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 روز كارگر، شعارهايي 
با رنگ و لعاب بيشتر

اميد براي عرضه دوباره 
خودرو

 اخراج اساتيد اقتصاد 
و واعظان شبه علم

 آمارهاي
 غيرمستند!

اين روزهايي كه در تقويم ثبت 
مي ش��وند، تنه��ا به ي��ك درد 
مي خورن��د آن هم ي��ادآوري 
افرادي اس��ت كه در تمام طول 
سال از ياد رفته اند. روز كارگر، روز 
معلم، روز پرستار و.... كارگران 
روزها و سال هاست كه وضعيت 
معيشتي مناسبي ندارند، امنيت 
شغلي ندارند، حقوق مناس��ب دريافت نمي كنند، بيمه و 
مزاياي مناسبي ندارند، اگر همه نه حداقل تعداد قابل توجهي 
از آنها از داشتن رفاه نسبي محروم مانده اند. آنهايي كه اگر 
نباشند، نه چرخ توليد مي چرخد و نه اقتصاد كشور توان نفس 
كشيدن خواهد داشت. همين نفس هاي به شماره افتاده 
هم با تلاش كارگران است كه هنوز قطع نشده اما .... در اين 
بين اما بي توجهي و بي تدبيري مسوولان هر روز نسبت به 
كارگران بيشتر و بيشتر مي شود، مساله حقوق آنها حل و 
فصل نشده است، در واقع حقوقي كه تعيين شده با تورمي 
كه در كشور جريان دارد هيچ همخواني نداشته و باعث شده تا 
قشر كارگر هر روز فقيرتر از روز قبل شود. چند سال است كه 
كارگران ساختماني چشم قرار گرفتن در ليست بيمه هاي 
درماني هستند و هنوز كه هنوز است تعداد قابل توجهي 
در اين صف ايستاده اند و نوبت به آنها نرسيده. اين در حالي 
است كه طبق آمار رسمي 1900 كارگر در حوادث كار سال 
1401 ج��ان خود را از دس��ت داده اند و نزديك به نيمي از 
اين تعداد يعني 861 نفر از آنها كارگران ساختماني بوده اند 
كه با سقوط از ارتفاع جان باخته اند. اين آمارها شايد براي 
مسوولان تكان دهنده نباشد اما اگر بخواهيم زواياي اجتماعي 
و اقتصادي اين اتفاق را بررسي كنيم متوجه مي شويم كه در 
واقع 1900 خانواده درگير چنين اتفاق تلخي شده اند، تعداد 
قابل توجهي از اين افراد فوت شده نان آور خانواده بوده اند و 
اين يعني تعداد قابل توجهي خانواده بي سرپرست شده اند. 
كارگران ساختماني كه به علت سقوط از ارتفاع جان باخته اند 
اغلب بيمه اي نداشتند كه بعد از فوت آنها خانواده را تحت 
پوشش قرار دهد، اين مشكلاتي است كه درصد بالايي از 
كارگران چه ساختماني و چه كارگراني كه در بخش هاي 
ادامه در صفحه 3 ديگر فعاليت مي كنند با...  

ابت��داي اي��ن هفت��ه ب��ا خبر 
اس��تيضاح وزي��ر صنع��ت و 
معدن شروع ش��د و در نهايت 
فاطمي امي��ن ب��ا راي قاطع از 
مجلس استيضاح شد و به جاي 
آن سيدمهدي نيازي به صورت 
موقت سرپرست وزارت صمت 
شد. مس��اله اينجاست كه اين 
سرپرست جديد روزمه پربار و قابل دفاعي ندارد، بالاترين 
سمت اجرايي اش به قائم مقامي فاطمي امين  - كه روز شنبه 
استيضاح شد - است.  نكته قابل توجه اينجاست كه بسياري 
گمان مي كردند زماني كه فاطمي امين ساختمان خيابان 
سميه را ترك مي كند، فردي تواناتر جايگزين وي مي شود؛ 
اما به اين لحظه اين چنين نبوده و سرپرست جديد چندان 
رزومه پرباري ندارد. فاطمي امين يكي از مخالفان عرضه 
خودرو در بورس كالا بود؛ اين وزير س��ابق مدتي صراحتا 
مخالفت خود را با عرضه خودرو در بورس كالا اعلام كرده 
بود اما پس از مدتي به يك باره موافق عرضه خودرو در بورس 
كالا شد كه خود جاي تعجب دارد! برخي علت اين موافقت 
را در قيمت خودرو و برخي ديگر در سود حاصل مي دانند؛ 
به هر ترتيب داستان فاطمي امين به پايان رسيده و اكنون 
قرار است يك وزير جديد به صندلي فاطمي امين تکيه بزند.

مش��كل اساس��ي در اين وزارتخانه را مي توان موافقت يا 
مخالفت با عرضه خودرو در بورس دانست؛ سال گذشته 
با عرضه خودرو در بورس كالا شاهد كاهش قيمت خودرو 
بوديم و برخي از خودروها نسبت به بازار آزاد تا 500 ميليون 
تومان ارزان تر ش��ده بودند اما سخنگوي وزارت صمت و 
شوراي رقابت مخالف بودند و علت افزايش قيمت خودرو را 

بورس كالا مي دانستند.
شوراي رقابت به هر طريقي كه شده توانست عرضه خودرو 
بورس كالا متوقف كند و تنها كاميون ها در بورس عرضه 
مي شوند. عرضه خودرو در بازار سرمايه باعث شده كه مردم 
با قيمت واقعي بتوانند محصول مدنظر خود را بخرند و از 
سوي ديگر نيز سود حاصل از افزايش قيمت ها مستقيما به 
كارخانجات مي رسيد و در نهايت باعث مي شد كه ميانگين 
ادامه در صفحه 7 زيان كارخانجات نيز كاهش يابد. 

روز گذشته خبر رسيد كه علي 
س��رزعيم، عضو هيات علمي 
دانش��گاه علامه طباطبايي از 
دانش��گاه اخراج ش��ده است. 
اينكه اين اخ��راج چه دلايلي 
دارد و چه حاشيه هايي پشت 
پرده آن وج��ود دارد، بحث ما 
نيست اما مشخصا نتيجه يك 
چنين تصميماتي به  طور مستقيم اقتصاد ايران و معيشت 
مردم را تحت تاثير قرار مي دهد. فارغ از اينكه سرزعيم به 
عنوان يك استاد دانشگاه و اقتصاددان چگونه مي انديشد 
و چطور تدريس مي كند، عدم حضور او به  طور مستقيم 
باعث خسران كشور است. خطر اخراج اين دست از اساتيد 
زماني جدي تر مي ش��ود كه بدانيم، غيبت سرزعيم ها و 
فاضلي ها و عبدالكريمي ها، باع��ث رونق دكان واعظان 
ش��به علم  در كشور مي ش��ود. در واقع در ازاي غيبت هر 
اقتصاددان علم محور و شايسته، بايد منتظر ظهور و رشد 
يك فرد غيرعلمي و غيرمستقل باشيم. البته در اقتصادي 
كه در اغلب جداول اقتصاد جهاني رتبه هاي پايين را به 
خود اختصاص داده اس��ت طبيعي است كه يك چنين 
رفتاري با اس��اتيد شود. در يك چنين ساختاري افرادي 
مي توانند رش��د كنند و به مدارج بالا برسند كه به نوعي 
توجيه گر وضع موجود باش��ند. اف��رادي كه برنامه هاي 
دول��ت را تاييد كنند و درباره ويژگي هاي برجس��ته آن! 
داستان س��رايي كنند، به س��رعت پله هاي ترقي را طي 
مي كنن��د. اما اف��رادي كه منتقد وضع موجود باش��ند، 
طبيعي است كه با برخوردهاي سلبي مواجه مي شوند. 
براي شما مثالي مي زنم تا متوجه موضوع شويد؛ در حال 
حاضر بحثي در اقتصاد ايران تحت عنوان »دلارزدايي« 
مطرح شده است! از شما مي پرس��م در كدام دانشگاه و 
مجمع علمي و... درباره دلارزدايي صحبت ش��ده است. 
مگر غير از اين است كه در چين كمونيستي قبل از سال 
1960 مي��لادي و اقتصاد اتحاد جماهير ش��وروي دهه 
50 درباره آن صحبت ش��ده است؟ اما اين گزاره در حال 
حاضر در فضاي عمومي ايران و برخي رسانه ها ي داخلي 
ترويج مي شود، بدون اينكه كسي واقعا بداند اين مقوله 

چه فايده اي براي اقتصاد اي��ران دارد. اگر بخواهيم علم 
اقتصاد كه هنر شفاف انديشيدن است در فضاي عمومي 
كشور ترويج شود بايد اجازه داده شود تا عالمان واقعي و 
اساتيد برجسته علم اقتصاد، مباحث خود را آزادانه مطرح 
كنند. چهره هايي مانند سرزعيم و ساير اقتصاددان ها در 
حال ترويج اين علم هستند، اما متاسفانه رفتار مناسبي 
با اهالي علم و دلسوزان واقعي كشور نمي شود. اگر علي 
سرزعيم به جاي ترويج علم اقتصاد و آگاهي بخشي مردم، 
قرائت هاي رسمي دولت و نظام سياسي را ترويج مي كرد، 
به سرعت مي توانس��ت مدارج ترقي را طي كرده، رييس 
دانشگاه، مدير ارش��د و حتي وزير و وكيل شود. اما چون 
معتقد به علم محوري و تخصص گرايي است يك چنين 
سرنوشتي پيدا مي كند. من در انگلستان حضور داشتم، 
درس خواندم و كار كرده ام؛ در اين كشور سلسله  مراتب 
علمي بدون نزديكي به دولت ها، ثبات دارند. آزادي هاي 
فردي و اقتصادي در اين كشور پذيرفته شده است و هيچ 
اس��تادي به خاطر عقيده اش اخراج نمي شود. اين گونه 
است كه دانشگاه هاي اين كشور بيش از هزار سال سابقه 
دارند و به  طور مس��تمر در حال پردازش علمي هستند. 
رشد اقتصادي، درآمد سرانه بالا، ثبات شاخص ها و... نتيجه 
اين علم گرايي است. ايران هم اگر مي خواهد به اهدافش در 
رشد اقتصادي، مهار تورم، رشد توليد، صعود شاخص ها 
و... دس��ت پيدا كند باي��د به ارزش واقع��ي اهالي علم و 
تخصص پي برد و زمينه هاي لازم بر طرح ديدگاه هاي آنان 
را فراهم کرد. متاسفانه رفتاري كه در فضاي علمي كشور 
با اساتيد و نخبگان مي شود، شبيه كشورهاي توسعه يافته 
نيست و شبيه كش��ورهايي چون ليبي، ونزوئلا، آنگولا 
و... اس��ت. جالب اينجاس��ت كه در جدول آزادي هاي 
اقتص��ادي، ايران در رتبه 159 و در همس��ايگي همين 
كشورها قرار دارد. واقع آن است كه تحريم نعمت نيست، 
اما مدت هاست كه برخي ترويج كنندگان شبه علم، اعلام 
مي كنند كه تحريم نعمت است. مي دانيم كه چيزي به 
نام دلاريزه كردن اقتصاد وجود ندارد، اما ترويج كنندگان 
ش��به علم درباره آن صحبت مي كنن��د. اقتصاددان ها 
مي دانند كه ساخت 4 ميليون مسكن طي 4 سال ممكن 
ادامه در صفحه 3 نيست، اما در... 

يك��ي از گزاره هاي��ي كه پس 
از دي��دار رهبري ب��ا كارگران 
كشور مورد توجه قرار گرفت، 
ديدگاه هاي��ي بود كه ايش��ان 
در خص��وص اهميت آمارهاي 
اقتصادي مط��رح كردند. واقع 
آن اس��ت كه ط��ي هفته هاي 
اخير بارها سياست هاي اعمال 
ش��ده در خصوص كارگ��ران، آمار اش��تغالزايي، تعيين 
دس��تمزدها و به  طور كلي راهبرده��اي وزارت كار را نقد 
كردم. تحليل هايي كه با تكيه بر قانون، دستورالعمل هاي 
اجرايي و ضرورت هاي تقنيني مطرح مي شدند. نقدهايي 
كه اتفاقا با واكنش نهادهاي دولتي مواجه شد و تنها در يك 
مورد وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي را به تكاپو واداشت 
تا جوابيه هاي متعددي بدهد. اين در حالي است كه تحليل 
آمارهاي اشتغالزايي نه به خاطر زاويه داشتن با دولت بلكه 
در راستاي اين واقعيت مشخص بود كه از طريق آمارهاي 
صحيح است كه اولا مي توان به تصوير شفافي از واقعيت هاي 
اقتصادي رس��يد و مهم تر از آن برنامه هاي درستي براي 
عبور از چالش هاي ارايه كرد. همان طور كه اشاره شد يكي 
از نقدهاي جدي من، متوجه آمارهاي اشتغالزايي دولت و 
وزارت كار بود؛ ابتدا اعلام ك��ردم، وزارت كار طي ماه هاي 
متمادي پس از خروج حجت عبداللملك��ي از وزارت كار 
فاقد وزير بوده است، بنابراين امكان ايجاد اشتغالزايي وسيع 
را نداشته است. در واقع سيدصولت مرتضوي مدت زمان 
كوتاهي است كه در راس هرم اجرايي اين وزارتخانه نشسته 
است و هنوز برنامه جامعي هم براي حل مشكلات كارگران 
و رونق بازار كس��ب و كار ارايه نكرده است. در يك چنين 
شرايطي طبيعي است وزارت كار نتواند تاثير قابل توجهي 
در شاخص هاي اشتغالزايي كشور داشته باشد. از آنجا كه 
حجت عبدالملكي وزير قبلي راهبرد و برنامه مشخصي ارايه 
نكرده بود، سيدصولت مرتضوي هم نتوانست برنامه هاي 
او را ادام��ه داده ي��ا راهبرد تازه اي مط��رح كند. در نهايت 
جهت گيري خاصي براي بهبود شاخص ها در وزارت كار در 
حوزه اشتغالزايي مشاهده نشد. در عين حال دولت كسري 
ادامه در صفحه 7 بودجه هم داشت و ... 
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 رمزدارايي ها در طرح اصلاح ماليات برسوداگري
و سفته بازي به عنوان سرمايه شناسايي شدند

 شهردار تهران در يك نشست خبري
 از عملكرد خود  دفاع كرد

صفحه 5    صفحه 6    

 زور نمايندگان 
به رمزارزها رسيد

اثر نزديكي ايران و عربستان 
بر بازار انرژي

با نزديك ش��دن ب��ه ايام 
پاياني س��ال 1401 و در 
شرايطي كه نرخ دلار به 
محدوده 60هزار توماني 
رس��يده ب��ود، خبري در 
فض��اي عمومي كش��ور 
منتش��ر ش��د كه باعث 
كاه��ش نوس��انات در 
بازارهاي مختلف شد. انتشار خبر از سرگيري روابط 
ايران و عربس��تان و بهبود مناسبات با كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس خبري بود كه بازخوردهاي 
مثبت بس��ياري در فض��اي عموم��ي و اقتصادي 
كش��ور ايجاد كرد. متعاقب انتشار و راستي آزمايي 
اين خب��ر، نرخ دلار روند صع��ودي خود را متوقف 
س��اخت و وارد دوره اي از ثبات شد. تاثير اين ثبات 
باعث بهبود نس��بي برخي شاخص هاي اقتصادي 
ش��د. در ادامه اما افكار عمومي ايران پرسش هاي 
بيش��تري را در خصوص اين تحولات تازه مطرح 
كردند. مردم مي خواهند بدانند تاثير اين روابط تازه 
در بازارهاي مختلف اقتصادي جذب سرمايه هاي 
جديد و نهايتا ثبات بيش��تر بازار انرژي چه خواهد 
بود؟ از سوي ديگر اين پرسش طرح شد كه روابط 
بهتر با عربستان آيا در صادرات نفت ايران تاثيرگذار 
خواهد بود يا نه؟ يا اينكه سرمايه گذاري حوزه انرژي 
كشور در اثر اين تحولات تازه آيا رشد مي كنند ؟ و... 
واقع آن اس��ت كه هر نوع بهبودي در روابط و پايان 
دادن به تنش ها به طور كلي مثبت است و تاثيرات 
مثبتي هم دارد. اما اگر فكر كنيم كه از س��ر گيري 
روابط ايران و عربستان، باعث كاهش تنش نفتي در 
منطقه مي شود! بايد بگويم كه فعلا در اين شرايط 
قرار نداريم. مش��كل ايران در صادرات نفت و عدم 
انتقال وجوه آن، به تحريم ها و محدوديت هاي امريكا 
عليه ايران بازمي گردد. ازسر گيري روابط با عربستان 
تاثير عيني و مستقيمي در بالا رفتن صادرات نفتي 
ايران ندارد. البته بهتر شدن روابط ايران در منطقه 
يكي از ضرورت هايي است كه غربي ها همواره به آن 
تاكيد داشته اند. اما اين تصور كه برخي دارند و تصور 
مي كنند بعد از بهتر شدن روابط با عربستان صادرات 
يك ميليوني نفت ايران به 2ميليون بش��كه نفت 
مي رسد، خوش بيني و خوش خيالي است. موضوع 
مهم بعدي، چش��م اندازي اس��ت كه در صادرات 
كش��ور در اثر اين تحولات تازه ايجاد مي شود. اگر 
ايران پروژه هاي وي��ژه اي را براي افزايش صادرات 
گاز تدارك ديده بود، اين روابط تازه با عربس��تان و 
كشورهاي حاشيه خليج فارس راهگشا مي شدند، 
اما اي��ران در حوزه ص��ادرات گاز پ��روژه اي ندارد؛ 
مشكل ايران نياز به سرمايه گذاري بيشتر در توليد 
گاز و بهس��ازي زيرس��اخت هاي گازي و نفتي اش 
است. در اين بخش )سرمايه گذاري در حوزه گاز( 
سرمايه گذاران عرب به شدت به كار ايران مي آيند و 
مي توان از ظرفيت هاي آنها بهره برد. اما بايد بدانيم 
تحولات بازار انرژي اي��ران جدا از تحولات جهاني 
نيس��ت. بازار نفت جهاني دايم در حال تغييراتي 
است كه در اثر عرضه و تقاضا از يك طرف و تحولات 

اقتصاد جهاني از سوي ديگر شكل مي گيرند. 
البت��ه تنش هاي منطقه اي هم در ب��ازار جهاني و 
رشد قيمت نفت اثرگذار است. وقتي روابط ايران 
و عربستان )و ديگر كشورهاي منطقه اي( ملتهب 
مي شود به طور مس��تقيم در التهابات بازار انرژي 
اثر مي گ��ذارد. هرچند كاه��ش تنش ها در ظاهر 
باعث افزايش قيمت نفت نمي شود و اين افزايش 
تنش هاست كه باعث رشد قيمت نفت مي شود؛ اما 
اقتصاد جهاني با كاهش تنش ها با رشد بيشتري 
مواجه مي شود و اين رشد به طور كلي همه كشورها 
را تحت الشعاع قرار مي دهد. اين تصور كه افزايش 
تنش ها باعث افزايش قيمت نفت مي شود، بنابراين 
به نفع ايران است، اش��تباه محض است. افزايش 
تنش ها و افزايش قيمت اقلام مختلف انرژي باعث 
گراني هم��ه کالاها و خدمات مي ش��ود.اين روند 
نه تنها كمكي به اقتصاد كش��ورهايي مانند ايران 
نمی كند بلكه هزينه هاي آن��ان را نيز بالا مي برد. 
بنابراين سياس��ت تنش زدايي، سياست معقولي 
است كه ايران بايد در تمام شؤون آن را پيش ببرد. 
در يك فضاي تهي از تنش اس��ت كه ثبات شكل 
مي گيرد و كش��ورها امكان جذب سرمايه گذاري 

پيدا مي كنند. 

نرسي قربان

يادداشت-1 با مصوبه نمايندگان مجلس نهايي شد

 معامله خانه، خودرو 
ارز و طلا زير تيغ ماليات

سرانجام و پس از چند سال بحث و گمانه زني، نمايندگان 
مجلس ش��وراي اسلامي در جلس��ه روز گذشته، طرح 
ماليات بر عايدي س��رمايه را تصويب كردند تا در صورت 
دريافت تاييد نهايي از سوي دولت به مرحله اجرا برسد. با 
اين طرح، مي توان انتظار داشت كه بخش قابل توجهي از 
سوداگري و دلالي كه در اقتصاد ايران همواره وجود داشته 
و تهديدكننده قيمت هاي نهايي بوده تحت الشعاع قرار 
بگيرد. يكي از اصلي ترين مسائلي كه در تمام سال هاي 
گذشته بحث درباره آن همواره ادامه داشته اين بوده است 
كه در شرايطي كه فعالان شناسنامه دار اقتصادي مجبور 
هس��تند تحت نظارت فعاليت كنن��د و ماليات و حقوق 
تامين اجتماعي و بسياري از ديگر موارد را رعايت كنند، 
برخي افراد با استفاده از موج هاي تورمي، نسبت به خريد و 
فروش خانه، خودرو، طلا و ارز اقدام مي كنند و از اين ناحيه 
سودي قابل توجه به دست مي آورند بدون اينكه مالياتي 
بدهند، مصوبه روز گذشته مجلس در همين مسير نهايي 
شده است تا مانع از كار اين افراد شود.  نمايندگان مجلس 
شوراي اس��لامي در جلس��ه مجلس، گزارش شور دوم 
كميسيون اقتصادي در مورد طرح ماليات بر سوداگري 
و س��فته بازي را بررس��ي كرده و ماده 12 اين طرح را به 

تصويب رساندند.
بر اس��اس ماده 12 اين طرح؛ متن زير به عنوان ماده )4( 
به ذيل فصل اول باب دوم قانون ماليات هاي مس��تقيم 

الحاق مي شود: 
ماده4- كليه اشخاص غيرتجاري »انتقال دهنده عين« يا 
»واگذاركننده حق« در خصوص انتقال دارايي هاي زير، در 
كليه مناطق كشور از جمله مناطق آزاد تجاري–صنعتي و 
ويژه اقتصادي، مشمول ماليات بر عايدي سرمايه هستند: 

1- املاك با انواع كاربري و حق واگذاري محل 
2- انواع خودرو س��واري داراي پلاك شخصي مشمول 

مقررات مربوط به شماره گذاري 
۳- انواع طلا، نقره، پلاتين و جواهرآلات 

4- انواع ارز 
5- انواع رمز پول و رمز دارايي 

تبصره ۱- در انتقال دارايي هاي موضوع بندهاي )1( و )2( 
اين ماده كه مشمول ماليات موضوع اين فصل مي باشند 
»ماليات نقل  و انتقال و حق واگذاري محل موضوع ماده 
)59( اين قانون« و »ماليات نقل و انتقال موضوع ماده )۳0( 
قانون ماليات بر ارزش افزوده )مصوب 1400/0۳/02 با 
اصلاحات و الحاقات بعدي( « به عنوان ماليات تا يك سال 

علي الحساب محسوب مي شود.
تبصره ۲- عايدي سرمايه حاصل از انتقال دارايي هاي 
موض��وع بنده��اي )1( و )2( اين ماده كه با اس��تفاده از 
تنظيم يا تنفيذ وكالتنامه بلاعزل انجام گيرد، بر اساس 
»صورتحس��اب الكترونيكي تنظيم يا تنفيذ وكالتنامه 
بلاعزل« موضوع بند )چ( ماده )16 مكرر( قانون پايانه هاي 

فروشگاهي و س��امانه موديان، مشمول ماليات موضوع 
اين فصل مي  ش��ود و م��وكل اصلي ي��ا موكلين بعدي 
)تنفيذكنندگان( وكالتنامه بلاعزل مس��وول پرداخت 
ماليات متعلق هس��تند. آيين نامه اجراي��ي اين تبصره 
حداكثر شش ماه پس از لازم الاجرا شدن اين ماده، توسط 
سازمان با همكاري س��ازمان ثبت اسناد و املاك كشور 

تهيه مي شود و به تصويب هيات وزيران مي رسد.
تبصره 3- پس از اس��تقرار كارپوش��ه هاي غيرتجاري 
معام��لات دارايي هاي موض��وع اين ماده ك��ه خارج از 
فعاليت هاي شغلي است، صرفاً مشمول ماليات موضوع 
اين فصل هستند و مش��مول ماليات موضوع ماده )9۳( 

اين قانون نمي شوند.
تبص�ره ۴- اخذ ماليات موضوع اين فصل مش��روط به 
استقرار كارپوشه هاي غيرتجاري سامانه موديان با رعايت 
مفاد قانون پايانه فروشگاهي و سامانه موديان است و چنانچه 
تكليف مذكور انجام نشود، سازمان مجاز به مطالبه و اخذ 
ماليات مذكور نيست. منظور از استقرار كارپوشه غيرتجاري 
در اين فصل، فراهم نمودن زيرس��اخت هاي لازم توسط 
سازمان است به طوري كه امكان صدور صورتحساب هاي 
الكترونيكي توسط اش��خاص موضوع بند )ج( ماده )16 
مكرر( قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان فراهم 
شده باشد. مسوول تاييد شرط فوق، وزير امور اقتصادي و 
ادامه در صفحه ۲ دارايي است.  

موتور ايراني هواپيما در حضور رييسي آزمايش شد

 معلولان در مقابل سازمان بهزيستي 
تجمع اعتراضي برگزار كردند

زمين گير شدن 107 فروند 
هواپيما در دهه 1390

مستمري 600 هزار توماني در برابر 
سبد معيشت 15 ميليون توماني

گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه وضعيت ناوگان هوايي ايران به شدت 
وخيم اس��ت و به گفت��ه مس��وولان دولتي طي 10 
س��ال گذش��ته حدود 107 فروند هواپيما مسافري 
زمين گير شده است، ديروز با حضور ابراهيم رييسي، 
رييس جمهور در ش��ركت مپنا، موتور كاملا ايراني 
هواپيما ساخته شده در گروه صنعتي مپنا با موفقيت 
آزمايش ش��د. موتوري كه قرار است روي هواپيماي 

ايراني نصب و استفاده شود. اين آزمايش اما ابهاماتي 
را ايج��اد كرد. رييس س��ازمان هواپيماي��ي درباره 
ابهامات ايجاد ش��ده در مورد موتوري كه به رهبري 
نمايش داده شد و گفته هايي مبني بر اينكه اين قطعه 
موتور هواپيما نبود، تاكيد كرد: در همان بازديد اعلام 
شد كه اين نمونه اي از موتور هواپيما است و نه خود 
موتور هواپيما و امروز هم موتور هواپيما مورد تست 
صفحه 7 را بخوانيد قرار گرفت.   

در آخرين روزهاي اسفند ماه سال 1۳96 بود كه قانون 
حمايت از معلولان در مجلس به تصويب رسيد و البته 
اين قانون هم مانند بسياري از قوانين ديگر كه تصويب 
مي شوند اما ضمانت اجرايي ندارند، سرنوشتي مشابه را 
تجربه كرد. حالا بعد از گذشت 5 سال معلولان خواهان 
رسيدگي به وضعيت اجرايي اين قانون شده اند، قانوني 
كه فشارهاي اقتصادي و معيشتي باعث شده تا بيش از 
پيش جاي خالي اجراي آن به چشم بيايد. اگر بخواهيم 

منصفان��ه به وضعيت معل��ولان در كش��ور نگاه كنيم 
مي بينيم كه مسوولان هيچ تلاشي براي بهبود شرايط 
آنها انجام نداده اند، آنچه صورت پذيرفته بيشتر شبيه 
يك اجراي نمادين براي وضعيتي است كه نيازمند فراهم 
آوردن زيرساخت هاي مناسب و البته باور مشكلاتي است 
كه اين قشر با آن دست و پنجه نرم مي كنند. مساله مهم 
اين است كه اغلب اين افراد وقتي مخاطب قرار مي گيرند 
صفحه 8 را بخوانيد اين مساله را... 



ادامه از صفحه اول|
تبص�ره ۵- در صورتي كه درآمد يا وجوه دريافتي ناشي 
از فروش دارايي هاي موضوع بندهاي )۳( و )۴( اين ماده به 
اشخاص موضوع اجزاء )۳( و )۴( جزء )ج( ماده )۱۶مكرر( 
قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان باشد، درآمد 
يا وجوه دريافتي مذكور مشمول ماليات بر عايدي سرمايه و 
در غير اين صورت كل درآمد يا وجوه دريافتي فوق با رعايت 
مفاد فصل ششم باب س��وم قانون ماليات هاي مستقيم، 
مشمول ماليات موضوع ماده )۱۲۴( اين قانون مي شوند. 
اشخاص غيرتجاري كه دارايي هاي موضوع بند )۳( ماده 
)۴( اين قانون را مستقيماً از اشخاص موضوع بندهاي )۳( و 
)۴( جزو )ج( ماده )۱۶مكرر( قانون پايانه هاي فروشگاهي 
و س��امانه موديان خريداري كرده ان��د، در صورت فروش 
دارايي هاي مذكور به ساير اشخاص غيرتجاري، مشروط 
به ثبت انتقال دارايي مذكور از طريق كارپوشه غيرتجاري 
يا از طريق شركت هاي معتمد مالياتي يا اشخاص موضوع 
بندهاي )۳( و )۴( جزو )ج( ماده )۱۶مكرر( قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و س��امانه موديان صرفاً مش��مول ماليات بر 
عايدي س��رمايه مي ش��وند. ثبت مذكور با درج ش��ماره 
منحصربف��رد مالياتي صورتحس��اب الكترونيكي خريد 
اوليه، در حكم صدور صورتحس��اب الكترونيكي اس��ت 
و صورتحس��اب الكترونيكي مذكور به ص��ورت خودكار 
به كارپوش��ه غيرتجاري خريدار منتقل مي شود. خريدار 
مكلف است ظرف مدت سي روز از تاريخ درج صورتحساب 
الكترونيكي در كارپوش��ه غيرتجاري، نس��بت به اعلام 
پذيرش يا عدم پذيرش اين صورتحساب الكترونيكي اقدام 
كند. عدم اظهارنظر ظرف مدت مذكور به منزله عدم تأييد 

صورتحساب الكترونيكي مربوط مي باشد.
تبصره ۶- مبناي محاس��به قيمت خري��د دارايي هاي 
موضوع بند )۳( اين ماده با دوره تملك كمتر از س��ه سال، 
قيمت درج  شده در آخرين صورتحساب الكترونيكي خريد 
مي باشد. در صورتي كه دوره تملك دارايي فوق بيش از سه 
سال باشد، قيمت روز دارايي هاي مذكور در سه سال قبل يا 
مبلغ مندرج در صورتحساب الكترونيكي خريد، هر كدام كه 

بيشتر باشد، مبناي محاسبه عايدي سرمايه است.
 تبصره ۷- دارايي هاي بند )۴( اين ماده در صورتي كه نزد 
بانك ها يا موسسات اعتباري غيربانكي ايراني سپرده گذاري 
شده باشد، در دوره سپرده گذاري مشمول ماليات بر عايدي 

سرمايه نمي باشد.
تبصره ۸- آيين نامه اجراي��ي در خصوص نحوه صدور 
صورتحساب الكترونيكي دارايي هاي موضوع بند )۵( اين 
ماده، ظرف مدت شش ماه پس از تصويب اين ماده توسط 
سازمان با همكاري با بانك مركزي تهيه مي شود و به تصويب 

هيات وزيران مي رسد.
البته تمام معاملات اين حوزه ش��امل ماليات نمي ش��ود 
و نماين��دگان مجل��س ت��لاش كرده ان��د راه��ي براي 
مصرف كنندگان واقعي باز كنند. م��اده ۱۳- ماده زير به 
عنوان ماده )۵( به ذيل فصل اول باب دوم قانون ماليات هاي 

مستقيم الحاق مي شود: 
ماده۵- عايدي سرمايه حاصل از انتقال دارايي هاي موضوع 
ماده )۴( اين قانون، در موارد زير مشمول ماليات نمي شود: 
الف- ملك مسكوني متعلق به »شخص غيرتجاري بالاي 

۱۸ سال« در صورتي كه: 
۱- دوره تملك آن بيش از سه سال باشد.
۲- ملك مسكوني ديگري نداشته باشد.

تبصره ۱- در صورتي كه »اشخاص غيرتجاري بالاي ۱۸ 
سال« نسبت به خريد ملك مسكوني جديد اقدام نمايند 
و حداكثر ظرف مدت يك س��ال از زمان خريد آن، نسبت 
به انتقال ملك مسكوني موضوع اين بند اقدام كنند، انتقال 

ملك مسكوني مذكور مشمول ماليات نمي شود.
تبصره ۲- در خصوص سرپرست خانوار، شرط اول اين بند 

مي تواند در هر پنج سال، يك بار رعايت نشود.
تبصره ۳- عايدي س��رمايه حاص��ل از انتقال املاك در 
صورتي كه مش��مول ماده )۷۷( اين قانون شود، مشمول 
ماليات نمي باشد. اين معافيت در خصوص اشخاصي كه 
به حكم تبصره هاي )۲( و )۴( ماده )۷۷( از شمول آن ماده 
نشده اند، نيز جاري است. همچنين در خصوص املاكي كه 
قبل از دريافت گواهي اتمام عمليات ساختماني پيش خريد 
ش��ده  و پس از دريافت گواهي اتمام عمليات ساختماني 
انتقال مي يابند از جمله واحدهاي مسكوني منتقل شده 
توسط تعاوني هاي مسكن موضوع قسمت اخير ماده )۶۵( 
قانون ماليات هاي مستقيم به اعضاي تعاوني هاي مذكور، 
ارزش روز دارايي مبناي محاسبه ارزش معاملاتي موضوع 
ماده )۶۴( اين قانون، در صورتحساب الكترونيكي انتقال 

آنها به عنوان قيمت فروش درج مي شود.
تبصره ۴- مجموع »كل ماليات بر درآمد اجاره« كه توسط 

اشخاص غيرتجاري در طول دوره تملك دارايي هاي موضوع 
بند )۱( ماده )۴( اين قانون پرداخت شده، از ماليات بر عايدي 
سرمايه دارايي كسر مي شود. تخفيف مذكور تا سقف پنجاه 
درصد )۵۰%( ماليات بر عايدي س��رمايه همان دارايي ها 

قابل اعمال است.
ب- خودروي س��واري داراي پلاك ش��خصي متعلق به 

»شخص غيرتجاري بالاي ۱۸ سال« در صورتي كه: 
۱- دوره تملك آن بيش از سه سال باشد.

۲- خودروي سواري پلاك شخصي ديگري نداشته باشد.
تبص�ره ۱- در صورتي كه »اش��خاص غيرتجاري بالاي 
۱۸ سال« نسبت به خريد خودروي سواري داراي پلاك 
ش��خصي جديد اقدام نمايند و حداكثر ظرف شش ماه از 
زمان خريد آن، نس��بت به انتقال خودروي سواري داراي 
پلاك شخصي موضوع اين بند اقدام كنند، خودروي سواري 

مذكور مشمول ماليات نمي شود.
تبصره ۲- در خصوص سرپرست خانوار، شرط اول اين بند 

مي تواند در هر پنج سال، يك بار رعايت نشود.
پ- دارايي ه��اي موضوع بند )۳( م��اده )۴( متعلق به هر 
»شخص غيرتجاري بالاي ۱۸ سال« مجموعاً به ميزان صد 

و پنجاه گرم طلاي ۱۸ عيار يا معادل آن در هر پنج سال؛ 
تبصره- معاوضه دارايي هاي موض��وع بند )۳( ماده )۴( 
متعلق به هر »شخص غيرتجاري بالاي ۱۸ سال« با دارايي 
ديگ��ري از همان مصاديق همان بن��د، در صورت ثبت از 
طريق اشخاص مجاز به صدور صورت حساب الكترونيكي 
اين دارايي ه��ا مطابق ماده )۱۶مك��رر( قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و س��امانه موديان مشمول ماليات بر عايدي 

سرمايه نمي باشد.
دستورالعمل اجرايي اين تبصره ظرف مدت شش ماه پس از 
لازم الاجرا شدن اين قانون توسط سازمان تهيه مي شود و به 

تصويب وزير امور اقتصادي و دارايي مي رسد.
ت- انتقال قهري 

ث- انتقال املاك موضوع ماده )۶۸( و قسمت اخير ماده 
)۷۰( اين قانون در خصوص مناطق نظامي يا مرافق عامه؛ 

ج- انتقال دارايي هاي زير مطابق ش��رايط و بازه زماني به 
شرح ذيل: 

۱- اولي��ن انتقال دارايي هاي موضوع بنده��اي )۱( و )۲( 
ماده )۴( اين قانون كه حسب مورد »تاريخ انتقال عين« يا 
»تاريخ انتقال حق واگذاري محل« در خصوص آنها پيش 

از استقرار كارپوشه هاي غيرتجاري است، تا ۳ سال پس از 
استقرار كارپوشه هاي غيرتجاري 

۲- دارايي ه��اي موضوع بنده��اي )۳( و )۴( ماده )۴( اين 
قانون كه پيش از استقرار كارپوشه هاي غيرتجاري تمليك 
شده اند، تا يك سال پس از استقرار كارپوشه هاي غيرتجاري 
ح- انتقال بلاعوض دارايي هاي موضوع ماده )۴( اين قانون 

كه مشمول ماده )۱۱۹( اين قانون مي شوند 
تبصره ۱- ش��رط برخوداري از معافيت اي��ن بند، درج 

بلاعوض بودن در صورتحساب الكترونيكي مربوط است.
تبصره ۲- مبناي محاسبه »درآمد اتفاقي« دارايي هاي 
موضوع بند )۱( ماده )۴( اين قانون كه به صورت بلاعوض 
منتقل شده اند، ارزش روز مبناي محاسبه ارزش معاملاتي 
موضوع ماده )۶۴( اين قانون است؛ ارزش مذكور در حكم 
قيمت خريد براي محاس��به »عايدي سرمايه« در انتقال 

بعدي است.
تبصره ۳- مبناي محاسبه »درآمد اتفاقي« دارايي هاي 
موضوع بند )۲( ماده )۴( اين قانون كه به صورت بلاعوض 
منتقل شده اند، ارزش روز دارايي هاي مذكور است؛ ارزش 
مذكور در حكم قيم��ت خريد براي محاس��به »عايدي 

سرمايه« در انتقال بعدي است.
تبصره ۴- حكم تبصره هاي )۱( و )۲( اين بند در خصوص 

انتقال دارايي هاي مذكور كه معامله مربوط به انتقال آنها به 
صورت محاباتي انجام شده، جاري نمي باشد.

خ- عايدي ناش��ي از فروش ارز حاصل از صادرات به تأييد 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران يا گمرك جمهوري 

اسلامي ايران مشروط به رعايت قوانين و مقررات مربوط.
تبصره- در هر سال به ميزان معافيت موضوع ماده )۸۴( 
اين قانون، از مجموع عايدي سرمايه  اشخاص غيرتجاري 
بالاي ۱۸ س��ال حاصل از انتقال ساير دارايي هاي موضوع 
ماده )۴( اين قانون با رعايت تبصره )۶( ماده )۷( اين قانون 

كسر مي شود.
همچنين بند )چ( اين ماده براي رفع ابهام به كميس��يون 
اقتصادي ارجاع و مقرر شد كميسيون اقتصادي امروز اين 
موضوع را بررس��ي و گزارش آن را براي بررسي در جلسه 
فردا به صحن علتي ارجاع ده��د. هرچند بايد ديد كه در 
نهايت اين مصوبات چگونه به تاييد شوراي نگهبان خواهد 
رسيد و چه زماني از سوي دولت براي اجرا به دستگاه هاي 
مختلف ابلاغ مي شود اما با اين اقدام مي توان انتظار داشت 
كه پس از سال ها انتظار، سرانجام راهي براي جلوگيري از 
فعاليت دلالان در اقتصاد ايران ش��ود، موضوعي كه بايد 
ديد كه چه قدر به دولت در مديريت تورم در اقتصاد ايران 

كمك خواهد كرد. 

سیاست

فعال سازي مكانيسم ريال - روپيه 
در پيشبرد اهداف مشترك

آجيت دوآل مشاور امنيت ملي نخست وزير هند كه به 
تهران سفر كرده است، صبح ديروز با نماينده مقام معظم 
رهبري و دبير شوراي عالي امنيت ملي ديدار و پيرامون 
روابط سياسي، امنيتي به ويژه مس��ائل اقتصادي دو و 
چندجانبه و مهم ترين تحولات منطقه اي و بين المللي 
گفت وگو كرد. علي شمخاني دبير شوراي عالي امنيت 
ملي در اين ديدار گفت: اش��تراكات تمدني، تاريخي و 
فرهنگي ريش��ه دار، اراده رهبران دو كشور و همچنين 
استقلال راهبردي ايران و هند، بسترهاي اصلي در مسير 
توس��عه همكاري هاي دو جانبه است. وي با بيان اينكه 
روابط ايران و هند عليه هيچ كشور ديگري نيست و از اراده 
طرف هاي ثالث نيز متاثر نمي شود، گفت: تحولات جهاني 
و منطقه اي شرايط بسيار مناسبي را براي تقويت تعاملات 
في مابين در حوزه انرژي، حمل و نقل و ترانزيت، فناوري 
و بانكي ميان ايران و هند ايجاد كرده اس��ت. شمخاني 
گفت: فعال سازي مكانيسم ريال - روپيه اقدام ضروري و 
مهمي است كه در پيشبرد اهداف مشترك در حوزه هاي 
مختلف اقتصادي نقش تعيين كننده خواهد داشت. وي 
با بيان اينكه از ارتق��اء نقش و موقعيت هند در تحولات 
منطقه اي و بين المللي استقبال مي كنيم و حضور فعال 
دهلي در ابتكارات سياسي، اقتصادي و امنيتي با مشاركت 
كشورهاي آسياي مركزي و حوزه خليج فارس را لازم و 
راهگشا مي دانيم، گفت: مشاركت دو كشور براي احصاء و 
بهره گيري از فرصت هاي حاصل از تحولات منطقه اي و 
جهاني و همچنين همكاري فعال در سازمان شانگهاي و 
گروه بريكس تامين كننده منافع ملي ايران و هند است. 
وي افزود: تصميمات اتخاذ ش��ده براي رفع موانع تداوم 
همكاري در پروژه چابهار مي تواند در تغيير وضعيت غير 
مناسب فعلي بسيار موثر باشد.  آجيت دوآل، مشاور امنيت 
ملي نخست وزير هند نيز گفت: نفوذ جدي فرهنگ ايران 
در زندگي روزمره مردم هند، نشان دهنده پيوندهاي عميق 
ميان دو ملت است كه شايد در سطح منطقه نتوان نمونه 
ديگري براي آن ارايه كرد. وي افزود: كشورهاي مستقل 
مي بايست با شناخت ويژگي هاي تحولات جديد جهاني 
و همزمان با تقويت توانمندي ه��اي داخلي خود، براي 
توسعه همكاريهاي منطقه اي و ايفاي نقش بين المللي 
موثر آماده شوند. - توافق ايران و عربستان سعودي براي 
عادي س��ازي روابط علاوه بر اثرات عميق منطقه اي 
در تغيير مناس��بات در نظام بين الملل نيز تأثيرات 
جدي خواهد داشت. دوآل گفت: به سهم خود از نقش 
محوري و تعيين كننده جنابعالي )دريابان شمخاني( 
در مديريت روند عادي سازي روابط تهران و رياض و 
توافق حاصل شده ميان دو كشور قدرداني مي كنم. وي 
افزود: بر تداوم همكاري مشترك در خصوص كمك به 
ثبات در افغانستان و جلوگيري از توسعه حضور و نقش 
آفريني تروريسم تكفيري در اين كشور و همچنين 
ايجاد دولت مس��وول و فراگير در افغانستان تاكيد 
داريم. چابه��ار را دروازه ورود هند به همكاري هاي 
اقتصادي همه جانبه با ايران مي دانيم و آماده افزايش 

رايزني ها براي رفع مشكلات موجود هستيم.

اراده سران ايران و هند گسترش 
روابط به ويژه در عرصه اقتصادي

رييس جمهور اظهار داش��ت: ايران و هند به عنوان دو 
كشور اثرگذار در منطقه مي توانند با ارتقاي همكاري هاي 
خود به سطحي جديد، در تغييرات ناشي از استقرار نظم 
نوين جهاني بيش از پيش منشأ اثر باشند. سيد ابراهيم 
رييسي بعد از ظهر دوش��نبه در ديدار »اجيت دوال« 
مشاور امنيت ملي هند با اشاره به سابقه طولاني روابط 
دوستانه دو كشور گفت: امروز نيز اراده سران ايران و هند 
گسترش روابط به ويژه در عرصه اقتصادي و تجاري است 
و اين موضوع در ديدار بنده و آقاي »نارندرا مودي« در 
سمرقند مورد تأكيد قرار گرفت. رييس جمهور با اشاره 
به اينكه شرايط جهان در حال تغيير بوده و نظم جهاني 
جديدي در حال ش��كل گيري اس��ت، افزود: در بطن 
تغييرات در حال انجام در جهان سازمان هاي منطقه اي 
و بين المللي، به ويژه سازمان هاي شانگهاي و بريكس 
با توجه به برخ��ورداري از ق��درت و منابع قابل توجه، 
مي توانند بسيار موثر باشند. رييسي با بيان اينكه تقويت 
همكاري هاي دوجانبه ايران و هند علاوه بر تأمين منافع 
متقابل مي تواند در حل و فصل مسائل منطقه و از جمله 
مساله افغانستان تأثيرات سازنده اي داشته باشد، اظهار 
داشت: ايران و هند به عنوان دو كشور اثرگذار در منطقه 
مي توانند با ارتقاي همكاري هاي خود به سطحي جديد، 
در تغييرات ناشي از استقرار نظم نوين جهاني بيش از 
پيش منشأ اثر باشند. »اجيت دوال« مشاور امنيت ملي 
هند نيز در اين ديدار با بيان اينكه تغييرات بزرگي در 
جهان در حال رخ دادن است و فناوري هاي نوظهور 
اقتصاد كشورها را بيش از پيش بهم پيوند داده است، 
 اظهار داشت: هند باور دارد كه براي اثرگذاري مثبت 
بر اين تغييرات نيازمند تعميق و گسترش روابط 

با همسايگان خود و به ويژه ايران است.

 لايحه حمايت از فرهنگ عفاف
 و حجاب به دولت ارسال شد

رييس قوه قضاييه از تدوين لايحه حمايت از فرهنگ 
عفاف و حجاب خبر داد گفت: نقطه نظرات ساير سران 
قوا نيز در اين خصوص اخذ و هفته گذش��ته به هيات 
دولت ارسال ش��د. محسني اژه اي رييس قوه قضاييه 
در نشست شوراي عالي قوه قضاييه، با اشاره به اقدامات 
دستگاه قضايي و معاونت حقوقي قوه قضاييه در راستاي 
تدوين لايحه حمايت از فرهنگ عفاف و حجاب، اظهار 
كرد: با تلاش ها و اقدام��ات مجدانه صورت گرفته در 
معاونت حقوقي قوه قضاييه، لايحه حمايت از فرهنگ 
عفاف و حجاب تدوين شد و نقطه نظرات ساير سران 
قوا نيز در اين خصوص اخذ و هفته گذش��ته به هيات 
دولت ارسال شد. وي تاكيد كرد: اميدواريم اين لايحه 
مراحل تصويب خود را در دولت و مجلس طي كند و 
پس از جلب نظر شوراي نگهبان، به قانون تبديل شود.

با مصوبه نمايندگان مجلس نهايي شد

معامله خانه، خودرو ، ارز و طلا زير تيغ ماليات

عملياتي نشدن توافق تبادل زندانيان از سوي امريكا

موفقيت نسبي دولت در انضباط مالي و كنترل كسري بودجه 

سخنگوي وزارت خارجه خبر داد 

سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران در ادامه 
در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه اخيراً اخباري منتشر 
شده در ارتباط با اينكه برخي از طرف هاي اروپايي برجام 
با اعضاي شوراي امنيت سازمان ملل در مورد مكانيسم 
ماشه و فعال كردن آن عليه ايران جلساتي برگزار كرده اند 
و اكنون وضعيت برجام و مذاكرات رفع تحريم ها چگونه 
اس��ت؟ گفت: عدم برگزاري نشس��ت هاي مذاكراتي در 
موضوع برجام به معناي ركود كامل در اين زمينه و متوقف 
بودن تلاش هاي ديپلماتيك براي احياي برجام نيست 
. وي با بيان اينكه مس��ير ديپلماسي همچنان باز است و 
تبادل پيام ها همچنان ادامه دارد، تصريح كرد: مسيرهاي 
مختلفي براي تبادل پيام ها وجود دارد. كنعاني با تأكيد بر 
اينكه ايران با رعايت خطوط قرمز خود، آماده جمع بندي 
مذاكرات است، گفت: البته همانطور كه قبلا نيز آقاي وزير 
امور خارجه اش��اره كرده اند، مسير مذاكره براي هميشه 

باز نخواهد بود.
وي خطاب به خبرنگار پرسش كننده با بيان اينكه ما نيز 
همين خبرها را ديده ايم در اين زمين��ه ادامه داد: چنان 
كه طرف مقابل دچار خطاي محاسباتي شود و اقدامات 
غيرمنطقي در مورد برج��ام و روند مذاكرات انجام دهند 
آنها براس��اس پيامي كه قبلا از ايران دريافت كرده اند به 
صورت واضح مي دانند كه واكن��ش ايران به اين موضوع 
چه خواهد بود و اين پيام به نظرم به اندازه كافي گويا است. 
وي در پاسخ به سوال ديگري در ارتباط با زمان بازگشايي 
سفارتخانه هاي ايران و عربستان در رياض و تهران نيز گفت: 
خوشبين و اميدوار هس��تيم كه بتوانيم در سقف زماني 
تعيين شده شاهد آغاز فعاليت هاي كامل سفارتخانه هاي 
دو كشور در ايران و عربستان باش��يم. وي در اين ارتباط 
تصريح كرد: البته سه نمايندگي ايران در رياض و جده به 
عنوان سفارت ايران در عربستان، سركنسولگري ايران در 

جده و نمايندگي دائم ايران در سازمان همكاري اسلامي 
در جده در گام اوليه، فعاليت هاي خود را در عربستان آغاز 
كرده اند . سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران همچنين در اين نشست بار ديگر از نقش تسهيل گر 
و كمك كننده عربستان در انتقال ايرانيان مقيم سودان 
از اين كشور آفريقايي به ايران تشكر و تقدير كرد. وي در 
پاسخ به پرسشي درباره ادعاي برخي از مقام ها و رسانه هاي 
غربي در خصوص اينكه روند نصب دوربين هاي آژانس در 
تجهيزات هسته اي ايران كند صورت مي گيرد و بعضا از 
سوي تهران در اين زمينه همكاري هاي لازم صورت نگرفته 
است، گفت: معمولا مسوولان سازمان انرژي اتمي در اين 
خصوص اطلاع رساني مي كنند. كنعاني ادامه داد: بر مبناي 
سفر آقاي گروسي در اواخر سال گذشته به تهران، توافقي 
بين دو طرف »ايران و آژان��س بين المللي انرژي اتمي« 
صورت گرفت، بيانيه مشتركي صادر شد و گام هاي اجرايي 
و عملياتي تعيين شد كه سوءتفاهمات برطرف شود. در اين 
زمينه دو بار هم س��فر مقامات آژانس به ايران انجام شد و 
همكاري ها در اين زمينه گام به گام صورت مي گيرد. وي 
با تاكيد بر اينكه طرح موضوعات رسانه اي از اين دست را 
كمك كننده نمي دانيم، افزود: به مقامات آژانس توصيه 
مي كنيم كه با توجه به توافقات صورت گرفته و استقبال 
ايران از هيات هاي آژانس از طرح مسائل فني در حوزه رسانه 
اجتناب كنند و اجازه دهند مسائل در سير طبيعي و فني 

خودش به پيش رود .
س��خنگوي وزارت خارجه همچنين در پاس��خ به سوال 
ديگري درباره فعاليت  صلح آميز هس��ته اي ايران و تاثير 
تواف��ق اخير ايران و عربس��تان بر اين موض��وع گفت: ما 
فعاليت هاي صلح آميز هسته اي ايران را مشكل ساز براي 
هيچ طرفي نمي دانيم . ايران عضو آژانس و ان.پي.تي و ... 
اس��ت و اقداماتش تحت نظارت آژانس انجام مي شود و 

اعضاي آژانس بر اساس حقوقي كه از آن برخوردار هستند، 
مي توانند از فعاليت هاي صلح آميز هسته اي براي تامين 
نيازهاي خود استفاده كنند. كنعاني همچنين در پاسخ 
به سوالي درباره زمان برگزاري نشست چهارجانبه وزيران 
خارجه ايران، روسيه، سوريه و تركيه گفت: پيشرفت هاي 
خوبي در انج��ام مذاكرات چهارجانبه بين مقامات چهار 
كشور داشتيم، روند طي شده موفقيت آميز بوده و داراي 
افق روشني است. وي تاكيد كرد: برگزاري نشست وزيران 
امور خارجه چهار كشور، نيازمند زمينه سازي هاي لازم 
است و اميدواريم در اس��تمرار گفت وگوها بين مقامات 
چهار كشور، ش��اهد برداش��تن گام هاي تكميلي براي 
برگزاري مذاكرات در سطح وزيران امور خارجه باشيم . تا 
جايي كه مي دانم زماني براي اين جلسه تعيين نشده است. 
سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران در 
پاسخ به سوال ايسنا در مورد بحث تبادل زندانيان بين ايران 
و بلژيك و آخرين تحولات در اين زمينه با توجه اظهارات 
هفته گذش��ته س��خنگوي قوه قضاييه در ارتباط با اين 
موضوع و رايزني هاي تلفني اخير وزيران امور خارجه ايران 
و بلژيك گفت: همانطور كه پيش از اين اعلام كرده ايم، از 
نظر ما تمامي مراحل مربوط به بازداشت، محاكمه و صدور 
حكم قضايي براي آقاي اسدي نقض فاحش كنوانسيون 
وين است و ما همواره بر ضرورت آزادي فوري و بدون قيد 
و شرط و جبران خس��ارات وارده به ايشان تاكيد كرده و 
مي كنيم . كنعاني با بيان اينكه م��ا از تمام ظرفيت هاي 
خود براي حمايت از حقوق ش��هروندان ايراني در اقصي 
نقاط جهان استفاده مي كنيم، گفت: موافقتنامه انتقال 
محكومان بين ايران و بلژيك پيش از اين ميان طرفين امضا 
شده اس��ت و پس از حدود دو سال طي فرآيند حقوقي از 
۲۹ فروردين سال جاري لازم الاجرا شده است. ما بر همين 
مبنا درخواست انتقال آقاي اسدي به جمهوري اسلامي 

ايران را تسليم مقامات بلژيك كرده ايم و متقابلًا هم دولت 
بلژيك درخواس��ت انتقال آقاي »كاستل« را كردند. وي 
تاكيد كرد: اين يك روند حقوقي است كه مبتني بر همان 
مفاد موافقتنامه انتقال محكومان صورت  گرفته است و 
اميدواريم كه مبتني بر مفاد اين موافقتنامه با حسن نيت 
شاهد انتقال آقاي اس��دالله اسدي به جمهوري اسلامي 
ايران باشيم. س��خنگوي امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران در اين نشس��ت مطبوعاتي كه حدود ۷۵ دقيقه به 
طول كشيد در ارتباط با آخرين تحولات در مورد موضوع 
تبادل زندانيان بين ايران و امريكا و اظهارات اخير وزير امور 
خارجه كش��ورمان در لبنان در جمع خبرنگاران در اين 
ارتباط تصريح كرد: موضوع تبادل از مدت ها پيش ميان 
طرفين با نقش آفريني طرف ثالث كه آقاي وزير هم اشاره 
كردند استمرار پيدا كرده و به يك توافقي رسيديم. وي ادامه 
داد: متاسفانه از سوي دولت امريكا اين توافق عملي نشد و 
كار پيش نرفت، البته همچنان تلاش ها در اين زمينه ادامه 
دارد. كنعاني با بيان اينكه همانطور كه بارها اعلام كرديم، 
موضوع زندانيان را يك موضوع انساني مي دانيم و مبتني بر 
آن توافق، براي اجراي آن و تبادل زندانيان آمادگي داريم، 
افزود: اميدوار هستيم كه از سوي طرف مقابل هم، متناسب 
با ادعاهايي كه مطرح مي كند، شاهد اقدام عملي باشيم و 

اين اتفاق صورت بگيرد.
سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران در 
پاسخ به سوال ديگري در ارتباط با آخرين تحولات در روابط 
ايران و آذربايجان و حجم تبادلات تجاري ميان تهران و باكو 
نيز گفت: در چارچوب توافق ميان دو كشور و به ويژه سه 
دور گفت وگوي تلفني ميان وزيران امور خارجه دو كشور، 
شاهد آرام سازي فضاي نسبي ميان دو كشور و برداشتن 
برخي گام هاي عملي براي گفت وگوي ميان مقامات ذيربط 

دو كشور به منظور رفع سوءتفاهمات هستيم.

وي با بيان اينكه اميدواريم بتوانيم روابط ميان دو كشور را 
به ريل و مسير طبيعي خودش برگردانيم و شاهد نتيجه 
بخش بودن تلاش ها در اين زمينه باشيم، تصريح كرد: در 
حوزه اقتصادي، خوشبختانه روند همكاري هاي تجاري 
بين دو كشور به رغم مسائل سياسي كه شاهد آن بوديم و 
مين گذاري هايي كه در حوزه روابط دو كشور انجام شد، 
رو به رشد است و اميدواريم كه اين نرخ رشد را همچنان 
به صورت تصاعدي ش��اهد باشيم. وي با بيان اينكه ما به 
عنوان جمهوري اسلامي ايران تاكيد داريم كه بايد صفحه 
جديدي در روابط ميان دو كشور باز بكنيم و دو كشور نياز 
به فضاي جديد دارن��د، تصريح كرد: تنش آفريني مخل 
مناس��بات دوجانبه و در راستاي منافع طرف هايي است 
كه هم��واره منفعت خود را در ايج��اد خلل و تنش ميان 
همسايگان مي دانند و ما اميدواريم كه شاهد روند درستي 
در روابط دو كشور باشيم.  سخنگوي وزارت امور خارجه 
جمهوري اسلامي ايران در پاسخ به سوال ديگري در مورد 
پيشنهاد مطرح شده از س��وي دهقان، معاونت حقوقي 
رييس جمهور در مورد انجام مذاكره حقوقي با امريكا در 
ارتباط با راي اخير ديوان بين المللي دادگستري »لاهه« 
گفت: هرگونه مذاكره با طرف امريكايي به عنوان يك پيش 
فرض در اين ارتباط، در چارچ��وب راي مورخ ۳۰ مارس 
۲۰۲۳ ديوان بين المللي دادگستري است، در بخشي از 
اين راي، ديوان، امريكا را به پرداخت غرامت محكوم كرده 
است. اما روش پرداخت و ميزان غرامت را به مذاكره طرفين 
موكول كرده است. حدوداً ۲۳ ماه ديگر مهلت داريم كه در 
اين زمين��ه اقدام كنيم و با توجه به اثبات حقانيت ادعاي 
ايران و محكوميت امريكا نزد دي��وان به منظور دريافت 
خسارت از طرف امريكايي و استيفاي حقوق مردم ايران و 
صيانت از بيت المال ما تاكيد داريم كه در اين زمينه اقدام 

عاجل صورت بگيرد.

برادر ارجمند، جناب آقاي طهماسبي
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام؛ 
 گزارشي با عنوان »رونمايي دوباره دولت از راهكارهاي 
كاهش ت��ورم« م��ورخ ۱۴۰۲/۱/۲۸ در آن روزنامه 
منتشر ش��ده؛ مقتضي است بر اساس ماده ۲۳ قانون 
مطبوعات و به منظور رفع ابهام و روشن ش��دن افكار 
عمومي، دستور فرماييد اين پاسخ در همان صفحه با 
همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل در اسرع  وقت در آن 

روزنامه منتشر شود. 

موفقيت نسبي دولت در انضباط مالي و كنترل 
كسري بودجه 

دولت هر بار در تلاش بوده واكنش بهنگام و مناسب 
نسبت به شوك هاي تورمي نشان دهد و تا حد امكان از 
نااطميناني گسترده در اقتصاد جلوگيري كند. سازمان 
برنامه و بودجه نيز در اين ش��رايط با انضباط مالي و 

پرهيز از كس��ري بودجه در كنترل رشد نقدينگي و 
كاهش رشد آن در پايان س��ال گذشته نسبتا موفق 
عمل كرده و توقف رشد فزاينده نرخ ارز در پايان سال 
و تثبيت آن، از نتاي��ج اقدامات دولت در بهبود روابط 

بين المللي بوده است. 
روزنامه تعادل در ابتدا با اش��اره ب��ه آمارهاي تورم در 
بهمن ماه )نرخ تورم سالانه در بهمن به بالاترين عدد 
در ۲۵ سال گذشته رس��يده است( و ركورد تاريخي 
نرخ تورم سالانه دو رقمي در خرداد ۱۴۰۱، به تجربه 
ناموفق دولت سيزدهم در كنترل تورم مي پردازد و آن 
را با وعده كاهش تورم در هنگام آغاز به كار دولت مغاير 
مي داند. سپس با اشاره به برنامه هايي كه وزير اقتصاد 
براي كنترل تورم و رشد توليد در نظر دارد، به تلاش 
دولت در كاهش تورم اذعان مي دارد. همچنين گريزي 
به تغييرات مديريت در سازمان برنامه و بودجه داشته 
و ضمن تأييد و تصديق تلاش هاي رييس پيشين اين 
سازمان در پايان س��ال ۱۴۰۱ و كنترل و ممانعت از 

بروز كسري بودجه با اعمال سياست انقباضي و كنترل 
كلي��ه هزينه هاي مازاد، به موفقيت س��ازمان برنامه 
و بودجه در عدم كس��ري در بخش بودجه عمومي و 
عدم استقراض از بانك مركزي در سال ۱۴۰۱، صحه 
مي گذارد و در پايان با توجه به شرايط پيش رو، آزمون 
دشواري را براي دولت در كنترل و مهار تورم در نظر 

مي گيرد و نتيجه را باز مي گذارد. 
در پاس��خ بايد به اين نكته اشاره كرد كه سال ۱۴۰۱ 
به واسطه اجراي سياست حذف ارز ترجيحي علاوه 
بر جهش قيمت هاي جهاني، حدود ۱۰ واحد درصد 
تورم بيش��تر ش��ده اس��ت. ولي در ادامه بروز برخي 
اتفاقات اجتماعي كه كاملا برون��زا و خارج از كنترل 
تصميم گيران اقتصادي دولت بود، ش��كل ديگري از 
خروج و فريز س��رمايه كليد خورد و اقتصاد كشور با 
وجود فزوني صادرات بر واردات، گرفتار شوك ارزي 
نزديك به ۱۰۰ درصد ش��د كه رش��د جديدي را در 
ش��اخص قيمت ها از خود به جاي گذاشت. اما دولت 

هر بار در تلاش بوده واكنش بهنگام و مناسب نسبت 
به شوك ها نش��ان دهد و تا حد امكان از نااطميناني 
گسترده در اقتصاد جلوگيري كند. سازمان برنامه و 
بودجه در اين شرايط با انضباط مالي و پرهيز از كسري 
بودجه در كنترل رشد نقدينگي و كاهش رشد آن در 
پايان سال نس��بتا موفق عمل كرد. دولت همچنين 
با تلاش  در ايجاد ارتباط و گش��ايش هاي سياس��ي 
در منطق��ه )براي مثال تجديد روابط با عربس��تان(، 
موفق شد در بهبود روابط بين المللي و انتظارات آحاد 
اقتصادي اثر بگذارد و مانع رشد بيشتر قيمت ارز شود. 
توقف رشد فزاينده نرخ ارز در پايان سال و تثبيت آن، از 

نتايج اقدامات دولت در اين زمينه بوده است. 
در شرايطي كه كشور همچنان مستعد بروز شوك هاي 
داخلي و خارجي است، عمل به وعده ها همواره آزموني 
دش��وار خواهد بود. اما دولت با علم ب��ه اين حقايق، 
مسوولانه در تلاش براي ارايه راهكارها و تحليل هاي 
دقيق و موثر در بهبود شرايط است. لذا دولت به مردم 

اطمينان مي دهد كه خ��ود را ملزم به ايفاي تعهدات 
خود در كاهش تورم مي داند. همچنان كه مقام معظم 
رهبري اخيرا به نقش كليدي سازمان برنامه و بودجه 
در پاسخگويي و حل توسعه محور مشكلات جامعه )در 
پرسش و پاسخ خود با دانشجويان( اشاره نموده اند، 
كارشناسان توسعه نيز بر نقش كليدي اين سازمان 

در تغيير نگرش هاي اشتباه تأكيد دارند. 
همچنان كه در متن نويسنده محترم نيز به درستي 
اشاره شده است، كميته مشترك مهار تورم در سال 
جاري، پنج برنامه را دنبال مي كند: كاهش ناترازي 
بودج��ه و فرابودجه، برنامه تس��ويه و كاهش بدهي 
دولت به شبكه بانكي، برنامه كاهش ناترازي دروني 
نظام بانكي، برنامه كاهش ناترازي ارزي و برنامه هاي 
خاصي جهت اعمال سياس��ت هاي پول��ي با هدف 

كنترل تورم. 
  مركز اطلاع رساني، روابط عمومي
و امور بين الملل
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جوابیه



معاون رييس جمهور با اشاره به اينكه ايران با تمام 
ت��وان در تحقق اقتصاد دانش بني��ان برنامه ريزي و 
اقدام مي كند، گفت: در كمتر از ۱۰ سال بزرگ ترين 
صادركننده محصولات پايين دس��تي پتروشيمي 

خواهيم بود.
به گ��زارش مه��ر، دهقان��ي فيروزآب��ادي، معاون 
رييس جمهور در چهاردهمين همايش بين المللي 
صنعت پتروش��يمي گفت: هر كشور ظرفيت هاي 
دارد به همين دليل حاكمان بايد از ظرفيت و صنعت 
و اقتصاد خاص خود بهره ببرد كه بزرگ ترين صنعت 
اقتصادي و اقتدار ايران صنعت نفت است. ايران يكي 

از كشورهاي برتر جهان در ذخاير نفتي است.
وي ادامه داد: يكي از شاهراه هاي رسيدن به اقتصاد 

دانش بنيان صنعت نفت و پتروشيمي است.
به گفته وي همه چيز در تكميل زنجيره ارزش نهفته 
است و در نقاط پايين دستي زنجيره ارزش سخت 
افزار كمرنگ ش��ده و در جاهايي سود هزار درصد 
است كه دانش هم وجود دارد. معاون رييس جمهور 
اضافه كرد: در زنجيره هاي مياني سود ۲۰۰ درصدي 
ايجاد مي ش��ود اما در پايان زنجيره ارزش آفريني 
واقعي با سود هزار درصدي ايجاد مي شود. وي تاكيد 
كرد: بيش از ۸ هزار ش��ركت توسعه تكنولوژي در 
كشور وجود دارد كه توان توليد هر دانش فناوري را 
دارند و ۲۵۰ فناوري برجسته در صنعت پتروشيمي 

كه وجود دارد در كشور قابل توليد است.
دهقاني اضافه ك��رد: وصل كردن سرش��اخه هاي 
دانش بني��ان به جري��ان ايج��اد ارزش در صنعت 

پتروشيمي در دستور كار است.
وي با اش��اره به اينكه ايران با تم��ام توان در تحقق 
اقتص��اد دانش بنيان برنامه ري��زي و اقدام مي كند، 
اف��زود: در كمتر از ۱۰ س��ال بزرگ تري��ن و ارزش 

آفرين ترين صادركننده محصولات پايين دس��تي 
پتروش��يمي خواهيم بود. وي با اشاره به راه اندازي 
صندوق س��رمايه گذاري خطرپذير هلدينگ خليج 
فارس در بورس با ۲ هزار ميليارد تومان س��رمايه، 
گفت: تا پايان س��ال آث��ار آن را خواهيم ديد كه به 
توليد دانش فني و لايسنس كمك مي كند. دهقاني 

ادامه داد: بخشي از كارگروه بار اول معاونت علمي به 
صنعت پتروشيمي اختصاص پيدا كرده كه بر اساس 
آن محصولي كه براي بار اول توليد مي شود مستقيماً 

و در كمترين زمان تبديل به قرارداد شود.
وي ادامه داد: تاكنون صنعت نفت از فرصت ساخت 
بار اول ۲۰۰ ميليون دلار اس��تفاده كرده اس��ت. در 

ايران ب��ه ازاي هر يك دلار در توس��عه تكنولوژي ۸ 
دلار صرفه جويي و آورده ارزي داش��تيم. دهقاني در 
خاتمه اضافه كرد: در اواخر س��ال ۱۴۰۱ تعريف ۱۰ 
ابر پروژه پيش��ران در صنعت پتروشيمي انجام شد. 
صادرات ۲ برابري صادرات محصولات پتروشيمي در 
برنامه هفتم و هشتم توسعه هدف گذاري شده است.
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روز كارگر؛شعارهايي با رنگ و 
لعاب بيشتر 

آن دست به گريبانند. در اين بين اما تنها چيزي كه 
شنيده مي شود وعده هايي است كه حتي شبحي 
از اجرايي شدن آنها هم ديده نمي شود. وعده هايي 
كه در فرصت هاي مقتضي داده مي شود و البته در 
فرصت هاي مناس��ب از ياد م��ي رود. يكي ديگر از 
مسائلي كه كارگران با آن مواجه اند نداشتن امنيت 
شغلي است. در واقع كارگر حق اعتراض به وضعيت 
درآمد، شرايط سخت كار و ... ندارد، چرا كه در اين 
صورت كارفرما مي تواند به پشتوانه قانون هايي كه 
بيش��تر از كارگر از او حمايت مي كند، آنها را اخراج 
كرده و به اين ترتيب ش��رايط زندگي را برايش��ان 
س��خت تر كند. مش��كل كارگران تامين معيشت 
است، مشكل آنها نبود امنيت شغلي است، شرايط 
سخت و زيان آور كار است كه توسط هيچ كارفرمايي 
لحاظ نمي ش��ود. خواس��ته آنها افزايش حقوق با 
توجه به افزايش تورم در كش��ور است كه دولت هر 
بار به بهانه هاي مختلف از اجرايي كردن آن سر باز 
مي زنند و در حالي كه تورم روزانه در كشور افزايش 
پيدا مي كند باز هم مدعي است كه افزايش حقوق 
كارگران مي تواند به افزايش تورم در كشور دامن بزند. 
در حالي كه در طول سه سال گذشته بي تدبيري ها، 
بي توجهي به مس��ائل پايه اي اقتصادي كشور و از 
همه مهم تر توسل به اقتصاد دستوري باعث شده تا 
تورم بدون توجه به حقوق كارگران راه خود را طي 
كند و بسياري از خانواده ها كه اغلب آنها هم كارگر 
هستند به زير خط فقر سقوط كنند. روز كارگر براي 
كارگراني كه تنها به دليل اعتراض قانوني شغل خود 
را از دست داده اند، براي كارگراني كه به دليل عدم 
فراهم بودن شرايط ايمني در ميحط كار جان خود 
را از دس��ت مي دهند، براي كارگراني كه اين روزها 
به س��ختي مي توانند معيشت خود و خانواده شان 
را تامين كنند، زماني مي تواند روز مهمي باشد كه 
در آن مسوولان فارغ از هر شعار و وعده اي دست به 
كار عملي براي بهبود شرايط زندگي اين افراد بزنند. 
روز كارگر براي مسوولان نماد فرصتي است كه در 
آن شعارهاي خود را با رنگ و لعاب بيشتري فرياد 
بزنند و براي كارگران حتي فرصتي براي اعتراض به 
سياست هاي غلط هم نيست. به هر حال روز كارگر 
هر چه هست در حال حاضر تعداد قابل توجهي از 
كارگران سفره هايشان خالي است و به جاي شعار 

نيازمند تدبيري براي رفع اين مشكلات هستند.

عرضه گاز روسيه به ارمنستان 
متوقف شد

روسيه عرضه گاز به ارمنس��تان را روز دوشنبه براي 
انجام تعميرات برنامه ريزي ش��ده در يك خط لوله 
گازي بزرگ، موقتا متوقف كرد. به گزارش ايس��نا، 
روس��يه، تامين كننده اصلي گاز ارمنس��تان است و 
سال ميلادي گذشته، ۲.۶ ميليارد متر مكعب گاز به 
اين كشور ارسال كرد. شركت »گازپروم ارمنيا« كه 
زيرمجموعه شركت گازي دولتي گازپروم است، در 
بيانيه اي اعلام كرد صادرات گاز از ساعت هشت صبح 
روز دوشنبه اول مه تا س��اعت هشت بعدازظهر روز 
پنچشنبه چهارم مه، موقتا تعليق خواهد شد. بر اساس 
گزارش رويترز، گفته مي شود كار روي بخشي از خط 
لوله گازي قفقاز ش��مالي-ترانس قفقاز در منطقه 
جنوبي استاوروپول روسيه انجام خواهد شد و اين 
شركت از ذخاير گاز براي تامين گاز مصرف كنندگان 

در ارمنستان استفاده خواهد كرد.

 اخراج اساتيد اقتصاد 
و واعظان شبه علم

 غياب علم و تخصص، واعظان شبه علم به راحتي در صدا 
و سيما حاضر مي شوند و اعلام مي كنند كه مي توانند 
هر س��ال يک ميليون مسكن بسازند. مشخص است 
كه يارانه پنهان وجود خارجي ن��دارد، اما مدام تكرار 
مي ش��ود؛ همه اين اشتباهات در ش��رايطي صورت 
مي گيرد كه تريبون ها به جاي اساتيد واقعي اقتصاد در 
اختيار پوپوليست ها و طرفداران شبه علم است. نتيجه 
اين غيبت چه مي شود؟ بررسي كشورهاي داراي تورم 
بالا نشان مي دهد كه ارتباط مستقيمي ميان توجه به 
علم و تورم وجود دارد. كش��ورهايي كه دانشگاه هاي 
برجسته دارند و از داده هاي علمي استفاده مي كنند، 
تورم هاي پاييني دارند و شاخص هاي اقتصادي در آنها 
در حال نزول است. با اين توضيح بايد ديد افرادي كه 
شبه علم را توصيه و ترويج مي كنند، بيشتر به منافع 
ملي كشور كمك مي كنند يا اساتيدي كه از علم سخن 
مي گويند و تخصص را ترويج مي كنند. خردمندان از 
قديم تاكيد كرده اند كه »آگاهي بزرگ ترين فضيلت در 

همه اعصار است و جهل بزرگ ترين رذالت.«

پاسخ به سرقت نفت ايران
از سوي امريكا

يك كارشناس حوزه بين الملل انرژي گفت: يك شركت 
مرتبط با موضوعات تامين امنيت حمل و نقل دريايي 
بين المللي مدعي شده اس��ت كه اقدام و عمل نيروي 
دريايي جمهوري اسلامي ايران در توقيف يك نفتكش 
در درياي عمان با پرچم جزاير مارش��ال كه حامل نفت 
خام از خليج فارس براي شركت امريكايي شورون و به 
مقصد امريكا بود در روز پنجش��نبه هفتم ارديبهشت 
ماه ۱۴۰۲ يك اقدام تلافي جويانه بوده اس��ت. محمود 
خاقاني در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه خبرهاي منتشره 
در بازارهاي بين المللي انرژي حاكي از اين واقعيت است 
كه امريكا نفتي كه از ايران را سرقت كرده است در بازار 
براي فروش عرضه كرده و هنوز موفق به فروش آن نشده 
است، اظهار داشت: يك ش��ركت مرتبط با موضوعات 
تامين امنيت حمل و نقل دريايي بين المللي مدعي شده 
است كه اقدام و عمل نيروي دريايي جمهوري اسلامي 
ايران در توقيف يك نفتكش در درياي عمان با پرچم جزاير 
مارشال كه حامل نفت خام از خليج فارس براي شركت 
امريكايي شورون و به مقصد امريكا بود در روز پنجشنبه 
هفتم ارديبهشت ماه ۱۴۰۲ يك اقدام تلافي جويانه بوده 
است، اما مقامات ايراني توضيح داده اند كه نفتكش با يك 
شناور ايراني در درياي عمان برخورد كرده و موجب شده 
كه كشتي ايراني غرق شود و چندين خدمه آن مجروح و 
تعدادي نيز مفقود شوند. متعاقبا ناخداي نفتكش توقيف 
شده به مدت هشت ساعت تماس هاي راديويي را ناديده 
گرفته و پاسخ نداده اس��ت. وي افزود: نفتكش توقيف 
شده توس��ط نيروي دريايي جمهوري اسلامي ايران از 
نوع نفتكش هايي است كه قابليت عبور از كانال سوئز را 
دارد. نيروي دريايي امريكا كه نظاره گر توقيف نفتكش 
توسط نيروي دريايي جمهوري اس��لامي ايران بوده و 
نتوانس��ته اقدام خاصي به عمل آورد و توقيف نفتكش 
مورد نظر را »تهديدي براي امنيت حمل ونقل دريايي 
و اقتصاد جهاني« توصيف كرده است. اين ادعا به فوريت 
توس��ط مقامات ذيربط در ايران رد شد.  اين كارشناس 
حوزه بين الملل انرژي تصريح كرد: روز جمعه هش��تم 
ارديبهش��ت ماه ۱۴۰۲ خبرهاي جديدي در بازارهاي 
بين المللي نفت خام مطرح شد مبني بر اينكه يك شركت 
مرتبط با امنيت حمل ونقل دريايي بنام شركت آمبري 
مدعي شده است كه انگيزه ايران از توقيف نفتكش حامل 
نفت خام براي شركت امريكايي شورون درتلافي توقيف 
يك نفتكش حامل نفت خام ايران توسط امريكا از يك 
نفتكشي كه توان عبور از كانال سوئز را دارد، است. براساس 
ادعاي به عمل آمده دولت امريكا پس از اخذ حكم قضايي 
از قوه قضاييه امريكا نفتكش راجان با پرچم جزاير مارشال 
را در اوايل ارديبهشت ماه ۱۴۰۲ درنزديكي جنوب آفريقا 
متوقف و نفت خام ايراني آن را توقيف مي كند. وي گفت: 
نشريه جروزالم پست چاپ اس��راييل نوشته است كه 
شركت مرتبط با امنيت حمل و نقل دريايي »آمبري« 
در يادداشتي به مشتريان خود اطلاع رساني كرده است 
با توجه به اينكه نفتكش توقيف شده توسط نيروهاي 
نظامي امريكا در نزديكي جنوب آفريقا و نفتكش توقيف 
شده توس��ط نيروي هاي نظامي ايران در درياي عمان 
از نظر توان عبور از كانال س��وئز و حجم حمل نفت خام 
شبيه يكديگر بوده و به احتمال قوي اقدام ايران يك عمل 
تلافي جويانه است. بنابراين، شركت آمبري ابراز نگراني 
كرده و به مشتريان خود از احتمال يك جدال تازه بين 
امريكا و ايران و خطراتي كه احتمالا حمل و نقل دريايي 

نفت خام را تهديد كند، هشدار داده است.

ابرازاميدواريمعاونرييسجمهوردر۱۰سالآينده:

»تعادل«گزارشميدهد

ايران بزرگ ترين صادركننده صنايع تكميلي پتروشيمي 

جزييات پرداخت پاداش خوش مصرفي به همه مشتركان برق

صنعتپالايشنفتخامدرمسيربوميسازي!

وزير ني��رو گفت: براي تابس��تان س��ال ۱۴۰۲ طرح 
سراس��ري پاداش صرفه جويي را در نظر گرفته ايم به 
گونه اي كه امسال همه مشتركان برق مشمول پاداش 
خوش مصرفي خواهند شد. اين در حالي است كه در 

سال گذشته اين طرح به صورت محدود اجرايي شد.
به گزارش ايسنا، علي اكبر محرابيان با بيان اينكه در سال 
پيش رو اين طرح به صورت سراسري اجرايي مي شود و 
دو تفاوت عمده با سال قبل دارد، اظهار كرد: تفاوت اول 
اين است كه سال گذشته تنها به مشتركاني كه زير الگو 
مصرف داشتند، پاداش تعلق مي گرفت اما امسال همه 
مشتركان مشمول پاداش صرفه جويي مي شوند. وي 
ادامه داد: به گونه اي كه هر مشتركي در ميزان مصرف 
خود نسبت به سال گذشته كاهش داشته باشد مشمول 
طرح پاداش صرفه جويي خواهد شد. وزير نيرو با تاكيد 
بر اينكه مبلغ پاداش را تا ۲۰ برابر افزايش داده ايم اظهار 
كرد: تقريبا به طور متوس��ط قيمت فروش برق ۱۰۰ 
تومان است كه در مناطق گرمسيري يك چهارم اين 
قيمت محاسبه مي شود و پاداش صرفه جويي تا ۲۰۰۰ 
تومان به ازاي هر مترمكعب پيش بيني ش��ده اس��ت. 
محرابيان با بيان اينكه در صرفه جويي كه اتفاق مي افتد 
مي تواني��م پاداش هاي قابل توجهي را به مش��تركان 
بدهيم، ادامه داد: س��ال گذشته ۴۰ درصد مشتركان 
پاداش صرفه جويي درياف��ت كردند كه معادل هزار و 
۳۵۰ ميليارد تومان بود. وزير نيرو با بيان اينكه هشت 
ميليون مش��ترك يا برق رايگان درياف��ت كرده اند يا 
بستانكار شده اند، اظهار كرد: طرحي كه براي تابستان 
امسال اجرايي خواهيم بسيار گسترده تر است و از ابتداي 
خردادماه استارت آن زده مي شود و تا پايان شهريورماه 
ادامه دارد و پيش بيني شده همه مشتركان كه شامل 
۳۱ ميليون مشترك مي شود مشمول اين طرح شوند. 
وي با اشاره به الگوي مصرف در مناطق عادي ادامه داد: 
الگوي مصرف در اين مناطق ۳۰۰ كيلووات س��اعت 
است و اگر مشتركي زير ۱۵۰ كيلووات ساعت مصرف 
كند به ازاي هر كيلووات ۲۰۰۰ تومان پاداش دريافت 
خواهد كرد و اگر مشتركي ۱۵۰ تا ۳۰۰ كيلووات مصرف 
داشته باشد به ازاي هر كيلووات ساعت ۱۵۰۰ تومان 
و در پله هاي بعدي ۱۰۰۰ تومان و ۵۰۰ تومان پاداش 

خوش مصرفي از وزارت نيرو اخذ مي كند.

محرابيان با اش��اره به راهكارهاي كاهش مصرف برق 
اظهار كرد: اگر مش��تركي كه در س��ال گذشته كولر 
گازي را با دور تند اس��تفاده مي كرده امس��ال از دور 
كند اس��تفاده كند به ازاي هر م��اه ۱۵۰ هزار تومان 
پاداش مي گيرد و طبيعتا اين پاداش مي تواند انگيزه 
مناسبي براي صرفه جويي باشد. وزير نيرو ادامه داد: 
در مناطق گرمسيري نيز بعضا در هر خانه سه كولر يا 
چهار كولر گازي مصرف مي شود كه اگر تنها يك كولر 
خاموش شود مشترك يك ميليون تومان مبلغ صرفه 
جويي دريافت خواهد كرد. وزير نيرو با بيان اينكه طي 
سال هاي گذشته شاهد رشد قابل توجه مصرف برق در 
كشور بوده ايم اظهار كرد: سالانه يك ميليون مشترك 
به مجموعه صنعت برق اضافه مي شود كه اين مساله 
هم به لحاظ رش��د س��رمايه گذاري ها و هم به خاطر 
افزايش تعداد مشتركان خانگي با رشد قابل توجهي 

مواجه بوديم.
وي با بيان اينكه در سال گذشته متناسب با تقاضاي 
برق توس��عه نيروگاهي اتفاق افتاد و ش��اهد افزايش 
ظرفي��ت نيروگاه ها بوديم گف��ت: در دولت يازدهم و 
دوازدهم به طور متوسط سالانه حدود ۱۶۰۰ مگاوات 
به ظرفيت نيروگاهي كش��ور اضافه ش��د اما نيازهاي 
كشورهاي بيش از اين ميزان بود و همين مساله موجب 

شد كه در تابس��تان هاي مختلف شاهد خاموشي ها 
و محدوديت هاي ش��ديد براي صنعت كش��اورزي و 
خانگي باش��يم. به همين دليل براي تابس��تان سال 
۱۴۰۱ پيش بيني ش��د كه ۲۰ هزار مگاوات كسري 

داشته باشيم.
محرابيان با تاكيد بر اينكه در تابس��تان سال ۱۴۰۱ 
مجم��وع تقاضاي برق كمتر از ۷۰ ه��زار مگاوات بود 
گفت: اگر بدون روش هاي مديريت و توسعه نيروگاه ها 
مي خواستيم شرايط را مديريت كنيم در اوج مصرف 
بايد يك چهارم برق مشتركان را قطع مي كرديم و اين 
به معناي اعمال خاموشي شش ساعته در شبانه روز بود.

وزير ني��رو ادامه داد: با اقداماتي كه انجام ش��د تقريبا 
در بخش خانگي با مش��كلي مواجه نبوديم و در ساير 
بخش ها نيز انرژي تزريق ش��د تا جايي كه در ماه هاي 
تير و مرداد شاهد رشد توليد ۳۰ تا ۶۰ درصدي صنعت 
فولاد نيز بوديم. اين در حالي است كه در تابستان سال 
۱۴۰۰ از ارديبهشت ماه تا پايان شهريورماه شاهد يك تا 

سه نوبت خاموشي برق در كشور اتفاق افتاد.
محرابيان با اش��اره به ۱۰۰ اق��دام صورت گرفته براي 
كنترل خاموشي در تابستان سال ۱۴۰۱ اظهار كرد: 
با برنامه ريزي هايي كه صورت گرفت توانس��تيم رشد 
قابل توجهي را در تامين انرژي كشور رقم بزنيم يكي 

از مهم ترين مولفه ها براي عبور از تابستان سال ۱۴۰۱ 
مش��اركت و همكاري مردم بود كه باعث ش��د شاهد 
كاهش مصرف باشيم. وي با بيان اينكه اين همكاري 
در چارچوب فراخوان هايي ص��ورت گرفت و طرحي 
با عنوان پاداش صرفه جويي معرفي ش��د كه مردم نيز 
حضور فعالي در آن داش��تند، اظهار كرد: براي امسال 
نيز برنامه هاي متعددي را در نظر گرفته ايم. محرابيان 
با بيان اينك��ه ۱۴۰ اقدام را براي امس��ال پيش بيني 
كرده ايم كه از مهرماه سال ۱۴۰۱ عمليات اجرايي آن 
استارت خورد، اضافه كرد: محورهاي اصلي اين ۱۴۰ 
اقدام شامل توس��عه نيروگاه ها، رفع محدوديت هاي 
نيروگاه هاي قديمي، اورهال نيروگاه ها حداكثر تا پايان 
ارديبهشت ماه، توسعه شبكه، هوشمند سازي شبكه 
براي مشتركان پرمصرف به ويژه بخش هاي صنعتي، 
كشاورزي و مشتركان پرمصرف خانگي در نظر گرفته 
شده اس��ت. وزير نيرو تاكيد كرد: پيش بيني كرديم تا 
روش هاي نوين و آخرين دستاوردهاي روز دنيا را براي 
مديريت مصرف لحاظ كنيم و اميدواريم ظرف زمان 

تعيين شده اين طرح تكميل شود.
وزير ني��رو با بيان اينك��ه الگوي مص��رف در مناطق 
گرمسيري ۳۰۰۰ كيلووات ساعت است، گفت: اگر در 
اين مناطق نسبت به سال گذشته يك كولر خاموش 
شود يك ميليون تومان و اگر دو كولر خاموش شود ۱.۵ 
ميليون تومان پاداش به مشترك داده خواهد شد ضمن 
اينكه در بسياري از مناطق گرمسيري از كولرهايي با 
راندمان بس��يار پايين استفاده مي شود كه با خاموش 
ك��ردن آنها يا جايگزيني آنها ب��ا كولرهايي با راندمان 

بالا مي توان شاهد صرفه جويي هاي قابل توجهي بود.
وي ادامه داد: اين دسته از مشتركان مي توانند از پاداش 
صرفه جويي حداكثر بهره را ببرند البته ما معتقد هستيم 
كه مردم با همكاري كه مانند تابس��تان سال گذشته 
خواهند داشت امكان كاهش مصرف زيادي وجود دارد و 
مي توانيم برق پايدار را براي همه مشتركان تامين كنيم 

و شاهد يك رضايت نسبي و خوب بين مردم باشيم.
به گفته محرابيان، طرح پاداش سراس��ري مشتركان 
مي تواند ۱۰۰۰ ميليارد تومان پاداش صرفه جويي در 
پي داشته باشد و همه مردم از اين پاداش استفاده كنند 

و برق پايدار نيز تامين شود.

بومي سازي تجهيزات تحريم شده در صنعت نفت و گاز 
ايران به دليل اهمي��ت بالاي صنعت نفت براي اقتصاد 
كش��ور و نيز وابس��تگي ايران به تجهيزات خارجي، از 

اهميت بسياري برخوردار است. 
بومي سازي تجهيزات صنعتي به دليل كاهش وابستگي 
به تجهيزات خارجي، مي توان��د در كاهش هزينه ها و 
همچنين افزايش كارآيي و قدرت توليد در صنعت نفت 
و گاز موثر باشد. با توجه به شرايط ناسازگاري بازارهاي 
جهاني در زمينه صادرات نفت و گاز، اين موضوع براي 
ايران به عنوان يك فرصت براي توسعه تكنولوژي و توليد 

به طور بومي، بسيار مهم است.
در همين زمينه، احمد دنيامالي، عضو كميسيون عمران 
مجلس در گفت وگو با »تعادل« با اشاره به دانش بنيان 
ش��دن صنايع راه بردي كش��ور به ويژه در حوزه نفت و 
گاز به منظور دور زدن تحريم ها اظهار داشت: تحريم ها 
مي تواند فرصتي خوبي هم براي اينكه بتوانيم از طريق 

دانش بنيان ها خودكفا شويم. 

دنيامالي تصريح كرد: ط��رح موضوع دانش بنيان ها در 
شرايطي تحريمي به اعتقاد من با هدف خودكفا شدن 
است، تحريم هاي ظالمانه غرب محدوديت هاي زيادي 
را براي جمهوري اس��لامي ايران ايجاد كرده است، در 
چنين ش��رايطي عاقلانه نيست به اش��كال گوناگون 
نياز هاي خ��ود را از خارج تأمين كني��م. بلكه ضرورت 
دارد از ظرفيت نخبگان كشور بهره لازم را ببريم. عضو 
كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: هر 
مقدار كه به ش��ركت هاي دانش بنيان در كشور فرصت 
دهي��م و فض��اي لازم را از طريق تس��هيلات گوناگون 
براي فعاليت بي دغدغه آنه��ا فراهم كنيم، در دور زدن 
تحريم ها موفق تر هستيم، گرچه تاكنون گزارشاتي كه 
به نمايندگان مجلس شوراي اسلامي واصل شده است 

اميدواركننده است.
وي ب��ا بيان اينكه برخي از ش��ركت هاي دانش بنيان با 
مشكلاتي مواجه هس��تند، اظهار كرد: مراجع مختلف 
بايد در راستاي احكامي كه در قانون جهش ويژه توليد 

دانش بنيان وجود دارد، تسهيلات لازم را به دانش بنيان ها 
بدهند، به دليل بازدهي و اثرگذاري بس��يار خوبي كه 
ش��ركت هاي دانش بنيان دارند ارايه تسهيلات لازم به 

شركت هاي دانش بنيان ضرورتي اجتناب ناپذير است.
دنيامالي با بيان اينكه خريد محصولات ش��ركت هاي 
دانش بنيان بايد م��ورد توجه قرار بگي��رد، بيان كرد: 
به رغم اينك��ه قانون جهش تولي��د دانش بنيان براي 
حمايت از ش��ركت هاي دانش بنيان موضوع توليد در 
بار اول را پيش بيني كرده است، اما به اعتقاد من حتي 
اگر به لحاظ قيمت تولي��دات محصولات دانش بنيان 
۲۰ درصد گران تر از نمونه خارجي باش��د يا كيفيتي 
پايين تر داش��ته باشد، منافع ملي ما اقتضا مي كند كه 
محصولات شركت هاي دانش بنيان را خريداري كنيم. 
عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد در گام اول با توجه به اينكه محصولات شركت هاي 
دانش بنيان به توليد انبوه نرسيده است، امكان اينكه 
قيمت تمام ش��ده رقم بالايي باش��د، وج��ود دارد كه 

ضرورت دارد آستانه تحمل مان را در اين وضعيت بالا 
ببريم، زيرا وقتي كه شركت هاي دانش بنيان محصولات 
خود را به توليد انبوه برسانند، قطعاً قيمت تمام شده هم 
كاهش پيدا خواهد كرد. وي افزود: ما در قانون جهش 
توليد دانش بنيان توجه ويژه براي حمات از محصولات 
شركت هاي دانش بنيان داشتيم و اين آمادگي را داريم 
كه اگر اصلاحاتي لازم باش��د در قان��ون جهش توليد 
دانش بنيان داش��ته باش��يم. دنيامالي تصريح كرد: ما 
محدوديت هاي ارزي زي��ادي داريم كه ميدان دادن به 
شركت هاي دانش بنيان نه تنها به صرفه جويي ارزي ما 
كمك مي كند، بلكه در ارزآوري براي كشور بسيار موثر 
هستند. تجربه موفق توليد بار اول و دانش بنيان شدن 
صنعت پالايش نفت خام در حوزه بومي سازي و صادرات 
تجهيزات و خدمات پالايش��گاهي به كشور ونزوئلا به 
خوبي بيانگر ظرفيت هاي بالا بومي س��ازي از مس��ير 
اقتصاد دانش بنيان اس��ت كه بايد در ديگر بخش هاي 

صنعت نفت و همچنين ديگر صنايع نيز تكرار شود.

نفت ساز كاهش قيمت زد

قيمت نفت در پي نگراني ها نسبت به پيامد اقتصادي 
افزايش ن��رخ بهره در امريكا و آمار ضعيف بخش توليد 
چين كه كاهش توليد اوپك پلاس را تحت الشعاع قرار 

داد، در معاملات روز دوشنبه كاهش يافت.
به گزارش ايسنا، بهاي معاملات نفت برنت براي تحويل 
در ژوييه، با ۵۶ سنت معادل ۰.۷ درصد كاهش، به ۷۹ 
دلار و ۷۷ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت امريكا با ۶۳ سنت معادل ۰.۸ درصد 

كاهش، به ۷۶ دلار و ۱۵ سنت در هر بشكه رسيد.
هزينه مصرفي امريكا در مارس كه افزايش هزينه روي 
خدمات با كاهش كالاها جبران شد، ثابت بود، اما استمرار 
فشارهاي تورمي ممكن است به افزايش دوباره نرخ هاي 

بهره از سوي فدرال رزرو منتهي شود.
بيدن مور، مدير بخش كالا و استراتژي كربن بانك ملي 
استراليا در اين باره گفت: انتظار مي رود چشم انداز افزايش 
بيشتر نرخ بهره كه هفته جاري از سوي بانك مركزي 
امريكا اعلام خواهد شد، باعث افزايش نوسان قيمت ها در 
كوتاه مدت شود. انتظار مي رود بانك مركزي امريكا هفته 
جاري نرخ بهره را به ميزان ۲۵ واحد ديگر افزايش دهد. 
فدرال رزرو از مارس سال گذشته، نرخ بهره را از نزديك 
صفر، به ميزان ۴۷۵ واحد افزاي��ش داده و به ۴.۷۵ تا ۵ 
درصد رسانده است. در هفته جاري، انتظار مي رود بانك 
مركزي استراليا نرخ بهره را ثابت نگه دارد و بانك مركزي 
اروپا مي تواند با افزايش نيم واحدي در روز پنجشنبه، 
بازار را غافلگير كند. در اين بين، آمار رسمي نشان داد 
شاخص مديران خريد بخش توليد چين، به ۴۹.۲ واحد 
در آوريل در مقايسه با ۵۱.۹ واحد در مارس كاهش يافت 
و به پايين مرز ۵۰ واحد رسيد كه به معناي رشد منفي 
فعاليت بر مبناي ماهانه است. فعاليت كارخانه اي در ژاپن 
كه س��ومين اقتصاد بزرگ جهان است، در آوريل براي 
ششمين ماه متوالي رشد منفي پيدا كرد اما بخش توليد 
در بحبوحه كند شدن كاهش سفارش هاي جديد، به 
سمت ثبات پيش مي رود. به گفته تحليلگران گروه »اي 
ان زد ريس��رچ «، سرمايه گذاران در پرتو سيگنال هاي 
اقتصادي مختلف، محت��اط مانده اند. بهاي نفت برنت 
در معاملات روزهاي اخير، بازارهاي مالي را دنبال كرده 
است. بر اساس گزارش رويترز، از دوشنبه، كاهش توليد 
نفت گروه اوپك پلاس به ميزان ۱.۱۶ ميليون بش��كه 
در روز آغاز شد. به گفته بيدن مور، پس از كاهش اخير 
عرضه اوپك كه از ماه مه آغاز مي شود، تصور مي رود بازار 
نفت تا پايان سه ماهه دوم، كمبود عرضه پيدا مي كند كه 
با رشد فصلي تقاضا در كشورهاي عضو سازمان توسعه 
و همكاري اقتصادي و همچنين افزايش تقاضاي سالانه 

چين همراه شده و باعث بالاتر رفتن قيمت ها مي شود.



رقيه ندايي|
 چند روز پيش اعلام ش��د كه قرار است به نوزادان سهام 
دولتي دهند؛ نكته قابل توجه اينجاست كه سهام قرار است 
از بودجه دولت پرداخت شود و از سوي ديگر دولت تجربه 
تلخي در واگذاري ها دارد. مساله اينجاست دولت با كدام 
بودجه قصد واگذاري سهام به نوزادان را دارد؟ بيش از دو 
سال است كه بحث واگذاري سهام عدالت به جاماندگان 
مطرح مي شود اما اين طرح هنوز به نتيجه نرسيده است 
و اكنون دولت به دنبال واگذاري جديد اس��ت. مش��كل 
اينجاست كه دولت نبايد در بورس دخالت كند و كسري 
بودجه خود را جبران كند؛ اما به جاي جبران كسري بودجه 
هر روز هزينه اي جديد براي اقتصاد كشور به وجود مي آورد 
و شرايط تر را وخيم تر مي كند. بيش از يك سال است كه 
به طور جدي واگذاري سهام عدالت به جاماندگان مطرح 
مي ش��ود و حتي قرار بود اين واگذاري س��هام سال اخير 
تعيين و تكليف شود و حتي اسفند ماه مراحل واگذاري به 
اتمام برسد؛ اما تا به امروز خبري از سهام عدالت نيست و 
دولت به جاي تعيين تكليف اين سهام به دنبال واگذاري 
سهام نوزادان افتاده است. بر اساس آخرين اظهارات وزير 
اقتصاد قرار است به 3.5 ميليون نفر جامانده سهام عدالت 
واگذار شود. هيات وزيران در جلسه ۲۸ اسفند ماه ۱۴۰۱ 
به پيشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارايي و به استناد اصل 
۱3۸ قانون اساسي و در اجراي بند الف تبصره ۲ ماده واحده 
قانون بودجه ۱۴۰۱ كل كشور تخصيص سهام عدالت به 
جاماندگان را تصويب كرد كه اين مصوبه با امضاي محمد 
مخبر معاون اول رييس جمهور ابلاغ شده است. بر اساس 
اين مصوبه، حداكثر ارزش سهام قابل واگذاري به هر يك 
از مشمولان سهام عدالت جديد، موضوع تصميم مورخ 
۱۶ اسفند ش��وراي عالي اجراي سياست هاي كلي اصل 
۴۴ قانون اساسي معادل حداكثر صد ميليون ريال تعيين 
مي شود. هيات وزيران به سازمان خصوصي سازي اجازه داد 
نسبت به واگذاري سهام دولت در بانك هاي ملت، تجارت 
و صادرات اقدام كند كه بر اين اساس ۲ درصد سهام بانك 
ملت، 3 درصد از س��هام بانك تجارت و ۲.۷ درصد سهام 
بانك صادرات مش��مول اين واگذاري مي شود. طبق اين 
مصوبه حقوق مالكانه سهام اين تصويب نامه به مشمولان 
تعلق خواهد گرفت. همانطور كه گفته ش��د مبلغ سهام 
مورد واگذاري به هريك از مشمولين تحت پوشش كميته 
امداد امام خميني)ره( سازمان بهزيستي كل كشور و دو 
دهك اول درآمدي ايثارگران تحت پوشش بنياد شهيد 
با اعمال 5۰ درصد تخفيف و به مش��مولين دهك سوم 
درآمدي ايثارگران تحت پوشش بنياد شهيد بدون اعمال 
تخفيف معادل حداكثر يك صد ميليون ريال به صورت 
اقساط سالانه و به مدت ۱۰ سال مي باشد كه از محل سود 
سالانه شركت هاي سرمايه پذير تسويه خواهد شد. با وجود 
اين ش��رايط كه قرار بود واگذاري سهام عدالت به صورت 
قطعي انجام شود اما دولت واگذاري سهام عدالت را از ياد 
برد تا مصوبه اي جديد تصوي��ب كند. در اصل دولت بايد 
مصوبه هاي پيشين خود را عملي كند و پس از آن به دنبال 
طرحي جديد بيفتد. هن��وز وضعيت واگذاري و فروش 
سهام عدالت مشخص نيست و سرمايه مردم به نوعي در 
بند است و دولت براي سرمايه مردم تصميم مي گيرد؛ اين 
بي توجهي دولت به مصوبات قديمي باعث مي شود كه 
اعتماد مردم نسبت به بدنه اقتصادي كشور و بازار سرمايه 
كاهش ياب��د و به فكر س��رمايه گذاري در بازاري ديگر 
باشند. واگذاري سهام دولتي به نوزادان يعني افزايش 
كسري بودجه و در اين ش��رايط پشتوانه خاصي براي 

تامين بودجه وجود ندارد و همين موضوع سبب مي شود 
وضعيت اقتصادي كشور وخيم تر از گذشته شود.

    سهام دولتي نوزادان چيست؟
طبق ماده  )۱۱( قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت، 
دولت مكلف است از ابتداي سال ۱۴۰۰ تا سقف سالانه 
۱۰ هزار  ميليارد ريال جهت خري��د واحدهاي صندوق 
سرمايه گذاري قابل معامله در بورس به نام فرزندان متولد 
ش��ده اختصاص دهد و طبق تبصره  )۱( ذيل اين ماده، 
هر س��ال به ميزان نرخ تورم س��الانه اعلامي مركز آمار 
ايران به مبلغ مذكور اضافه مي شود. در اين ارتباط طبق 
بند  )ر( تبصره  )۲( قانون بودجه  س��ال ۱۴۰۱ تا س��قف 
۱5 هزار ميليارد ريال از محل رديف ۱3۰۴۲5 قانون بودجه 
 براي خريد واحدهاي صندوق هاي مذكور اختصاص يافت 

و ثبت نام از متقاضيان اين طرح انجام پذيرفته است.

    چه ميزان سهام دولتي نوزادها
ثبت نام شد؟

از ابتداي ارديبهشت ماه ثبت نام والدين متولدين ۱۴۰۱ 
براي دريافت س��هام نوزادان در راس��تاي اجراي ماده ۱۱ 
قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت آغاز شده است، 
و طبق آخرين اطلاعات دريافتي، تعداد ثبت نام كنندگان در 
سامانه جواني جمعيت تا ساعت ۱۴ امروز )۱۰ ارديبهشت 
ماه( ۲۲۴ هزار و ۶33 نفر بوده و از اين تعداد ۲۰5 هزار و ۹۱۶ 
ثبت نام كننده اقدام به انتخاب صندوق كرده اند. واگذاري 
سهام صندوق هاي قابل معامله در بورس براي متولدين 
۱۴۰۱ در حال انجام است و با توجه به اينكه سود اين اوراق 
نيز به حساب واريز خواهد شد، انتظار مي رود با پس انداز سود 
سالانه سهام هاي اختصاص داده شده و رشد قيمت آنها در 
پايان ۲۴ سالگي، مشمولان با سرمايه اوليه مطلوبي در بازار 
بورس به فعاليت خود ادامه دهند. لازم به يادآوري اس��ت 
كه بودجه اختصاص داده شده در بند )ر( تبصره ۲ قانون 

بودجه سال ۱۴۰۱ به اين منظور در تاريخ ۲۷ اسفند ماه 
سال گذشته، به مبلغ ۶۰۰ ميليارد تومان به تعداد ۴۰۰ هزار 
والد تخصيص داده شده است. متولدين نيز به شرح ماه تولد 
از ابتداي سال ۱۴۰۱ براي ثبت نام توسط والدين فراخوان 
مي شوند كه در حال حاضر براي متولدين سه ماه نخست 
امكان ثبت نام وجود دارد و براي متولدين سه فصل ديگر 
بزودي جدول زمان بندي براي ثبت نام اعلام خواهد شد. 
ماده ۱۱ قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت از 
مهر ماه ۱۴۰۰ لازم الاجرا بوده، اما علت عدم اجرا براي 
متولدين ۱۴۰۰، آماده نش��دن دستورالعمل اجرايي 
به دليل پيچيده بودن فرآيند اجرا بوده است؛ در حال 
حاضر اعتبار لازم براي متولدين ۱۴۰۱ تخصيص داده 
شده و به محض تخصيص اعتبار براي متولدين ۱۴۰۰ 

و ۱۴۰۲، فرآيند ثبت نام آنها نيز اعلام خواهد شد.

    مشكل جديد براي اقتصاد
همانطور كه پيش از اين نيز گفته شده بود اين طرح سهام 
دولتي براي نوزادان هزينه س��نگيني براي دولت خواهد 
داشت چراكه اين طرح يك سال نيست و هفت سال زمان 
ثبت نام براي آن تعيين شده از سوي ديگر تا زماني كه اين 
نوزادان ۲۴ ساله شوند حق برداشت يا فروش صندوق هاي 
بورسي خود را ندارد مگر در موارد خاصي همانند ازدواج و 
فوت اين امكان وجود دارد كه پيش از ۲۴ س��الگي سهام 
دولتي ن��وزادان را فروخت. فردين آقابزرگي، كارش��ناس 
بازار سرمايه نوشت: »با استناد به تجربه هاي گذشته بازار 
س��رمايه مي توانيم بگوييم هر زماني كه بورس نش��اط و 
طراوتي را تجربه مي كند مسوولان به پاي خود مي گذارند 
و مي گويند به واس��طه فعاليت هاي ما بورس مثبت شده 
است. در مقابل، زماني كه بورس نزولي مي شود مي گويند 
وضعيت بازار دست ما نيست و مسائل بين المللي، بنيادي و 
اقتصاد جهاني باعث تغيير مسير شده است.واگذاري يونيت 
چنين صندوق هايي عمدتا از محل دارايي اشخاص ثالث 

نيست و از محل سهم دولت در اين صندوق هاست.دولت 
بابت سهم خود در اين صندوق ها به واسطه  كليات اصل ۴۴ 
مالكيت خود را كاهش مي دهد و به افرادي همانند نوزاد يك 
روز منتقل مي كند.هر كد مي تواند از يونيت اين صندوق ها 
خريداري كند؛ اما نكته مهم اين است كه تا سن مشخصي 
)۲۴ سال( اختيار و اداره صندوق اين نوزادان مربوط به ولي 
)پدر، مادر و جدين( اس��ت.در اين مي��ان اما نكته مهم در 
واگذاري اين اس��ت كه مالكيت و مديريت دارايي از عهده 
دولت خارج شود و مديريت آن همانند دارا و پالايش يكم 
در دست دولت نباش��د و صرفا براي اجراي اهداف دولتي 
نباشد. هرگونه دخالت در ساز و كار طبيعي بازارها به اقتصاد 
لطمه مي زند. به نوعي نگاه دس��توري در حوزه اقتصاد در 
بازار س��رمايه امري منفي است و سوابق گذشته نيز نشان 
مي دهد كه تجربه موفقي نبوده است.هرگونه دخالت در بازار 
سرمايه به قصد كنترل آن در بازه كوتاه مدت جواب مي دهد؛ 
اما دخالت و دستكاري در بلندمدت باعث مي شود كه بازار 
به ثبات نرسد و با افزايش عطش مواجه شود. صندوقي كه 
اكنون دولت براي نوزادان تبليغ مي كند جز زيان نتيجه اي 
نخواهد داشت. دولت بيشترين كاسبي را در فصاي اقتصادي 
و بازار سرمايه كشور دارد و به واسطه همين موضوع در زمان 
رشد بازار به س��راغ صندوق ها آمده است. با توجه به نگاه و 
روش دولت به نظر مي رسد كه اين طرح موفقيت آميز نيست. 
چراكه حجم و ساز و كار اين صندوق ها را مشخص نكرده اند 
و همانند سهام عدالت در سال ۹۹ با شكست مواجه شد اين 
طرح با شكست مواجه مي شود. با توجه به شرايط پيش آمده 
به نظر مي رسد كه اين صندوق ها تجربه موفقي در بورس 
نباشد؛ چرا كه مردم به اين نتيجه خواهند رسيد كه دولت 
همچنان دست از دخالت در بورس برنداشته و بازار سهام را 
يك منبع مطمئن براي جبران كسري بودجه و سياست هاي 
تبليغاتي خود مي داند. با اين تفاسير مردم ترجيح مي دهند 
سرمايه و نقدينگي خود را از بورس خارج كنند كه نتيجه 

آن سقوط دوباره شاخص و افت بازار سرمايه خواهد بود.
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بهار سبز بورس ادامه دارد؟
بورس�ان| سياوش وكيلي، كارش��ناس ارشد بازار 
س��رمايه عنوان كرد: ش��رايط فعلي بورس با وجود 
هشدارهايي كه از سوي مس��وولان در خارج از بازار 
سرمايه جهت جلوگيري از تكرار تجربه سال ۹۹ داده 
مي شود، به دلايلي متفاوت است. در ابتدا مي توان به 
اين موضوع اشاره كرد كه س��رمايه گذاران از بورس 
۹۹ تجاربي را به دس��ت آورده اند ك مانع از تكرار آن 
خواهد ش��د. نكته مهم ديگري ك��ه بايد به آن توجه 
داشت اين است كه در سال ۹۹ از برخي ابزارها محروم 
بوديم اما در حال حاضر ابزارهاي بازار سرمايه توسعه 
پيدا كرده اند كه در اين بين مي توان به صندوق هاي 
مختلف ش��اخصي و ۴۰۰ صندوق س��رمايه گذاري 
ب��ا رويكردهاي مختلف اش��اره كرد. از س��وي ديگر 
صندوق هاي بازارگرداني بيش از ۱۰۰ همت س��هام 
در اختيار دارند پس پتانسيل اين صندوق ها مانع از 
ايجاد هيجانات مشابه سال ۹۹ خواهد شد. سياوش 
وكيلي عنوان كرد: بازار سهام در مسير صعودي خود 
دس��ت اندازهايي را پيش رو دارد ك��ه مي توان گفت 
مهم ترين آن ريس��ك قيمت گذاري دستوري است. 
نمونه اين دست اقدامات در صنعت خودرو كه همچنان 
اثرات رواني آن در كليت بازار س��رمايه قابل مشاهده 
اس��ت و به عنوان نمونه ديگر مي توان به نرخ خوراك 
صنايع اشاره كرد كه سايه تهديد آن همچنان بر بازار 
س��رمايه وجود دارد. وي افزود: علاوه بر ريسك هاي 
داخلي، ب��ازار س��رمايه با ريس��ك هاي خارجي نيز 
دست و پنجه نرم مي كند؛ هرچند كه به نظر مي رسد 
اقتصاد ايران با ادامه تحريم ها و فشارهاي بين المللي 
كنار آمده است و به همين دليل وزن اين ريسك در 
تحليل ها كاهش يافته است اما سايه آن همچنان بر 
بورس تهراه وجود دارد. وكيلي در انتها نيزاشاره كرد: 
دخالت در سازوكار بازار از سوي رگولاتورهاي خارج از 
بازار سرمايه كه موجب ايجاد مشكلات ريزساختاري 
در بازار شده است؛ يكي ديگر از موانع مهم ادامه مسير 
رو به رشد بازار س��هام است.به دليل حضور كمرنگ 
اركان، تفكيكي بين سازمان بورس و شركت بورس 
از سوي سهامداران و حتي برخي حرفه اي هاي بازار 
سرمايه وجود ندارد و عمده مطالبات سياست گذاران 
و س��هامداران از سازمان بورس اس��ت. با اين وجود 
پيگيري مطالبات از س��مت اركان مي تواند كارايي 
بالاتري داشته باش��د و مديران اركان بايد از اقدامات 
خود بيشتر اطلاع رساني كرده و با شفاف سازي، نقش 
خود در مورد اصلاح ريزساختارها را پررنگ تر كنند.

سياوش وكيلي گفت: در اين روزها خريد و نگهداري 
بلندمدت سهام بنيادي )p/e محور( مي توانند مورد 
توجه سرمايه گذاران قرار بگيرد. در همين راستا سهام 
گروه پالايش��ي، فولاد و پتروشيمي با توجه به مزيت 
نسبي در كشور مي توانند پتانسيل مناسبي براي رشد 
داشته باشند، از س��مت ديگر دارويي ها نيز در حال 
فاصله گرفتن از شرايط قيمت گذاري دستوري هستند 
و به همين دليل مي توانند يكي از صنايع پيشتاز بورس 
در ادامه مسير باشند. او خاطرنشان كرد: حتي اگر 
مردم بر اين باور هس��تند كه بازارهاي موازي هم 
براي سرمايه گذاري مناسب است، ابزارهاي مبتني 
بر طلا، ارز و ... نيز در بازار س��رمايه وجود دارد كه 
امكان كسب بازدهي از آنها با پول و ريسك كمتر 
را فراهم كرده اس��ت. وكيلي در انتها تاكيد كرد: 
هر چه به فصل مجامع نزديك مي ش��ويم به نظر 
مي رسد تقاضا براي س��هام افزايش يافته و از اين 
رو اميد مي رود بهار سبز بورس ادامه داشته باشد.

روند آينده بورس
چگونه است؟

ايرنا| رس��ول جاويدي، كارش��ناس بازار سهام به 
صعود اين روزهاي شاخص بورس اشاره كرد و افزود: 
در روزهاي اخير شاهد اوج گيري شاخص كل بورس 
و بازار سهام بوديم كه اين اتفاق باعث جبران بخشي 
از عقب ماندگي اين بازار نس��بت به ساير بازارها شد. 
وي اظهار داش��ت: ديگر بازارهاي س��رمايه گذاري 
مس��ير رش��د خود را تجربه كردند و طي چند وقت 
گذشته بازدهي چش��مگيري را به سهامداران داده 
است. جاويدي معتقد است، بازار سهام به لحاظ رشد 
و بازدهي از بازارها جا مانده كه همين امر باعث وجود 
فاصله قيمتي در بين بازارها ش��ده است. كارشناس 
بازار س��رمايه ب��ا تاكيد بر اينكه وضعي��ت موجود و 
ورود نقدينگي ه��ا به بازار طي چند وقت گذش��ته 
نش��ان دهنده كاهش فاصله بين بازار سهام با ديگر 
بازارهاي سرمايه گذاري است، گفت: در مورد تداوم 
روند صعودي بازار بايد مس��ير ورود نقدينگي مورد 
ارزيابي قرار گيرد و بررسي كنيم كه جريان نقدينگي 
به بازار ب��ه چه صورت خواهد بود. وي خاطرنش��ان 
كرد: در راس��تاي ارزيابي وضعيت بازار سهام كنش  
و معاملات بازارهاي ديگر حائز اهميت اس��ت و بايد 
ديد كه طي چند روز آينده به چه صورت ادامه مسير 
مي دهند. انتظار اين اس��ت كه وضعي��ت بازار فعلًا 
مثبت باش��د و روزهاي پررونقي را پشت سر بگذارد. 
اين كارشناس بازار سرمايه گفت: بازار سهام نسبت به 
نخستين گزارش هاي سال جديد شركت ها واكنش 
مثبت نشان داد و سهامداران بر اساس آنها مي تواند 
صنايع خوبي را براي س��رمايه گذاري انتخاب كنند. 
وي به واكنش سريع بازار سهام نسبت به اخبار منتشر 
شده اشاره كرد و گفت: صحبت  و تصميم مسوولان 
در خصوص بازار، اقتصاد و ماليات بر عايدي سرمايه 
مي تواند به شدت تاثيرگذار بر ورند بازار باشد و مسير 
بورس را با تغيير همراه كند. جاويدي اعلام كرد: انتظار 
ما اين است تا حداقل رشد در اين بازار در حدي باشد 
ك��ه فاصله بازدهي بين بازار س��رمايه و ديگر بازارها 
پر شود. اين كارش��ناس بازار سرمايه به تفاوت رشد 
فعلي بورس با ركوردشكني هاي شاخص بورس در 
س��ال ۹۹ تاكيد كرد و گفت: در سال ۹۹ بازار سهام 
رشد غيرمنطقي داشت و قيمت همه سهام شركت ها 
در آن س��ال، رشدي كه تجربه كرده بودند و بازدهي 
چشمگيري را در اختيار سهامداران قرار داده بودند. 
وي خاطرنش��ان كرد: تفاوتي كه اكنون بازار سهام 
در وضعي��ت فعلي با بازار س��ال ۹۹ دارد اين اس��ت 
كه اكنون ورود نقدينگي در صنايع مختلف نس��بت 
به ۲ سال گذش��ته منطقي تر شده است. جاويدي با 
بيان اينكه سهامداران براي سرمايه گذاري در بورس 
نگاهي به وضعيت شركت ها و ورود نقدينگي در آنها 
دارند، افزود: واكنش سهامداران نسبت به اخباري كه 
از شركت ها در بازار منتشر مي شود، منطقي تر شده 
و ديگر به صورت هيجاني تصميم به سرمايه گذاري 
در بورس نمي گيرند كه همين باعث ش��ده تا ديگر 
ش��اهد صف هاي خريد و فروش هيجان��ي در بازار 
نباشيم. اين كارشناس بازار سرمايه به وجود وضعيت 
مساعد در بازار سهام براي سرمايه گذاري تاكيد كرد 
و گف��ت: ارزش تحليل در بازارهاي س��رمايه گذاري 
از جايگاه بالايي برخوردار اس��ت، زيرا در اين صورت 
ديگر سهامداران چشم بسته اقدام به خريد و فروش 
سهام در بازار نمي كنند. وي با بيان اينكه هنوز ابهامات 
زيادي در بازار از نظر بودجه و نرخ خوراك وجود دارد 
كه مي تواند روند معاملات اين بازار سهام را تحت تاثير 
قرار دهد، بيان كرد: انتظار اين اس��ت كه مس��وولان 
نگاهي را به س��هامداران داشته باشند و بر اساس آن 
به برسي آينده بپردازند و سرمايه گذاري در اين بازار 
انجام دهند. جاويدي با اشاره به اينكه اكنون نگرش ها 
نسبت به بازار سهام بهتر ش��ده و سهامداران به اين 
موضوع آگاه هس��تند كه نگاه دولت سيزدهم به بازار 
سهام مانند دولت قبل نگاه درآمدي نيست، گفت: بازار 
با ابهاماتي همراه است كه به همين دليل ديرتر از ساير 
بازارها به بازدهي رسيده و افزايش ها را داشته است. اين 
كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه پيش بيني ما اين 
است كه بازار در وضعيت كلي روند مثبتي را در پيش 
بگيرد، گفت: در مجموع انتظار ما اين اس��ت كه بازار 
س��هام در كوتاه مدت با نوسان همراه باشد، اما با ارايه 
گزارش ها شركت ها در بازار شاهد رشد سهام برخي از 
شركت ها در بورس و تداوم رشد اين بازار خواهيم بود.

برگزاري ميز تامين مالي
بخش خصوصي از طريق صكوك

محمد حس��ين صدرايي مديرعامل مُدام با اعلام خبر 
فوق اظهار كرد: مقاوم س��ازي بخش خصوصي و رشد 
توليد اين بخ��ش در گروي تامين مالي آس��ان و قابل 
اس��تمرار اس��ت. صكوك يك ابزار پرقدرت در فرآيند 
تامين مالي بخش خصوصي است. ابزارهايي نظير اوراق 
اجاره، اوراق مرابحه، اوراق منفعت و اوراق دِين به عنوان 
مجموعه ابزارهاي تامين مالي كه نيازهاي كلي بخش 
خصوصي را تامين مي كند، در جهان اس��لام به عنوان 
ابزارهاي شريعت دوست شناخته مي شوند. وي اضافه 
كرد: از آنجا كه لازمه رش��د اقتصادي، تسهيل تامين 
مالي بنگاه هاي اقتصادي اس��ت، »مُدام« در نظر دارد 
در چهارشنبه هاي هر هفته تا پايان فصل بهار ۱۴۰۲، 
راس س��اعت ۱۰ ميز پرسش و پاس��خ در حوزه تامين 
مالي بخش خصوصي از بستر صكوك را براي متقاضيان 
به صورت رايگان در محل شركت مديريت دارايي مركزي 
بازار سرمايه )مُدام( تشكيل دهد. صدرايي توضيح داد: 
هدف از تشكيل اين ميز، ايجاد بستري جهت پرسش 
و پاس��خ و راهنمايي متقاضيان تامي��ن مالي و تمامي 
ناشران بورس��ي و فرابورسي در خصوص تامين منابع 
مالي از طريق انتشار صكوك است.صدرايي اظهار كرد: 
متقاضيان بخش خصوصي مي توانند جهت حضور در 
اين نشست ها با توجه به محدوديت ظرفيت با هماهنگي 
قبلي از طريق تماس با ش��ماره تلفن ۴۲۴3۱۸۸3 و 
ارايه معرفي نامه اقدام كنند. اين نشست ها در روزهاي 
چهارش��نبه در دفتر اصلي ش��ركت مديريت دارايي 
مركزي بازار سرمايه )به عنوان ركن اصلي تامين مالي و 
انتشار اوراق بدهي در بازار سرمايه ايران( به آدرس تهران، 
خيابان مطهري، خيابان كوه نور، كوچه ششم، شماره 
۶ برگزار مي شوند. اولين جلسه از اين نشست ها در روز 
چهارش��نبه مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۱3 )جلسات بعدي در 
روزهاي ۲۰ ارديبهشت، ۲۷ ارديبهشت، 3 خرداد، ۱۰ 
خرداد، ۱۷ خرداد و ۲۴ خردادماه ۱۴۰۲( برگزار خواهد 
شد. لازم به ذكر است يكي از الزامات تامين مالي از طريق 
صكوك براي توليدكنندگان بخش خصوصي، دارا بودن 
صورتهاي مالي شفاف و مثبت بودن جريان وجوه نقد 
در دو سال مالي اخير است. حجم تامين مالي از طريق 
صكوك متناسب با صورتهاي مالي شركت از مبالغ 3۰ 
ميليارد تومان به بالا توسط مرجع سازمان بورس و اوراق 
بهادار در قالب موافقت اصولي صادر شده و فرآيند انتشار 
آن توسط مديريت دارايي مركزي )مُدام( انجام مي شود.

نگاه سكه نقدي به بورس كالا
اكوايران| ارزش سكه در معاملات بورس كالا سير 
صعودي داش��ته و اين موضوع در تقويت انتظارات 
صع��ودي بازيگران بازار نقدي موثري بوده اس��ت. 
انتظارات افزايشي در بازار سكه بالا رفته است. روز 
يكش��نبه قيمت سكه بالاي س��طح 33 ميليون و 
5۰۰ هزار تومان باقي ماند؛ موضوعي كه در تقويت 
انتظارات افزايشي تاثير داشت، چراكه معامله گران 
فني باور دارند در بالاي س��طح ياد ش��ده، جسارت 
خريداران بالاست و اهداف قيمتي بلندتري را در نظر 
خواهند داشت. در كنار اين، ارزش سكه در معاملات 
بورس كالا سير صعودي داش��ته و اين موضوع در 
تقويت انتظارات صعودي بازيگران بازار نقدي موثري 
بوده است.ديروز سكه رفاه در بازار بورس كالا بالاي 
كانال 3۶ ميليون تومان معامله شد و نگاه بازيگران 
فلز گرانبهاي داخلي بازار سبزه ميدان را به خود خيره 
كرد.  بيشتر بازيگران بورسي ديروز عنوان مي كردند 
كه بانك مركزي، سكه خريداران اوراق سلف سكه را 
تحويل نداده است و همين موضوع زمينه ساز ايجاد 
جو صعودي ش��د. ديروز بانك مركزي وعده داد كه 
سكه خريداران را به صورت فيزيكي تحويل خواهد 
داد و ممكن است اين خبر در روز جاري، جو صعودي 
ب��ازار را كمرنگ كند. ش��ايد در روز جاري افزايش 
قيمت دلار به كمك صعودي هاي بازار سكه بيايد 
ولي حداقل در روز گذشته اسكناس امريكايي نيز 

توان شكست مرز 55 هزار تومان را نداشت.

»تعادل«واگذاريسهامدولتيبهنوزادانرابازبينيميكند

بازي دولت با جيب مردم

اولين عرضه اوليه فرابورس رونمايي
نخستين نشست خبري ويژه عرضه اوليه سهام »زفجر« 
روز گذشته با حضور مديران اين شركت در فرابورس ايران 
برگزار شد كه در ابتداي اين نشست، حميدرضا اسماعيلي 
مديرعامل شركت كش��اورزي و دامپروري فجر اصفهان، 
اين مجموعه را يك ش��ركت دانش بنيان در عرصه توليد 
محصولات دامي، باغي و نهالي معرفي كرد و گفت: زفجر از 
شركت هاي فرعي شركت گسترش كشاورزي و دامپروري 

فردوس پارس و واحد نهايي گروه مستضعفان است.
حميدرضا اس��ماعيلي مديرعامل زفجر با بيان اينكه اين 
مجموعه داراي ش��ش واحد فعال اس��ت، گفت: شركت 
كش��اورزي و دامپروري فج��ر اصفهان س��ه واحد ويژه 
دامپروري دارد كه انواع دام س��نگين و س��بك را پرورش 
مي دهد و س��ه واحد زيرمجموعه نيز، ويژه فعاليت هاي 
كشاورزي و باغداري است. اسماعيلي به معرفي واحدهاي 
مختلف زفجر و ظرفيت هاي هر يك از اين واحدها پرداخت 
و گفت: »واحد گاوداري صنعتي رحمت باد شهرس��تان 
نطنز« در زميني به مساحت ۴۰ هكتار احداث شده كه زمين 
آن مربوط به اراضي ملي بوده و از جهاد كشاورزي به طور 
رسمي اجاره شده اس��ت. طبق اقدامات صورت گرفته به 
زودي اسناد مالكيت اين زمين ها به نام شركت فجر اصفهان 
انتقال پيدا مي كند. به گفته وي ظرفيت اين واحد حدود 
۶۰۰۰ رأس دام است و به صورت سالانه ۴5 هزار تن شير 
خام توليد مي كند كه از مزيت هاي رقابتي اين واحد، ركورد 
توليد ۴۶ گرم شير به ازاي هر رأس دام است. اسماعيلي در 
تكميل معرفي اين واحد، افزود: واحد دامپروري صنعتي 
رحمت باد در سال ۱۴۰۱ در بين ۱۱۰ واحد استان اصفهان 
از نظر توليد و پارامترهاي اقتصادي و فني، رتبه اول استان 
را به خود اختصاص داد. مديرعامل زفجر با اشاره به اينكه 
اين مجموعه بالغ بر ۶5۰ رأس تليسه در طول سال توليد 
مي كند، در خصوص صادرات اين شركت نيز گفت: اقدامات 
لازم براي صادرات 3۰۰ رأس دام در حال انجام است و با اخذ 
مجوزها، اين دام ها را به كشورهاي همسايه صادر خواهيم 
كرد كه درآمدزايي خوبي براي شركت به ارمغان مي آورد. 
اسماعيلي در ادامه با اشاره به اينكه واحد بعدي مجموعه 
زفجر، »واحد پرواربندي صنعتي دام سنگين گوشتي« 

است، افزود: به منظور پرورش دام گوشتي، واحدي را كه 
چندين س��ال راكد و غيرفعال بود از شركت ياقوت كوير 
اجاره كرديم كه ظرفيت آن 35۰۰ رأس دام گوشتي است و 
سالانه ۲۰۰۰ تن گوشت قرمز توليد مي كند. به گفته وي دام 
مورد نياز اين واحد پرواربندي از واحد رحمت آباد و مابقي 
نيز از شركت هاي تابعه هلدينگ كشاورزي تامين مي شود.

    توليد سالانه 120 تن پسته در سال
مديرعامل فجر اصفهان با اعلام اينكه در »واحد زراعت و 
توليد نهال شهرستان اردستان« ۲۷5 هكتار باغ پسته داريم 
كه بالغ بر ۱۲۰ تن پس��ته خشك در سال توليد مي كند، 
اضافه كرد: همچنين طرح احداث ۲۰۰ هكتار باغ پسته 
اكبري و احمدآبادي در دست اقدام است كه ۱3۰ هكتار 
آن احداث شده و مابقي نيز امسال كليد مي خورد كه سطح 

توليد پسته اين واحد را به بيش از ۴۰۰ هكتار مي رساند.
حميدرضا اسماعيلي در ادامه درباره واحد ديگر مجموعه 
كشاورزي و دامپروري فجر اصفهان به نام »واحد زراعت و 
توليد مهيار و نونهالان« كه در شهرضا واقع شده است، گفت: 
اين واحد دارنده ۱۲ حلقه چاه است كه سالانه يك ميليون 

و ۴۴۰ مت��ر مكعب آب توليد مي كند. در اين واحد حدود 
۱۰۰ هكتار كشت گياهان علوفه اي داريم كه ۱۰ درصد از 
نياز علوفه واحدهاي دامپروري رحمت آباد را تامين مي كند.

عباس گمار مدير ارزش گذاري تامين س��رمايه نوين در 
آستانه عرضه اوليه س��هام شركت كشاورزي و دامپروري 
فجر اصفهان با اشاره به اينكه در ارزش گذاري سهام همواره 
3 رويكرد تنزيل جريان نقدي دارايي ه��ا، رويكرد بازار و 
خالص ارزش روز دارايي ها در نظر گرفته مي شود، گفت: 
تاريخ ارزش��گذاري اين ش��ركت 3۰ دي ماه ۱۴۰۱ است 
درواقع قبل از رشد اخير بازار اين گزارش تهيه شده؛ ضمن 
آنكه تاريخ گزارش كارشناس رسمي دادگستري براي روش 
خالص ارزش روز دارايي ها مربوط به هش��ت ماه گذشته 
يعني مهرماه ۱۴۰۱ است كه قيمت دلار در آن زمان حدود 
نصف قيمت امروز بوده است. به گفته گمار از نظر تحليل 
مالي، موضوع اصلي فعاليت شركت زفجر در واقع بخش 
دامپروري است كه بيشترين درآمد شركت از اين قسمت 
حاصل مي ش��ود. وي با بيان اينكه برآورد درآمد زفجر با 
توجه به دو رويكرد تنزيل جريان نقدي و ضرايب قيمتي، 
از ۷۰۰ ميليارد تومان شروع شده و به ۱۸۰۰ ميليارد تومان 

مي رسد، افزود: البته بايد در نظر داشت مبناي اين گزارش 
تاريخ ارزشگذاري در پايان دي ۱۴۰۱ بوده و در حال حاضر 
اين ارقام تغيير كرده است. نماينده ارزش گذار زفجر با اعلام 
اينكه نرخ رشدي كه براي درآمد فروش شركت كشاورزي 
و دامپروري فجر اصفهان در نظر گرفته  شده با توجه به اينكه 
جنبه هاي محافظه كارانه لحاظ شده، 35 درصد بوده است، 
گفت: اين در حالي است كه طبق نرخ رشد تاريخي درآمد 
فروش، اين عدد 5۰ درصد اس��ت و در گزارش، ۱5 درصد 
كمتر در نظر گرفته ايم. به گفته وي حاشيه سود شركت نيز 
در سه چهار سال اخير ۱۲ درصد بوده كه با توجه به مقايسه 

با گروه زراعت، با هم گروه هاي خود همخواني دارد.

    تحقق 100 ميليارد تومان سود خالص
گمار در ادامه اين نشس��ت خبري آماري از عملكرد مالي 
زفجر ارايه كرد و گفت: در سال ۱۴۰۱ با توجه به آن تاريخ، 
درآمد عملياتي شركت ۷۰۰ ميليارد تومان و سود خالص 
۹۴ ميليارد تومان پيش بيني شده كه در حال حاضر بيش 
از ۱۰۰ ميليارد تومان سود خالص محقق شده است. وي 
افزود: ارزش كل شركت كشاورزي و دامپروري فجر اصفهان 
در زمان تهيه گزارش ارزش گ��ذاري هزار ميليارد تومان 
برآورد شده است، نرخ رشد فروش نيز 35 درصد و نرخ سود 
بلندمدت ۲۰ درصد بوده كه اين رقم كمتر از تورم بلندمدت 
كشور است. مدير ارزش گذاري تامين سرمايه نوين با اشاره 
به اينكه ضريب قيمت به سود خالص نيز با ضريب قيمتي 
۱۰ تعيين شده كه امروز اين رقم بين ۱5 تا ۱۷ مرتبه است، 
گفت: خالص روز ارزش دارايي هاي شركت ۲۸۰۰ ميليارد 
تومان بوده كه بر اساس دلار ۲۸ هزار توماني بوده كه امروز 
دلار بازاري حدود 5۰ هزار تومان است. شايان ذكر است بر 
اساس گزارش ارزشگذاري كه از سوي تامين سرمايه نوين 
منتشر شده، در روش تنزيل جريان نقدي، ارزش هر سهم 
زفجر ۱۰3۸ تومان و در روش ضريب قيمت به سود، ارزش 
هر سهم ۱۰53 تومان برآورد شده است. همچنين طبق 
روش خالص ارزش روز دارايي ها قيمت هر س��هم اين 
شركت 3۱۲۶ تومان بوده كه در نهايت ميانگين موزون 

ارزش هاي برآوردي براي هر سهم ۱۱۴۹ تومان است.



عليرضا زاكاني در يك نشست خبري از عملكرد خود در 
شهرداري تهران دفاع كرد و مدعي شد كه شهرداري در 

آستانه يك حركت بزرگ قرار دارد. 
زاكاني  و در بخشي از اين نشست خبري با اشاره به موضوع 
ترافيك، آلودگي هوا، بدمسكني و بي مسكني گفت: در 
تهران يك ميليون كمبود مسكن وجود دارد، شرايط را 
به سمتي بردند كه مهاجرت معكوس رخ داد به طوري كه 
در سال گذشته بيشترين مهاجرت از تهران به البرز بود 

كه اسفناك است.
شهردار تهران با اش��اره به تنش هاي مالي در دوره قبلي 
مديريت شهري و حل آن در همان هفته هاي اول فعاليت 
در شهرداري تهران گفت: حتي مدتي وام مي گرفتند تا 
حقوق پرس��نل را بدهند، علت آن هم اين بود كه از سال 
91 به بعد دوره س��قوط صدور پروانه شكل گرفته بود و 

درآمدهاي حوزه شهرسازي هم كم شده بود.
شهردار تهران با بيان اينكه با 70 هزار ميليارد تومان بدهي 
روبرو بوديم، گفت: اين عدد ماورايي به ش��مار مي رفت و 
دغدغه مديران اين بود كه چگونه از پس آن برآيند. حتي 
شهردار قبلا هم به صراحت گفته بود كه در شهري كه با 
چنين بدهي روبروست، ديگر نبايدانتظار كارهاي بزرگ 
داش��ت، اما با برنامه ريزي هاي صورت گرفت��ه، كار را در 
شرايطي پيش برديم كه پروژه ها دوباره فعال شد. شهر در 
دوره قبل از فرسودگي جدي رنج مي برد و سعي كرديم با 

اقدامات موثر كارها را پيش ببريم.

درگذشتهتهرانگرانادارهميشد
او گفت: قبلا تهران گران اداره مي شد و شرايط را به سمتي 
برده بودند كه برخي شهروندان مجبور به مهاجرت شدند. 
زماني كه ما شهر را تحويل گرفتيم، به خودمان گفتيم كه 
ما ميراث دار بخش خوب و بد هستيم و بايد عملكرد خوب 
را پاس داشته و براي حل ميراث بد هم رويكرد جديدي 

اتخاذ كنيم .

درآستانهيكحركتبزرگهستيم
زاكاني با تأكيد بر اين موضوع كه در آستانه يك حركت 
بزرگ هس��تيم، گفت: براي خدمات 20 ماه گذش��ته 
بايد پاسخ دهيم. ما تهديدات را به فرصت تبديل كرديم 
به طوري كه بدهي هاي شهر به اهرم تغيير شهر تبديل شد. 
به گفته شهردار تهران، در سال گذشته 68 درصد افزايش 
صدور پروانه در حوزه بافت فرسوده صورت گرفته كه اين 

موضوع نويدبخش اتفاقات خوب است.
شهردار تهران با اش��اره به موضوع مولدسازي گفت: ما 

املاكمان را خام نمي فروشيم بلكه بارگذاري كرده و بعد 
آنها را به فروش مي رسانيم.

وي در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه تهران در حال حاضر 
گران است چه برنامه اي براي ارزان شدن آن داريد؟ گفت: 
شهر تهران در حال حاضر گران است اما تلاش مي كنيم 
كه آن را ارزان كنيم. 300 مي��دان ميوه تره بار در تهران 
است و اگر ما كنترل نمي كرديم، قيمت ميوه شب عيد 
بالا مي رفت.بنا براين ما به دنبال كاهش قيمت ها هستيم 

تا شهر ارزان شود.

برايارتباطبانيويورك
محدوديتينداريماما....

وي در پاسخ به پرسش يكي از خبرنگاران خارجي حاضر 
در نشس��ت در خصوص ارتباط مديريت شهري با ساير 
كلان شهرها كه مشكلات مشتركي با تهران دارند به ويژه 
كلان شهرهايي از كشور امريكا گفت: ما محدوديتي نداريم 
اما شرايط اين ارتباط بايد منطقي، درست و عادلانه باشد.

وي ادامه داد: در هنگامي كه تحريم هايي عليه كش��ور 
ما صورت گرفت، شركت نيس��ان در ايران بود و شهردار 

نيويورك اين شركت را تهديد كرد و آنها از ايران رفتند.
زاكاني ادامه داد: بي ترديد ما دستگاه سياسي نيستيم بلكه 
يك نهاد خدمتگزار اجتماعي هستيم و بايد از شهرداري ها 
همين شرايط را طلب كرد اما در گذشته در نمونه اي كه 
عنوان كردم مواجهه سياس��ي صورت گرفت و بيش��تر 
محدوديت ها از سمت آنها بود. اين در حالي است كه ما با 
بسياري از كلان شهرها خواهرخواندگي داشته و ارتباط 

خوبي داريم.

انواعفساددرشهرداري
شهردار تهران در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه چه ميزان 
از اموال شهر برگردانده شده است؟، گفت: در همين مدتي 
كه در شهرداري حضور داشتيم يك هزار ميليارد تومان از 

اموال شهرداري به مجموعه شهرداري بازگردانده شد.
زاكاني گفت: ما سه نوع فس��اد داريم كه در نوع اول مال 
شهرداري را برده و خورده اند كه ما تلاش مي كنيم امكاناتي 
كه از شهرداري برده شده است را برگردانيم. مثلا همين 
20 هزار ميليارد تومان را برخي به ما مي گفتند امكان دارد 
آن ر ا بتوانيم برگردانيم. مثلا پرونده برند يك شركت را 
داشتيم كه 600 ميليارد تومان ارزشگذاري شده بود اما 3 
ميليارد تومان گرفته بودند. پرونده به گونه اي بود كه معاون 
مالي شهرداري شخصا دنبال بازپس گيري اين مورد بود.

علاوه براين ما يك پرونده ديگر داريم كه اگر حق شهرداري 

گرفته شود دقيقا نصف بودجه امسال است.
زاكاني اضافه كرد: 48 پرونده مشاركتي داشتيم كه 47 
مورد آن محكوم به شكس��ت بود. ما مساله اي نداريم كه 
حقوق شهر را از كس��اني كه برده اند پس بگيريم. قطعا 
تمامي موضوعات را پيگير هستيم تا حق شهر را از آدم هاي 

بزن برو پس بگيريم. 
وي در بخش ديگري از سخنانش اضافه كرد: بهترين راه 
براي مبارزه با فساد، سيستمي شدن امور است. به دنبال 
اين هستيم كه تا خرداد سال جاري تمامي فرآيند صدور 

پروانه سيستمي شود. 
به گفته زاكاني، بخشي از فسادها اصطلاحا خرد هستند 
كه ممكن اس��ت از يك كارمند يا كارگزار شهرداري سر 
بزند كه ما آن موضوعات را هم پيگير هستيم. علاقه نداريم 
موضوعات علني شود و سعي مي كنيم در حوزه مبارزه با 

فساد بيشتر عمل كنيم و كمتر شعار دهيم.
وي در خصوص عرضه املاك در بورس هم گفت: ما علاقه 
داريم كه خريد و فروش هاي ما از طريق بورس انجام شود، 

چرا كه امكان تباني و فساد نيست و شفافيت بالا است. ما 
دو ملك را مي خواس��تيم در بورس عرضه كنيم اما يك 

مجموعه اي آمد آن را مصادره كرد و به مشكل خورديم. 

شركتكنترلترافيك؛نهادغامنهمنحل
زاكاني در خصوص پرسش��ي در مورد آخرين وضعيت 
ش��ركت كنترل ترافيك تهران گفت: م��ا در مجموعه 
شهرداري با توجه به تنوع كار بايد تخصصي عمل كنيم. 
ش��ركت كنترل ترافيك مهم است، اما دچار مشكلاتي 
است. بخشي از فيبر نوري شهر و دوربين هاي پايتخت به 
آنها سپرده شده بود .كمبود و اختلالاتي در دوربين ها به 
همراه آسيب هايي كه در خرداد سال گذشته به مجموعه 
فاوا وارد شد، پس از آن مقرر شد طرح هايي را دنبال كنيم 
كه تضمين اطلاعات شهروندان و توسعه دوربين ها باشد.

وي با بيان اينكه كارهاي جدي در يك سال گذشته صورت 
گرفت گفت: درنهايت به اين جمع بندي رسيديم كه فيبر 
نوري در تهران حدود 1800 كيلومتر است و بهره مندي 

مناسبي بايد از آن داشته باشيم چرا كه در حقيقت سرمايه 
شهر است. شركتي در معاونت حمل و نقل انتخاب شد 
كه تمام زيرساخت هاي نرم افزاري را به آن واگذار كنيم 
و توس��عه را نيز از اين طريق انجام دهيم. تأكيد مي كنم 
كه ش��ركت كنترل ترافيك نه ادغام مي شود و نه منحل 
مي شود. به گفته زاكاني همچنين تراموا از ترمينال شرق 
تا ميدان آزادي پس از طي كردن مسير خود در شوراي 
اسلامي شهر تهران عملياتي مي شود كه هزينه آن حدود 

11 ميليارد تومان است.
او در خص��وص جذب س��رمايه گذار در ته��ران گفت: 
شهرداري تهران اقداماتي خوبي در اين زمينه انجام داده 
و در سال جاري حدود 400 هزار ميليارد تومان در حوزه 

گردشگري پروژه تعريف شده است.
زاكاني در خصوص توسعه حمل و نقل عمومي گفت: تا 
سه سال آينده س��هم تردد با حمل و نقل عمومي به 70 
درصد رسيده و سهم خودروهاي شخصي حدود 30 درصد 

پيش بيني شده است.

ايرانشهر

عبورازهفتخوانرستم
برايدريافتواممستاجران

دبير اتحاديه مشاوران املاك تهران اظهار كرد: مسكن 
در طول چند سال گذش��ته آنقدر گران شده كه اين 
وام 100 ميلي��ون توماني در تهران جوابگو نيس��ت و 
نمي تواند بخش قابل توجهي از عدد رهن را پوش��ش 
دهد و از سوي ديگر مستاجر براي دريافت اين وام بايد 
از هفت خوان رستم را پشت سر بگذارد و در نهايت هم 
بهانه اي براي نپرداختن اين وام به مستاجر متقاضي 
پيدا مي كنند و مس��تاجر هم قيد آن را مي زند. سعيد 
لطفي در گفت وگو با ايلنا درباره بسته حمايتي دولت 
و وزارت راه و شهرس��ازي براي مستاجران و الزاماتي 
كه در اين بسته بايد در نظر گرفته شود از جمله سقف 
وام وديعه مسكن اظهار كرد: تاكنون هيچ جزيياتي از 
بسته حمايتي دولت از مستاجران براي تابستان امسال 
اعلام نشده اما واقعيت اين است كه بسته هاي سال هاي 
گذشته جوابگوي نيازهاي مستاجران نبود و نتواست 
كمكي به رفع مشكل مس��تاجران كند. وي ادامه داد: 
دخالت دولت در قالب بس��ته حمايتي مستاجران نه 
تنها كمكي به مستاجران نكرد بلكه بازار را ملتهب تر هم 
كرد به طوري كه با تعيين سقف 25 درصدي افزايش 
اجار ه بها خود عامل گراني در بازار اجازه مسكن شد و 
در واقع اين امكان را ب��ه مالكان داد تا 25 درصد اجاره 
را گران كنند در حالي ك��ه برخي از موجران و مالكان 
قصد افزايش اجاره تا اين سقف را نداشتند. دبير اتحاديه 
مشاوران املاك تهران تاكيد كرد: از سوي ديگر همين 
ميزان س��قف افزايش 25 درصدي هم رعايت نشد و 
دولت ضمانت اجرايي آن را نداش��ت و در بازار نظارتي 
نش��د به طوريكه در برخي از مناطق ش��اهد افزايش 
150 درصدي اجاره هم بوديم اما مس��تاجر نتواست 
اين ممنوعي��ت را دولت اعمال كرده بود را در مرجعي 
پيگيري و دنبال كند و اساسا مالكي كه قصد افزايش 
اجاره بها را داش��ت به اين ممنوعيت افزايش بيشتر از 
25 درصد توجهي نداشت. لطفي درباره وام وديعه در 
بسته حمايتي گفت: مسكن در طول چند سال گذشته 
آنقدر گران ش��ده كه اين وام 100 ميليون توماني در 
تهران جوابگو نيست و نمي تواند بخش قابل توجهي 
از عدد رهن را پوش��ش دهد و از سوي ديگر مستاجر 
براي دريافت اين وام بايد هفت خوان رستم را پشت سر 
بگذارد و در نهايت هم بهانه اي براي نپرداختن اين وام 
به مستاجر متقاضي پيدا مي كنند و مستاجر هم قيد 
آن را مي زند. دبير اتحاديه مشاوران املاك تاكيد كرد: 
حداقل وام وديعه مستاجران امسال بايد سه برابر شود.

توقفصدورپروانههاي
ساختمانيدرشهرهايكوچك

رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
تاكيد ك��رد: انتظار م��ي رود ط��رح دو فوريتي كه 
براي رفع مشكل ايجاد ش��ده در صدور پروانه هاي 
ساختماني طراحي شده در اسرع وقت و با قيد فوريت 
در مجلس شوراي اسلامي بررسي شود. به گزارش 
ايسنا، محمدرضا پورابراهيمي در تذكري شفاهي 
در جلس��ه علني ديروز مجلس بي��ان كرد: با توجه 
به موضوعي كه امروز صبح در مجلس بحث ش��د و 
مش��كلي كه براي صدور پروانه هاي ساختماني در 
شهرهاي كوچك ايجاد شده است طرحي آماده شده 
و در نوبت اعلام وصول است تا به صورت دو فوريتي 
در مجلس شوراي اس��لامي بررسي شود. مردم در 
سراسر كشور به دليل يك اشتباهي كه در متن نهايي 
پيرامون نحوه محاس��به مبلغي كه سازمان تامين 
اجتماعي بابت صدور پروانه ساختماني در شهرهاي 
كوچك بايد دريافت كنند دچار مشكل شده اند. يك 
بي عدالتي در اين حوزه رقم خورده است. وي در ادامه 
اظهار كرد: انتظار مي رود امروز با نظر هيات رييسه 
اين طرح اعلام وصول شود تا مشكل پيش آمده در 
صدور پروانه هاي س��اختماني بابت اخذ حق بيمه 
كارگران ساختماني از سوي سازمان تامين اجتماعي 
حل شود. در كلان شهرها تغيير چنداني ايجاد نشده 
است اما در شهرهاي كوچك مبلغي كه بابت صدور 
پروانه بايد پرداخت ش��ود رشد چشمگيري داشته 
است.  علي نيكزاد كه رياست جلسه علني مجلس 
شوراي اسلامي را برعهده داش��ت در پاسخ به اين 
تذكر بيان كرد: اين موضوع اهميت بس��يار زيادي 
دارد و قطعا در زماني كه نمايندگان به حوزه انتخابيه 
رفته اند با آنها پيرامون اين موضوع مراجعه شده است.

شهردار تهران در يك نشست خبري از عملكرد خود  دفاع كرد

شرط زاكاني براي همكاري شهرداري هاي تهران و نيويورك

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 
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رمزارزها و رمزدارايي ها در طرح اصلاح ماليات برسوداگري 
و سفته بازي به عنوان سرمايه شناسايي شدند و طبق قانون 
ماليات ها مشمول ماليات بر عايدي سرمايه شناخته شدند. 
در صورت نهايي ش��دن طرح اصلاح ماليات برسوداگري 
و سفته بازي و به تصويب رسيدن آن در مجلس و شوراي 
نگهبان دارندگان رمزارز و رمزدارايي به ازاي داشتن رمزارز 
و رمز دارايي مشمول پرداخت ماليات خواهند بود. در طرح 
اصلاح ماليات بر سوداگري و سفته بازي فهرست منابعي 
كه مشمول ماليات بر عايدي سرمايه بود اعلام شد كه انواع 
رمزپول و رمزدارايي نيز در اين فهرست جاي گرفتند. اين 
در حالي است كه هنوز در كش��ور رمزارز به عنوان دارايي 
شناسايي نشده است و بارها بانك مركزي اعلام كرده است 
كه ريسك خريد رمزارز برعهده دارندگان رمزارز است. در 
صورتي كه رمزارز يا رمزدارايي ها مش��مول ماليات شوند 
مي توان انتظار داشت كه اين نوع دارايي بيشتر در كشور به 
رسميت شناخته شود. بخشي از جلسه علني روز گذشته 
مجلس ش��وراي اسلامي به رس��يدگي به طرح ماليات بر 
سوداگري و سفته بازي يا همان »ماليات بر عايدي سرمايه« 
اختصاص داش��ت. در همين راس��تا، نمايندگان مجلس 
در ادامه رس��يدگي به ط��رح ماليات بر عايدي س��رمايه، 
دارايي هاي مش��مول اين طرح را مش��خص كردند و انواع 
رمزارزها را مش��مول ماليات بر عايدي سرمايه قرار دادند. 
نمايندگان مجلس با اصلاح ماده 12 اين طرح با 176 رأي 
موافق، بدون رأي مخالف و 5 رأي ممتنع موافقت كردند. 
در ماده 12 اصلاحي اين طرح خواسته شده است تا مصوبه 

جديد نمايندگان به عنوان ماده )4( به ذيل فصل اول باب 
دوم قانون ماليات هاي مس��تقيم الحاق شود. اين مصوبه 
دارايي هاي مشمول ماليات بر سوداگري را مشخص مي كند. 
براين اساس، كليه اشخاص غيرتجاري »انتقال دهنده عين« 
يا »واگذاركننده حق« درخصوص انتقال دارايي هاي زير، 
در كليه مناطق كشور ازجمله مناطق آزاد تجاري-صنعتي 
و ويژه اقتصادي، مشمول ماليات بر عايدي سرمايه هستند: 
 1. ام��لاك با انواع كاربري و حق واگ��ذاري محل؛ 2- انواع 
خودروهاي سواري داراي پلاك شخصي مشمول مقررات 
مرب��وط به ش��ماره گذاري؛ 3- انواع طلا، نق��ره، پلاتين و 
جواهرآلات؛ 4- انواع ارز؛ 5- انواع رمز پول و رمز دارايي. بنابر 
تبصره 8 اين ماده، آيين نامه اجرايي درخصوص نحوه صدور 
صورت حساب الكترونيكي رمزدارايي ها بايستي ظرف مدت 
6 ماه آينده توسط سازمان مالياتي با همكاري با بانك مركزي 
تهيه شود و به تصويب هيات وزيران برسد. مشخص نيست 
آيا هر ميزان خريد و فروش رمزارزها مشمول ماليات خواهد 
ش��د يا كفي براي اين امر ديده شده است. در مصوبه اخير 
مجلس كمتر به بحث رمزارزها پرداخته شده و به نظر مي رسد 
آيين نامه اجرايي كه قرار است براي اين موضوع تهيه شود، 
موضوعات مختلف را شفاف تر كند. گفتني است دي ماه سال 
گذشته، »داود منظور«، رييس وقت سازمان امور مالياتي، 
درباره تعلق گرفتن ماليات بر خريد و فروش رمزارزها گفت: 
»طبق آيين نامه و ضوابط اجرايي فعل��ي، خريد و فروش 
رمزارز ها در كشور غيرقانوني است، اما كساني كه تراكنش 
مالي داشته باشند، فارغ از اينكه اين تراكنش مربوط به چه 

كالا و خدماتي است، مشمول ماليات خواهند شد. با توجه به 
اينكه پرداخت براي هر نوع خريد و فروش اعم از رمزارز و غير 
آن در بستر درگاه هاي پرداخت انجام شده و تمام درگاه هاي 
پرداخت توسط سازمان امور مالياتي پايش مي شود، اينگونه 

خريد و فروش ها نيز پايش و مشمول ماليات خواهد شد.«

    وعده تكراري رييس سازمان 
توسعه تجارت درباره ارزهاي ديجيتال

در كنار اين خبر، عليرضا پيمان پاك، رييس س��ازمان 
توس��عه تجارت و معاون وزير صمت، اخيراً بار ديگر به 

عملياتي شدن طرح واردات با ارزهاي ديجيتال در آينده 
نزديك اش��اره كرده و گفته اس��ت بانك مركزي مجوز 
مربوطه را صادر كرده و اجراي طرح فقط منتظر تاييد 
نهايي وزارت اقتصاد اس��ت. پيمان پاك در گفت وگو با 
خبرنگار ايبنا، در رابطه با طرح واردات با ارزهاي ديجيتال 
گفته است: »فرآيند و بستري برپايه بلاكچين تعريف 
شد تا هم مباحث B2B را پوشش دهد و هم پلتفرم هاي 
ايراني با كش��ور هاي اطراف ارتباط برقرار كند تا بر پايه 
رمزارز قابليت مبادله داشته باشد.« او ادامه داد: »اين امر 
نيازمند يك سامانه بود، چرا كه سيستمي كه براساس 

آن صادركننده رمزارز بگيرد و به واردكننده منتقل كند، 
به فرآيند هاي فني نياز دارد و مهم تر از آن اينكه بايد به 
سامانه جامع تجارت و سامانه هاي تخصيص ارز بانك 
مركزي هم متصل باشد.« پيمان پاك تصريح كرد: »با 
كمك اتاق بازرگاني اين سامانه را تعريف و طراحي كرديم 
كه اوائل زمستان سال گذشته نيز نهايي و بر بستر هاي 
مرتبط نيز منطبق شد. مش��كلي كه داشتيم موضوع 
حساب واسط ريالي بود كه تعيين تكليف و اين حساب 
واسط طراحي ش��د.« او با تاكيد بر اينكه بانك مركزي 
مجوز مربوطه را صادر كرده و فقط منتظر تاييد نهايي 
وزارت اقتصاد هستيم، گفت: »بنا اين بود كه اواخر پاييز 
سال گذشته واردات با استفاده از رمزارز اجرايي شود، اما 
راه اندازي سامانه و سازكار قانوني، عملياتي شدن آن را به 
تعويق انداخت. ضمن اينكه با تغييرات در بانك مركزي 
مواجه بوديم، اما در حال حاضر كار تقريباً تمام است و 
به زودي اين فرآيند عملياتي خواهد شد.« معاون وزير 
صمت اظهار كرد: »براساس آمار و اطلاعات وزارت صمت 
و بانك مركزي، برخي از واحد هاي استخراج رمزارز مجاز 
در داخل كشور، واردات در ازاي رمزارز خودشان را انجام 
دادند كه البته عدد بالايي نيست و در حد چند ده ميليون 
دلار است؛ اما برآن اساس فرآيند كار را آزمايش كرديم كه 
عموميت موضوع و راه اندازي سامانه آن از امسال اجرايي 
خواهد ش��د.« اين در حالي اس��ت ك��ه پيمان پاك 
اولين بار در دي ماه سال 14۰۰ درباره طرح واردات 

با ارزهاي ديجيتال صحبت كرده بود.
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هيچگونه قطعي و اختلال
در ارايه سرويس معنايي ندارد

رييس هيات مديره شركت ارتباطات زيرساخت با تاكيد 
بر اينكه هيچ گونه قطعي و اختلال در ارايه س��رويس 
معنايي ندارد، گفت: همه بايد دست  به  دست هم دهيم 
تا كوچك ترين اختلالي به وجود نيايد. به گزارش مهر، 
محمدجعفرپور معاون وزير، با اشاره به اينكه تأمين كننده 
اصلي زيرس��اخت ارتباطي كش��ور پروژه انتقال است 
افزود: در س��ال گذش��ته اقدام بزرگ��ي در اين زمينه 
انجام ش��د و پروژه انتقال با ظرفيت 2۰ترابيت بر ثانيه 
در حال اجرا و پياده س��ازي است كه بومي سازي توليد 
اين تجهيزات، مرهون حمايت هاي بي دريغ ش��ركت 
ارتباطات زيرس��اخت اس��ت. وي تأكيد كرد: براساس 
تكليف سند معماري شبكه ملي اطلاعات تا پايان سال 
14۰3، بايد ظرفيت شبكه انتقال به 12۰ ترابيت بر ثانيه 
افزايش يابد. جعفرپور در بخش ديگري از سخنان خود 
به شبكه IP و قراردادي در پايان سال گذشته اشاره كرد و 
افزود: ان شاءالله اين تجهيزات تا انتهاي شهريور ماه نصب، 
راه اندازي و بهره  برداري مي شود و اجراي اين پروژه گام 
 IP مهمي در افزايش ظرفيت و پايداري ش��بكه در لايه
خواهد داشت. مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت 
گفت: هدف از اين همايش ايجاد هم گرايي و رسيدن به 
درك مشترك از پروژه ها و اقدامات در سال 14۰2 است 
كه با همكاري يكديگر انجام خواهيم داد. وي درخصوص 
اقدامات شركت ادامه داد: هدف ما در سطح كلان، توسعه 
ارتباطات زيرساخت پايدار و با كيفيت در راستاي تحقق 
شبكه ملي اطلاعات است و در بحث كيفيت و پايداري 
ارتباطات زيرساخت اگر به شرايط حاكميتي توجه كنيم 
شركت ارتباطات زيرس��اخت در نوك هرم ارتباطات 
كشور قرار دارد. مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت 
با تاكيد بر اينكه خط قرمز ما وجود اختلال است؛ افزود: 
در شرايط فعلي همه همكاران چه ستادي و چه فني بايد 
بدانند هيچ گونه قطعي و اختلال در ارايه سرويس معنايي 
ندارد و همه بايد دست  به  دست هم دهيم تا كوچك ترين 
اختلالي به وجود نيايد. بنابراين در اين زمينه هرگونه 
اقدامي از جمله تامين پاور، بازمهندس��ي ها و...كه لازم 
است براي پايداري انجام شود، بايستي مدنظر قرار گيرد. 
وي درباره  سند طرح كلان و معماري شبكه ملي اطلاعات 
به عنوان اصلي ترين سند شركت ارتباطات زيرساخت 
گفت: همه پروژه ها و اقدامات شركت از صفر تا صد ذيل 
پروژه هاي شبكه ملي اطلاعات جريان دارد. جعفرپور 
به برنامه هاي 14۰2 سال اشاره كرد و گفت: لازم است 
توسعه سرمايه انساني در معاونت توسعه منابع فعال تر 
شود و در اين زمينه بايد آموزش را جدي تر بگيريم. وي 
با تاكيد بر آموزش هايي فراتر از آن چه وجود دارد يادآور 
شد: منظور من، آموزش  لبه هاي تكنولوژيست كه لازم 
است همكاران در معاونت هاي فني و راهبردي و ساير 
معاونت ها، آموزش هاي مرتب��ط را دريافت كنند و در 
بخش هاي ديگر شركت نيز، در زمينه بازاريابي، تجاري و 
استراتژيك، آموزش هاي روز دنيا مورد توجه قرار گيرد. 
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زور نمايندگان به رمزارزها رسيد

مهم ترين چالش هاي اينترنت اشياء براي مردم
اينترنت اش��ياء كه چند سالي است به دنياي تكنولوژي راه 
پيدا كرده، در كنار مزاياي فراواني كه به همراه دارد، خطرات 
و چالش هايي را هم به وجود آورده اس��ت كه در اين گزارش 
به برخي از مهم ترين آنها اش��اره مي شود. به گزارش ايسنا، 
اينترنت اشياء، شبكه اي از ميلياردها شي و وسيله در سراسر 
دنياست كه بواسطه حسگرها، نرم افزارها و ساير فناوري ها 
به منظور اتصال و تبادل داده با ساير دستگاه ها و سيستم ها 
از طريق اينترنت با يكديگر در ارتباط هس��تند. اين شبكه 
شامل تعداد خارق العاده اي از اشياء در هر شكل و اندازه و در 
هر مكاني مي شود؛ ماشين هاي خودراني كه با حسگرهاي 
پيچيده خود قادر به شناسايي اشياء در مسيرشان هستند، 
ماشين لباسشويي كه خودكار روشن مي شود و هنگام اتمام 
كار اطلاع رساني مي كند، دوربين لامپي و ظريفي كه براي 

بالا بردن امنيت منزل يا محل كار استفاده مي شود و حتي 
دستگاه هاي تناسب اندامي كه ضربان قلب و تعداد قدم هايي 
كه در آن روز برداشته ش��ده را محاسبه مي كنند يا برنامه 
ورزشي متناسب با فرد را پيش��نهاد مي دهند همه در اين 
مجموعه جاي مي گيرند. كاربرد اينترنت اشياء تنها به يك 
زمينه محدود نمي ش��ود و با اتصال بيش از هفت ميليارد 
دستگاه اينترنت اشياء انتظار مي رود اين تعداد تا سال 2۰25 
به بيش از 22 ميليارد دستگاه برسد، به همين دليل رقابتي 
داغ بين شركت هاي پيشرو در تكنولوژي براي توسعه اينترنت 

اشياء و پيشي گرفتن از يكديگر، در جريان است.

    آشنايي با خطرات اينترنت اشياء
كارشناسان معتقدند استفاده ناخودآگاه، تغيير رمز عبور و 

عدم به روزرساني دستگاه باعث افزايش خطرات مربوط به 
امنيت سايبري و دسترسي برنامه هاي مخرب به اطلاعات 
حساس سيستم هاي اينترنت اشياء ش��ده است. چنين 
اقدامات نامناس��ب امنيتي احتمال نقض داده ها و س��اير 
تهديدات را افزايش  مي دهد. بيش��تر متخصصان امنيت 
اينترنت اشياء را به دليل ضعف پروتكل ها و سياست هاي 
امنيتي، نقطه آسيب پذير حملات سايبري  مي دانند. حتي 
اگر چندين مكانيسم امنيتي براي محافظت از دستگاه هاي 
اينترنت اشياء در برابر حملات سايبري ايجاد شده باشد، 
دستورالعمل هاي امنيتي به طور مناسب مستند نشده اند. 
بدين ترتيب، كاربران نهايي  نمي توانند از اقدامات محافظتي 
براي جلوگيري از حملات داده اس��تفاده كنند. هكرها از 
آستانه سال 2۰۰8 انواع مختلف بدافزار را براي آلوده كردن 
دستگاه هاي اينترنت اشياء توليد كردند. آنها تكنيك هاي 
مختلف فيشينگ را براي تحريك كارمندان يا افراد براي 
به اش��تراك گذاشتن داده هاي حس��اس طراحي كردند. 
بنابراين، ايس��تگاه هاي كاري ش��ركت ها و دستگاه هاي 
ش��خصي به دليل حملات پررنگ، اغل��ب با نقض حريم 
خصوصي روبرو مي ش��وند. اگر توليدكنندگان دس��تگاه 
و كارشناس��ان امنيتي تهديدات سايبري را به طور دقيق 
ارزيابي كنند،  مي توانند مكانيزم محافظتي كارآمد براي 
جلوگيري يا خنثي سازي تهديدات سايبري ايجاد كنند. 
دس��تگاه هاي داراي اينترن��ت اش��ياء در برنامه هاي 
صنعتي و براي اهداف تجاري متعددي مورد استفاده 
قرار گرفته اند. اين اپليكيشن ها به اين مشاغل كمك  
مي كنند تا نسبت به رقباي خود برتري داشته باشند. 
با اين حال، به دليل استفاده بيش از حد از دستگاه هاي 
هوش��مند مختل��ف با ب��ه اش��تراك گذاري داده ها و 
يكپارچه سازي، حريم خصوصي و نقض داده ها به دليل 
اينكه جريان كار، فعاليت ها و خدمات ش��بكه را قطع  
مي كند، به نگراني عمده اكثر مشاغل تبديل  مي شود.

    لوازم خانگي هوشمند
 منشأ آسيب پذيري و ورود هكرها

داش��تن متخصصاني براي غلبه بر اين نگراني ها و تدوين 
اقدامات و سياس��ت هاي امنيتي جامع براي محافظت از 
دارايي ه��اي تجاري و اطمينان از ت��داوم و ثبات خدمات 
 IoT ضروري است. به عنوان مثال، لوازم خانگي هوشمند
آش��پزخانه خانگي متصل به شبكه محلي  مي تواند منشأ 
آس��يب پذيري و ورود هكرها براي دسترسي به داده هاي 
حساس شخصي يا دستكاري و قطع جريان كار و تجارت 
باشد. هر روز فناوري هاي جديد ظهور مي كنند، يا تغييراتي 
در فناوري هاي موجود ايجاد مي شود. به عنوان مثال آخرين 
پيشرفت هاي شبكه 5G را در نظر بگيريد. انتظار مي رود 
5G نقشي اساسي در سيستم ها و برنامه هاي اينترنت اشياء 
داش��ته باشد. با توجه به فركانس و پهناي باند بالا، توجه و 
كنجكاوي محققان در مورد خطرات احتمالي امنيت و حريم 
خصوصي را جلب  مي كند. اين س��اختار جديد تهديدات 
بيشتري را ايجاد مي كند، مانند ايستگاه هاي پايه جعلي و 
درك خطرات امنيتي و راه حل هاي بالقوه ضروري است. 
اما مديريت امنيت دستگاه هاي اينترنت اشياء در مشاغل و 
سازمان ها آسان نيست؛ اين سازمان ها بايد ابزارهاي نظارت 
و اسكن را براي همه دستگاه هاي اينترنت اشياء كه  مي توانند 
هر نوع تهديد مربوط به حريم خصوصي را تشخيص دهند، 
به كار گيرند و سعي كنند خطر نقض آن را كاهش دهند. 
ناظران و تجزيه و تحليل كنندگان بايد به شناسايي و بررسي 
تهديدات مختلف س��ايبري كمك  مي كنند. مطالعات و 
خدمات مختلفي در مورد روند كنوني امنيت اينترنت اشياء 
انجام شده است و سرويس هاي متعدد برخي از چالش ها 
يا بردارهاي حمله را به دستگاه هاي مختلف اينترنت اشياء 
و نحوه محافظت از آنه��ا را ارايه داده اند. ابزارهاي مختلف 
شبيه سازي، مدل س��ازها و در دس��ترس بودن سيستم 
عامل هاي متعددي ك��ه  مي توانند اين پروتكل امنيتي را 

تأييد كنند نيز مي توانند در توليد پروتكل مربوط به سيستم 
امنيتي جديد اينترنت اشياء كمك كند. تحقيقات مربوط 
به امنيت اينترنت اش��ياء پيشرفت سريعي داشته است و 
ابزارهاي مختلف شبيه سازي و همچنين مدل سازان از اين 
تحقيق پشتيباني كرده اند؛ اگر دستگاه هاي اينترنت اشياء 
از كار بيفتند، مسائل و مشكلات پيش آمده بسيار جدي 
خواهد بود. محققان بر اين باورند كه با وجود مزاياي بسيار 
زيادي كه كاربران از اينترنت اشياء مي گيرند، چالش هايي 
وجود دارد كه ناگزير همراه آن اس��ت و بايد بررسي شود. 
امنيت سايبري و خطرات مربوط به حفظ حريم خصوصي 
از اصلي ترين نگراني هايي است كه ذكر شده، اين دو براي 
بسياري از س��ازمان هاي تجاري و همچنين سازمان هاي 

عمومي يك مخمصه بزرگ محسوب  مي شوند.

    راه حل هاي امنيت سايبري اينترنت اشياء
در همين زمينه، پژوهشگران در مطالعه اي ديگر برخي 
از راه حل هاي امنيت س��ايبري اينترنت اش��ياء فعلي را 
توصيف كردند. تنها برخي اقدامات امنيتي ابتدايي توسط 
تأمين كننده اجرا مي ش��ود و بيان  مي كند كه ايجاد و به 
كارگيري راه حل هاي با كيفيت بالا براي توليدكننده سودآور 
نيست. در مورد امنيت سايبري اينترنت اشياء، بعيد به نظر 
مي رسد شركت ها راه حل مناسبي ايجاد كنند؛ علاوه بر 
اين، نويسندگان در مطالعه اي ديگر سيستم هاي موبايل و 
سايبر-فيزيكي جاسازي شده فعلي را در همه جا شناسايي 
كرده اند، از سيستم هاي كنترل صنعتي وسايل نقليه مدرن 
گرفته تا زيرس��اخت هاي مهم. روندها و ابتكارات فعلي، 
مانند صنعت 4.۰ و اينترنت اشياء، نويدبخش مدل هاي 
نوين كسب وكار و تجارب جديد كاربر از طريق اتصال قوي 
و استفاده موثر از نسل هاي جديد فناوري است. به صورت 
كلي اينترنت اشياء در كنار مزاياي زيادي كه براي كاربران به 

همراه دارد اما برخي چالش هايي هم به دنبال دارد.

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد خدمات موضوع صدرالاشاره را از طريق مناقصه عمومی طبق اسناد مناقصه به پيمانکار واجد شرايط واگذار نمايد. شرکت های متقاضي می توانند جهت دريافت اطلاعات بيشتر و 
شرايط شرکت در مناقصه به سايت شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شركت به آدرس  WWW.IKORC.IR  مراجعه نمايند. 

1- موضوع مناقصه :
الف( شرح مختصر:

ب( برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه ۰۰۰ر۰۰۰ر251ر187 ريال مي باشد.
ج( تضمين مورد قبول شامل : ضمانتنامه بانکی / چک تضمينی / چک بين بانکی / واريز وجه نقد.

د( شركت در رد يا قبول هر يك يا تمام پيشنهادها بدون آنكه محتاج به ذكر دليل باشد مختار است.
2- كليه اشخاص حقوقي واجد شرايط مي توانند مطابق تاريخ هاي ذيل جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابی به آدرس اينترنتي فوق الذکر  مراجعه نمايند و پس از دريافت اسناد و مطالعه آن ، مستندات ارزيابی کيفی را در قالب لوح 
 فش��رده)CD( در مهلت مقرر به آدرس ذيل ارسال نمايند . بديهي است پيشنهاد هايی که با ش��رايط مندرج در فراخوان اختلاف داشته باشد قابل بررسي نبوده ، ضمناً ارسال مدارك از سوي متقاضيان بعد از مهلت مقرر قابل پذيرش

 نمی باشد. شايان ذكر است از متقاضيان تائيد شده پس از ارزيابی کيفی، جهت ادامه فرآيند مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد.
3- مهلت دریافت اسناد :

3-1- مهلت ارسال تقاضا و دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی: از روز چهارشنبه مورخ 14۰2/۰2/13 لغايت روز سه شنبه  مورخ 14۰2/۰2/19
3-2-  آخرين مهلت ارسال مدارك استعلام ارزيابی کيفی:  روز سه شنبه مورخ  14۰2/۰3/۰2

3-3- تاريخ گشايش پاکات اسناد مناقصه متعاقباً اعلام می گردد.
4- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار:شركت پالايش نفت امام خميني )ره(شازند واقع در استان مركزي، اراك، كيلومتر2۰جاده بروجرد- ساختمان مركزي- طبقه دوم- امور حقوقي وپيمانها   تلفن تماس 33491۰85-۰86  و 

تلفكس ۰86-341667۰1

 آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای شماره 1401/52 تحت عنوان 
خريد،تست،سرويس گذاري دو دستگاه فلومتر آلتراسونيك فلر

روابط عمومي شركت پالایش نفت امام خميني )ره(شازند

نوبت دوم
شركت پالایش نفت امام 

خميني)ره( شازند
)سهامي عام(

مبلغ تضمين شركت در مناقصه)ریال(مدت زمان موضوع مناقصهشماره مناقصهردیف
000ر510ر052ر182 ماه شمسيخرید،تست،سرویس گذاري دو دستگاه فلومتر آلتراسونيك فلر11401/52

شهرداري كامياران در نظر دارد فراخوان پروژه خرید مصالح سنگي دانه بندي جهت اجراي پروژه هاي عمراني در سال 1402 به شماره 2002005116000003 را از طريق سامانه تداركات 
الكترونيكي دولت برگزار نمايد.

 كلي��ه مراح��ل برگ��زاري فراخ��وان از درياف��ت و تحوي��ل اس��ناد فراخ��وان ت��ا بازگش��ايي پاكت ه��ا از طري��ق درگاه س��امانه ت��داركات الكترونيك��ي دول��ت )س��تاد( ب��ه آدرس
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

متقاضيان شركت در فراخوان در صورت عدم عضويت در سامانه نسبت به ثبت نام و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي به صورت )برخط( براي كليه صاحبان امضاي مجاز و مهر سازماني اقدام 
لازم را به عمل آورند.

مواعد زماني
- تاريخ انتشار فراخوان: 14۰2/۰2/۰6

- مهلت دريافت اسناد فراخوان: از تاريخ 14۰2/۰2/۰6 تا 14۰2/۰2/16
- مهلت ارسال پيشنهادات: تا ساعت 14 تاريخ 14۰2/۰2/27

- زمان بازگشايي پاكت ها: ساعت 1۰ صبح 14۰2/۰2/28
نوع و مبلغ تضمين شركت در فرایند ارجاع كار: مبلغ ضمانتنامه شركت در مناقصه 1.84۰.۰۰۰.۰۰۰ ريال )يك ميليارد و هشتصد و چهل ميليون ريال( مي باشد كه بايد به يكي از شكل هاي 

زير باشد.

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه: 
كامياران خيابان صلاح الدين ايوبي چهارراه زنده ياد ادهم مظفري ساختمان شهرداري شماره تماس: ٠٨٧٣٥٥٢٢٦١٠-٠٨٧٣٥٥٣١٧٩٠

نوبت دوممناقصه عمومي يك مرحله اي فراخوان 200200511۶00000۳

ب- واریز وجه نقد به حساب سپرده شماره 0105877913000 شهرداريالف - ضمانتنامه بانكي

مناقصه عمومی يک مرحله ای
شهرداری لنده در نظر دارد فراخوان با شماره 2002050070000002 مرمت و احداث سيل بندهای 

سطح شهر لنده را از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نماید.
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 

شد.
متقاضيان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت 
گواهی امضای الکترونيکی )به صورت برخط( برای کليه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: از تاریخ 1402/02/16 
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: از تاریخ 1402/02/16 لغایت1402/02/23

- مهلت ارسال پيشنهادات: 1402/03/04
- زمان بازگشایی پاکت ها: تاریخ 1402/03/06

نوع و مبلغ تضمين شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی به  مبلغ 1/606/523/193 ریال
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : استان کهگيلویه و بویراحمد – شهرستان لنده – شهر لنده- 
ساختمان جدید شهرداری لنده – کد پستی 7574144775 شماره تماس 07432462205 و 

شماره فکس 07432462205
شایان ذکراست هزینه انتشار آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.

این فرخوان تجدید شده فراخوان شماره 2002050070000001 می باشد.

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو   مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نماید:

بدیهی است کليه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه 
پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمایند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات با شماره تلفن های7245-07731317241 تماس حاصل فرمایند.
روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت اولآگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شناسه آگهي : 1487862

2002096347000009 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
  ME-0040166-EA تقاضای شماره مناقصه و تقاضا 

STEEL BELT موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
5،275،000،000  ریال مبلغ تضمين شركت در فرایند ارجاع كار

تضمين شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامين قابل قبول وفق آیين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 
هيات وزیران طبق موارد مندرج در سامانه ستاد مي باشد. نوع تضمين شركت درفرایند ارجاع كار

105،500،000،000 ریال مبلغ برآوردي مناقصه

طبق مواعد مندرج در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت
آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي كيفي در سامانه ستاد 

آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد
پس از ارزیابی کيفی مناقصه گران، مستندات دریافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد. آخرین مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- ساختمان اداری 2-اداره خرید-اتاق 1 آدرس مناقصه گزار

شركت ملي گاز ایران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي
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آمارهاي غيرمستند!
امكان س��رمايه گذاري داخلي و خارجي ب��راي حوزه 
اش��تغالزايي ممكن نبود. ش��دت تحريم ها و بالا رفتن 
ريسك اقتصادي براي كسب و كارها، بسياري از مشاغل 
را از ميان برد. در كنار اين موضوع تصميمات دولت در 
خصوص محدودسازي مشاغل آنلاين، دامنه وسيعي 
از اين نوع كس��ب و كارها را نيز از ميان برد. كمبود برق 
مزيد بر علت شده و باعث شد تا بسياري از شهرك هاي 
صنعتي در ساعاتي از روز و روزهايي از هفته از توليد باز 
بمانند. مجموعه اين عوامل نش��ان مي دهد كه زمينه 
اش��غالزايي براي كشور در س��ال 1401 وجود نداشته 
اس��ت. وقتي يك چنين بحران هايي در حوزه بازار كار 
وجود داشته باشد و ناگهان وزارت كار، آمارهايي عجيب 
و پُر و پيمان در خصوص اشتغالزايي ارايه كند، طبيعي 
است كه تحليلگران نسبت به آمارها تشكيك كرده و آن 
را برنتابند. بايد به اي��ن واقعيت تاكيد كرد كه آمارهاي 
اش��تغالزايي كه دولت س��يزدهم اعلام كرد، برآمده از 
بيمه شدگان سازمان تامين اجتماعي است. در نقدهايم 
در روزنامه تعادل اشاره كردم كه بر اساس گزارشي كه 
شخص مديركل بيمه ش��دگان تامين اجتماعي اعلام 
كرده، يک ميليون نفر از بيمه شدگان تامين اجتماعي كه 
در آمارها مورد استناد قرار گرفته، مربوط به طرح فراگير 
خانواده شامل زنان خانه دار، دختران، بيمه دانشجويان، 
بيم��ه رانندگان حمل و نقل عموم��ي و بيمه كارگران 
ساختماني است كه هيچ  كدام از اين حوزه ها ذيل مشاغل 
مولد تعريف نمي شوند. در واقع اين بيمه شدگان را ذيل 
آمارهاي اشتغالزايي خود قرار داده تا تصوير مطلوب تري 
از عملكرد خود در حوزه اشتغالزايي ارايه كند. ضمن اينكه 
تناقضات بسياري هم در خصوص آمارهاي 3 ماهه پاييز 
و زمستان سال گذشته توسط مركز آمار وجود دارد كه 
جاي تامل دارد. يعني در سه ماه پاييز مركز آمار اعلام كرد 
نرخ بيكاري از 8.9 به 8.2 درصد رسيده است كه 7 واحد 
كاهش را نشان مي داد. جالب اينجاست كه همين مركز 
در پايان اسفندماه 1401 اعلام كرد حدود همين مقدار 
به نرخ بيكاري اضافه شده است. يعني از 8.9 به حدود 9.7 
درصد رسيده است. مجموعه اي اعداد و ارقام، باعث شد 
تا تحليلگران نسبت به آمارهاي بيكاري تشكيك كرده و 
خواستار روشن شدن ابعاد پنهان و نامشخص آن شوند.

اميد براي عرضه دوباره خودرو
اما شوراي رقابت با دلايلي جلوي عرضه را گرفت و اكنون 
تمام اميدها به وزير جديد صمت است و اغلب فعالان 
بازار سرمايه انتظار دارند كه اين وزير با عرضه خودرو در 
بورس كالا موافق باشد و به نوعي مسير عرضه خودرو 
در بورس كالا تسهيل كند. عرضه خودرو در بورس كالا، 
در وهله به كاهش قيمت خودرو و شفاف شدن اين بازار 
و در نهايت به كاهش زيان كارخانجات كمك مي كند. 
البته نكته اساسي اينجاست كه با عرضه خودرو در بازار 
سرمايه گردش نقدينگي اين بازار افزايش مي يابد و شاهد 

روزهاي پر رونق تري خواهيم بود.

اجراي بيش از 164 كيلومتر 
شبكه  گازرساني

استان چهارمحال و بختياري
 در يك س��ال گذش��ته بيش از 164كيلومتر ش��بكه 
گازرساني در استان چهارمحال و بختياري اجرا شده كه 
از اين ميزان 63كيلومتر شبكه شهري و 101 كيلومتر 
روستايي بوده است . به گزارش روابط عمومي شركت 
ملي گاز ايران، جهانبخش سليميان مديرعامل شركت 
گاز اس��تان چهارمحال و بختياري ضمن بيان مطلب 
فوق، اظهار كرد: خوش��بختانه با همت و تلاش صورت 
گرفته بيش از 164كيلومتر شبكه گذاري در بخش هاي 
روستايي و مناطق شهري در يك سال گذشته اجرا شد، 
كه درمجموع ش��بكه گاز اجرا شده در استان به 6284 
كيلومتر رسيدكه از اين ميزان 2990 كيلومتر شبكه گاز 
شهري و 3294 كيلومتر شبكه روستايي است. وي در 
ادامه با بيان اينكه يكي از مهم ترين اهداف و برنامه هاي 
شركت، گازرساني روستاهاي باقيمانده استان در مناطق 
دوردست، كوهستاني و سخت گذراست، افزود: هم اكنون 
43 شهر استان گاز دارند و از 638روستاي داراي قابليت 
گازرس��اني، 544 روستا به ش��بكه گاز متصل شده و 

گازرساني به 48 روستا نيز در دست اجراست.

توسعه مكران در گرو تامين زيرساخت  و امنيت سرمايه گذاري است
درنشستمعرفيفرصتهايسرمايهگذاريمكرانعنوانشد

نشست معرفي فرصت هاي سرمايه گذاري در منطقه مكران 
در اتاق ايران برگزار شد. اين نشست فرصتي را مهيا كرد تا 
فعالان اقتصادي آنچه براي سرمايه گذاري در اين منطقه 
نياز دارند را با دبير اجرايي شوراي توسعه مكران در ميان 
بگذارند. دراين بين آنچه بيش از هر چيز مورد تأكيد قرار 
گرفت، ايجاد امنيت س��رمايه گذاري، ثبات بخشيدن به 
قوانين اين حوزه و ايجاد زيرساخت هاي اوليه در منطقه 
بود. فعالان بخش خصوصي معتقدند اگر مديريت واحد 
حاكم بر منطقه مكران، زيرساخت هاي اوليه مانند بندر، 
راه آهن، نيازهاي لجستيكي، مدل هاي متنوع تأمين مالي، 
بسته هاي تشويقي و حمايتي را در نظر بگيرد، سرمايه ها، 
مجذوب منطقه مي شوند. درواقع آنچه بايد اتفاق افتد، ايجاد 
اطمينان درباره آينده پربار منطقه در بين سرمايه گذاران 
است. در همين رابطه حسين س��لاح ورزي، نايب رييس 
اتاق ايران كه اداره اين نشس��ت را به عهده داشت از توافق 
با شوراي توسعه مكران به منظور ايجاد درگاهي بين اتاق 
ايران و شورا در راستاي تسهيل روابط بين سرمايه گذاران 
و تصميم س��ازان اين منطقه خبر داد. بر اساس اظهارات 
او قرار است اين درگاه، محلي براي پيگيري و روان سازي 
درخواست هاي مرتبط با سرمايه گذاري باشد. او همچنين از 
ظرفيت هاي نهفته در سواحل مكران به عنوان يك موضوع 
استراتژيك ياد كرد كه از سوي رهبري نيز مورد توجه قرار 

گرفته و با توصيه هاي ايشان قرار است حركت اقتصاد در 
اين منطقه سرعت بگيرد. اين فعال اقتصادي ايده استفاده 
از سرمايه هاي بخش خصوصي در توسعه منطقه مكران را 
مهم و امكان پذير توصيف كرد. به باور نايب رييس اتاق ايران 
حضور بنگاه هاي بزرگ و امكان تعريف پروژه هاي تأمين 
مالي براي مشاركت واحدهاي بورسي در اين منطقه وجود 
دارد، بنابراين نشستي را براي هماهنگي بيشتر به منظور 
اس��تفاده از ظرفيت هاي موجود طراحي كرديم. در ادامه 
فعالان بخش خصوصي ديدگاه ه��اي خود را درباره آنچه 
لازم است صورت گيرد تا زمينه توسعه منطقه مكران فراهم 
شود را مطرح كردند. اين منطقه در دو استان سيستان  و 
بلوچستان و هرمزگان قرار گرفته و دروازه سرزمين ايران 
به سمت آب هاي آزاد است كه حدود 700 كيلومتر امتداد 
دارد. دراين بين ايجاد س��اختار مديريت واحد در منطقه 
براي صدور مجوزها، تشكيل ستاد تسهيلات و تأمين مالي، 
احداث واحدهاي كشتي سازي است كه تكنولوژي آن را 
مي توان از كشور چين وارد كرد، ثبات بخشيدن به قوانين 
مربوط به سرمايه گذاري براي حداقل 20 سال، حل وفصل 
موضوعات مربوط به FATF براي انتقال آسان منابع مالي 
و طراحي يك سند توسعه در سطح حاكميتي با توجه به 
ظرفيت هاي موجود در منطقه، مهم ترين نكاتي بودند كه 
از منظر فعالان اقتصادي بايد تأمين ش��وند و به دنبال آن 

شاهد حضور سرمايه گذاران خصوصي در منطقه باشيم. در 
ادامه محمدرضا انصاري، نايب رييس اتاق ايران با اشاره به 
ظرفيت هايي كه در منطقه مكران وجود دارد، استفاده از 
اين ظرفيت ها را منوط به تدوين برنامه و ايجاد زيرساخت ها 
دانس��ت. از نگاه اين فعال اقتصادي نيز ضرورت دارد ابتدا 
براي ايجاد راه، راه آهن، بنادر اس��كله و غيره برنامه ريزي 
كرده و به دوراز هرگونه عجله اي و با دقت حركت كنيم. او نيز 
تأكيد دارد جذب سرمايه با ايجاد انگيزه اتفاق مي افتد. پس 
زماني زيرساخت ها مهيا شود، سرمايه ها نيز جذب منطقه 
خواهند شد. انصاري همچنين مهيا كردن زمينه براي رقابت 
را نيز بسيار مهم ارزيابي كرد و يادآور شد: بايد اين منطقه 
را به گونه اي شيرين و رقابتي كنيم تا سرمايه گذاران براي 

حضور در منطقه انگيزه داشته باشند.

    شوراي توسعه مكران به دنبال استفاده از 
همه ظرفيت هاي توسعه اي است

حسين دهقان، دبير اجرايي شوراي توسعه مكران در واكنش 
به آنچه از سوي بخش خصوصي مطرح شد، از وجود يك 
پارادوكس زماني در حركت توسعه منطقه مكران صحبت 
كرد. او يادآور شد: طبق اصل توسعه، قصد نداريم عجله كنيم؛ 
اما در رقابت با همسايگان و حتي ديگر كشورها، زمان كمي 
براي توسعه در اختيار داريم. درواقع كم توجهي كرده و خيلي 

دير شروع كرديم براي همين فرصت كمي در اختيار داريم. 
اين مقام مسوول ادامه داد: از طرف ديگر اراده جمعي براي 
حركت در راستاي توسعه اين منطقه جغرافيايي وجود دارد 
و در اين راستا پيشنهاد مي شود كارگروه هايي شكل بگيرند 
تا اگر قرار است در منطقه شاهد توسعه باشيم، چالش ها و 
راهكارها را شناسايي كرده و ديگر وارد فاز سعي و خطا نشويم. 
در قالب اين كارگروه ها مي توان از تجربه هاي موجود بهترين 
بهره را برد و زمان را از دست نداد. دهقان نكته ديگري كه براي 
آماده شدن فضا و جذب سرمايه لازم است را كنار گذاشتن 
سازوكارهاي سنتي و رويه هاي قديمي عنوان كرد و افزود: 
بايد به فرداي كشور با نگاهي فراملي و امروزي فكر كنيم. از 
سوي ديگر لازم است دنبال خلق فرصت ها باشيم. بي نهايت 
زمينه براي اين منظور وجود دارد. پس تنها به آنچه وجود 
دارد، فكر نكنيم. دبير شوراي توسعه مكران شناسايي آنچه 
براي سرمايه گذاري ايجاد جذابيت مي كند را ضروري خواند 
و تصريح كرد: به عنوان شوراي توسعه مكران قول مي دهيم 
هر مانعي در برابر پيش��رفت كار را برداريم و پيش��نهادها 
و توصيه هاي موجود را بش��نويم چراكه اعتق��اد داريم با 
سازوكارهاي قديمي و پوسيده موجود نمي توانيم قدمي 
در مسير توسعه برداريم. او با بيان اين مطلب كه ايران با اين 
سطح از ساحل، يك كشور دريامحور تلقي مي شود ولي سهم 
اقتصاد دريا در كشور تنها 5 درصد است، در مقابل در دنيا 

پيشرفته ترين شهرها را بندر-شهرها عنوان مي كنند. دهقان 
در بخش ديگري از سخنان خود مجموعه اقداماتي كه در 
مسير توسعه مكران صورت گرفته را تشريح كرد. بر اساس 
اظهارات او از سال 87 تاكنون قدم هايي برداشته شده است؛ 
كارگروهي شكل گرفت تا نيروي دريايي ارتش به منطقه 
مكران منتقل شود. اين اقدام صورت گرفت؛ اما سامان دهي 
روند توسعه به س��مت محروميت زدايي حركت كرد كه 
كافي نبود. پس چشم اندازي ترسيم شد تا اين منطقه در 
افق 20 ساله به پيشران توسعه كشور تبديل شود. او مكران 
را منطقه بكري توصيف كرد كه بايد به محلي براي پيوند 
ايران با ديگر كشورها تبديل شود و به اعتقاد دبير شوراي 
توسعه مكران بايد تا 15 درصد GDP كشور را بين 10 تا 
15 سال آينده در منطقه مكران تأمين كنيم و براي تحقق 
اين هدف بايد يك ظرفيت نهادي ايجاد شود كه البته يك 
حلقه جديد بروكراسي در بدنه اقتصادي كشور نباشد بلكه 
نهادي فراقوه اي شكل بگيرد تا مديريت واحد در منطقه را 
حاكم كند. دهقان از تشكيل نهادي با همين مختصات به 
عنوان شوراي توسعه مكران خبر داد كه امسال كار خود را 
آغاز مي كند و اساسنامه آن هم در حال نهايي شدن است. بر 
اساس اظهارات او اين نهاد يك نهاد حاكميتي نقلي است 
كه تنها هدفش توسعه مكران بوده و براي اين منظور از 

همه امكانات و ظرفيت ها استفاده خواهد كرد.

آگهی تجدی فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای
انجام امورات خدمات شهری

  ))مرحله دوم مناقصه((
ش�هرداری نودشه در نظر دارد مناقصه عمومی پروژه تنظیف، رفت و روب -  انجام امورات خدمات شهری -  انجام 
امورات فضای س�بز و کشتارگاه  به ش�ماره فراخوان 2002005278000003  ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی 
پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )س�تاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد 
شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
مناقصه در سامانه مورخ 1402/02/09  می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 14:30  روز شنبه مورخ 1402/02/16
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 14:30 روز چهارشنبه مورخ 1402/02/27
زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 9:00  صبح روز پنجشنبه مورخ 1402/02/28

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتها
آدرس: شهر نودشه -  خیابان مرزداران -  سه راهی شهرداری -  ساختمان شهرداری -  واحد فنی و عمران

جهت کسب آگاهی بیشتر با شماره های 2444-2358-08346442022  تماس حاصل گردد.
)واحدعمران( 09187207390  و ) شهردار( 09188332683  و ) خدمات شهری 09183314496 (

شهرداری نودشه

نوبت اول

شماره : 7140/457
تاریخ :1402/02/10

گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه وضعيت ناوگان هوايي ايران به شدت 
وخيم اس��ت و به گفت��ه مس��وولان دولتي طي 10 
س��ال گذش��ته حدود 107 فروند هواپيما مسافري 
زمين گير شده است، ديروز با حضور ابراهيم رييسي، 
رييس جمهور در ش��ركت مپنا، موتور كاملا ايراني 
هواپيما ساخته شده در گروه صنعتي مپنا با موفقيت 
آزمايش ش��د. موتوري كه قرار است روي هواپيماي 
ايراني نصب و استفاده شود. اين آزمايش اما ابهاماتي 

را ايجاد كرد.
رييس سازمان هواپيمايي درباره ابهامات ايجاد شده 
در م��ورد موتوري كه به رهبري نمايش داده ش��د و 
گفته هايي مبني بر اينك��ه اين قطعه موتور هواپيما 
نب��ود، تاكيد كرد: در هم��ان بازديد اعلام ش��د كه 
اين نمونه اي از موتور هواپيما اس��ت و نه خود موتور 
هواپيما و امروز هم موتور هواپيما مورد تس��ت قرار 
گرفت. محمد محمدي بخش در يك نشست خبري 
با بيان اينكه ش��رايط تحريمي در صنعت هوانوردي 
نبايد فراموش كنيم، اظهار كرد: اما صنعت هوانوردي 
در همين جنگ تركيبي اقتصادي و تحريمي مسير 
پيشرفت را طي مي كند و امسال پربارتر از سال هاي 
گذشته خواهد بود. وي در پاسخ به سوال ايلنا درباره 
س��اخت هواپيماي ايراني و ابهامات درباره س��اخت 
هواپيماي بومي با توجه به ساخت ناموفق هواپيماي 
ايران ١4٠ گف��ت: اين هواپيماي بومي اش��كالاتي 
داش��ت و كه اي��ن اش��كال برطرف ش��ده و نظارت 
سختگيرانه اي بر فرايند هاي ساخت داريم و تنها در 
صورت اطمينان پيدا كردن از اس��تاندارد بودن آن 
مجوز پرواز صادر خواهد شد و مردم هم در آن شرايط 
به آن اعتماد خواهند كرد. رييس سازمان هواپيمايي 
درباره ابهامات ايجاد ش��ده در م��ورد موتوري كه به 
رهبري نمايش داده شد و گفته هايي مبني بر اينكه 
اين قطعه موت��ور هواپيما نبود، تاكيد كرد: در همان 
بازديد اعلام ش��د كه اين نمونه اي از موتور هواپيما 
است و نه خود موتور هواپيما و امروز هم موتور هواپيما 
مورد تس��ت قرار گرفت. محمدي بخش با اش��اره به 
برنامه هاي سازمان هواپيمايي و دولت براي صنعت 
هوانوردي اظهار كرد: صنعت هوانوردي وابس��ته به 
اقليم و تعداد فرودگاه و جمعيت كشور به 55٠ فروند 
هواپيما نياز دارد كه براي تحقق اين هدف گذاري و 
بهبود شرايط ناوگان چهار سياست تعيين و تبيين 

ش��ده  كه يكي از اين سياس��ت ها افزايش تاب آوري 
صنع��ت هوان��وردي در مقابل تحريم ه��ا از طريق 

بازگشت هواپيماهاي زمينگير به مدار بوده است.

   آمار هواپيماهاي زمين گير؟
وي ب��ا بيان اينك��ه در ح��ال حاض��ر ٣٣٠ فروند 
هواپيماي زمين گير در ن��اوگان وجود دارد، گفت: 
از اين تعداد هواپيماي زمين گير ١6 فروند هواپيما 
بيش از ١٠ سال است كه زمين گير بوده، 6٨ فروند 
هواپيما كمتر از ١٠ سال و بيشتر از 5 سال زمين گير 
ب��وده و ٣٩ فرون��د هواپيم��ا هم بين ٢ تا 5 س��ال 
زمينگير بوده  اس��ت. معاون وزير راه و شهرس��ازي 
ادام��ه داد: امروز بخش��ي از ١٨٠ فرون��د هواپيما 
هواپيماي س��ر خط از اين هواپيم��اي زمينگير كه 

فعال شده و به مدار برگشتند را تشكيل شده اند.

    ورود ۵٠ فروند هواپيما و هلي كوپتر
در سكوت

رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري از ورود 5٠ 
فروند هواپيما و هلي كوپتر در ١٨ ماه اخير خبر داد 
و گفت: يكي ديگر از چهار سياس��ت در نظر گرفته 
ش��ده ورود هواپيماهاي جديد با اس��تفاده از توان 
بخش خصوصي است كه در اين مدت بدون اعتبار 
دولت و با منابع بخش خصوصي 5٠ فروند هواپيما 

و هليكوپتر وارد كشور شده است. 

   ايران اير: 
سهمي از هواپيماهاي جديد نداريم

در اين حال، مديرعامل هواپيمايي جمهوري اسلامي 
ايران با اعلام اينكه هما سهمي از هواپيماهاي جديد 
واردش��ده به ناوگان هوايي ندارد، گفت: امسال 40 تا 
50 درصد ناوگان اي تي آر فعال مي ش��ود. به گزارش 
تسنيم، شمس الدين فرزادي پور مديرعامل هواپيمايي 
جمهوري اسلامي ايران در خصوص ورود هواپيماهاي 
جديد به كش��ور و اينكه آي��ا ايران اير س��همي از اين 
هواپيماها داشته است، گفت: ايران اير سهمي در اين 
هواپيماها ندارد. ما هواپيماهاي خاصي نياز داريم كه 
در آينده با يك س��ري مس��يرها با همكاري سازمان 
هواپيمايي ناوگان ايرلاين ملي توسعه يابد. وي تأكيد 
كرد: امسال برنامه داريم 40 تا 50 درصد از هواپيماهاي 
اي تي آر و بخشي از هواپيماهاي ايرباس را فعال كنيم.

    برقراري پروازهاي تجاري با عربستان
در حد حرف

در اين حال، اگ��ر چه تقاضا براي س��فرهاي هوايي 
در كش��ور بسيار زياد اس��ت و به علت كمبود ناوگان 
ايرانيان در شرايط سختي به سر مي برند و قيمت هاي 
بليت سر به فلك كشيده است، اما عادي سازي روابط 
با عربستان، احتمال برقراري برخي پروازهاي تجاري 
ميان دو كش��ور را بر س��رزبان ها انداخته است كه به 
معني افزايش تقاضا در شرايط عسرت ناوگان است. 
در همين رابطه، دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي 
با بيان اينكه از سرگيري پروازهاي غير حج بين ايران 
و عربستان فعلا در حد رايزني و مذاكرات و جزييات 
قطعي نشده  است، گفت: احتمالا پروازهاي غير حج 
بين ايران و عربستان در مسير مشهد و دمام خواهد 
بود و در سال هاي گذشته و پيش از قطع روابط بين دو 
كشور پروازها در اين مسير برقرار بود. مقصود اسعدي 
ساماني در گفت وگو با ايلنا درباره راه اندازي پروازهاي 
غير حج بين ايران و عربستان اظهار كرد: تعداد پروازها  
بين دو كشور و مسير پروازي طبق توافقنامه  تعيين 
مي شود و كش��ورها درباره تعداد پروازهاي مساوي و 
شركت هاي هواپيمايي مجاز برقراركننده اين پروازها 
در مسيرهاي مشخص تفاهم مي كنند. اين موضوعات 
هم فعلا در ح��د رايزني و مذاكرات و جزييات قطعي 
نشده اس��ت. وي با بيان اينكه بازار كشش دارد و در 
سال هاي قبل از روابط ايران و عربستان، اين پروازها 
داير و برق��رار بود، ادامه داد: اولويت براي عربس��تان 
پرواز مشهد اس��ت و از آنجايي كه شيعيان عربستان 
در شهر دمام تمركز هستند، احتمالا پروازهاي غير 
حج از دمام به مش��هد شروع مي ش��ود. دبير انجمن 
ش��ركت هاي هواپيمايي گفت: احتم��الا پروازهاي 
غير حج بين ايران و عربس��تان در مس��ير مش��هد و 
دمام خواهد بود و در سال هاي گذشته و پيش از قطع 
روابط بين دو كشور پروازها در اين مسير برقرار بود و 
شيعيان عربستان براي زيارت امام رضا )ع( عازم ايران 
و مشهد مي شدند و با س��رگيري روابط به طور قطع 
پروازهاي غير حج ايران و عربس��تان هم از سرگرفته 
مي شود و افزايش پيدا مي كند. اسعدي ساماني افزود: 
عمدتا شيعيان عربستان براي زيارت امام رضا )ع( و 
سفر به مش��هد، عازم ايران مي شدند و از مبدا مشهد 
به ساير ش��هرهاي ايران به ويژه ش��هرهاي شمالي 
كشور سفر و بليت هواپيما خريداري مي كردند. وي 

درباره ش��ركت هاي هواپيمايي مجاز براي انجام اين 
پروازه��ا اظهار كرد: از بين ش��ركت هاي هواپيمايي 
داخلي درخواس��ت هايي براي برقراري پرواز ايران و 
عربستان مطرح شده و سازمان هواپيمايي بايد به اين 
متقاضيان مجوز پرواز در اين مسير را بدهد كه به طور 
قطع بس��تگي به ش��رايط و ملاحظات عربستان هم 
دارد. ممكن است كه عربستان محدوديت هايي براي 
علميات پروازي و ايرلاين ها مطرح كند.  دبير انجمن 
شركت هاي هواپيمايي در پاسخ به اين سوال كه آيا 
سختگيري هاي عربس��تان در انجام پروازهاي حج 
توسط تنها يك ايرلاين ايران اير در پروازهاي غير حج 
هم ادامه پيدا مي كند، گفت: عربستان اين محدوديت 
براي پروازهاي حج كه تنه��ا ايران اير )هما( ايرلاين 
برقرار كننده پروازها باشد را از سال 99 ايجاد كرده و 
تا پروازهاي حج امسال هم ادامه پيدا كرده است. بايد 
ديد براي پروازهاي غير حج و تجاري و گردشگردي 
هم اين س��ختگيري ها را ادامه مي ده��د يا ايرلاين 
ديگري مي تواند وارد پروازهاي ايران و عربستان شود. 
اسعدي ساماني ادامه داد: عربستان علت اعمال اين 
محدوديت ها را شرايط تحريمي اعلام كرده بود البته 
پيش از قطع روابط بين دو كشور، از ايران ايرلاين هاي 
ديگري هم به غير از ايران اير در انجام عملايت پروازي 

حضور داشتند.

   پروازهاي حج تحريم سوختي نشد
در همي��ن ح��ال، مديرعامل ش��ركت هواپيمايي 
ايران اير اظهار كرد: عربس��تان براي پروازهاي حج 
اي��ران تحريم س��وختي اعمال نكرده و س��ال هاي 
گذشته هم اين مش��كل را نداش��تيم. فرزادي پور 
در پاس��خ به س��وال ايلنا مبني بر اينكه با توجه به 
كمبود هواپيما براي پروازهاي بين المللي همزمان 
با پروازهاي حج از ناوگان ايرلاين ديگري استفاده 
خواهد شد، اظهار داش��ت: ايرلاين ها در پروازهاي 
نوروزي هم از توان و پش��تيباني يكديگر اس��تفاده 
كردن��د و اي��ن آمادگي وج��ود دارد ك��ه اگر براي 
پروازهاي اروپايي مش��كلي ايجاد شد از توان ساير 
ايرلاين ها استفاده شود.  وي درباره سوخت گيري 
هواپيماهاي م��ورد اس��تفاده در پروازهاي حج در 
عربس��تان گف��ت: ت��لاش داري��م از هواپيماهايي 
استفاده كنيم كه نياز به سوختگيري در عربستان 
نداشته باش��د و با يك سوخت گيري در ايران پرواز 

رفت و برگشت را انجام دهد . 
فرزادي پور در پاس��خ س��وال ايلنا مبن��ي بر اينكه 
هواپيماهاي ايران اير در عربس��تان مشكل تحريم 
سوختي دارند، تاكيد كرد: عربستان براي پروازهاي 
حج ايران تحريم سوختي اعمال نكرده و سال هاي 

گذشته هم اين مشكل را نداشتيم. 

موتورايرانيهواپيمادرحضوررييسيآزمايششد

زمين گير شدن 107 فروند هواپيما در دهه 1390
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خبرروز

انهدام باند بزرگ كلاهبرداران ارزهاي ديجيتال
رييس پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات پايتخت از كشف پرونده و انهدام باند بزرگ كلاهبرداران ارزهاي ديجيتالي كه با روش 
پانزي و با ترفند سرمايه گذاري موسوم به OpenSoil از شهروندان كلاهبرداري كرده بودند خبر داد. سرهنگ داود معظمي گودرزي، 
گفت: با مراجعه تعدادي از شهروندان پايتخت به اين پليس مبني بر كلاهبرداري تحت عنوان سرمايه گذاري ارزهاي ديجيتال از آنها، 
موضوع به صورت ويژه در دستور كار پليس فتا پايتخت قرار گرفت. او با اشاره به اينكه تاكنون بيش از ۵۰۰ نفر از شكات پرونده به 
اين پليس مراجعه كرده و ارزش ريالي پرونده به بيش از چهارصد ميليارد ريال رسيده است اظهار داشت: هويت تمامي اعضاي اين 
باند كلاهبرداري به دست آمد و پس از تشريفات قضايي تعداد ۴ نفر از مجرمين توسط تيم هاي عمليات اين پليس دستگير شدند.

معلولاندرمقابلسازمانبهزيستيتجمعاعتراضيبرگزاركردند

چراقانونحمايتازمعلولاناجرانميشود؟
مستمري 600 هزار توماني در برابر سبد معيشت 15 ميليون توماني

در آخرين روزهاي اسفند ماه سال 1396 
بود كه قانون حمايت از معلولان در مجلس 
به تصويب رسيد و البته اين قانون هم مانند 
بسياري از قوانين ديگر كه تصويب مي شوند اما ضمانت 
اجرايي ندارند، سرنوشتي مشابه را تجربه كرد. حالا بعد 
از گذشت ۵ سال معلولان خواهان رسيدگي به وضعيت 
اجرايي اين قانون شده اند، قانوني كه فشارهاي اقتصادي و 
معيشتي باعث شده تا بيش از پيش جاي خالي اجراي آن 
به چشم بيايد. اگر بخواهيم منصفانه به وضعيت معلولان 
در كشور نگاه كنيم مي بينيم كه مسوولان هيچ تلاشي 
براي بهبود ش��رايط آنه��ا انجام نداده ان��د، آنچه صورت 
پذيرفته بيشتر شبيه يك اجراي نمادين براي وضعيتي 
است كه نيازمند فراهم آوردن زيرساخت هاي مناسب و 
البته باور مشكلاتي است كه اين قشر با آن دست و پنجه 
نرم مي كنند. مس��اله مهم اين اس��ت كه اغلب اين افراد 
وقتي مخاطب قرار مي گيرند اين مساله را به عموم مردم 
و مس��وولان يادآوري مي كنند كه ممكن اس��ت هر روز 
عضو تازه اي به اين جمعيت اضافه شود. شما نمي توانيد 
با اطمينان خاطر بگوييد كه تا پايان عمر صحيح و سالم 
زندگي خواهيد كرد، همان جمله معروف »حادثه خبر 
نمي كند«. حال در چنين شرايطي معلولان براي اينكه 
يك بار ديگر صداي خود را به گوش مسوولان برسانند و 
شرايط نامناسب معيشتي و زندگي خود را به آنها يادآوري 

كنند، در مقابل سازمان بهزيستي جمع شده اند.

    بازپس گيري آيين نامه ماده ۲۷ قانون
جمعي از معلولان روز گذش��ته در پنجمين س��الروز 
ابلاغ اجراي قان��ون حمايت از معل��ولان و اعتراض به 
عدم اجراي  آن مقابل س��ازمان بهزيستي كشور تجمع 
كرده  و خواستار بازپس گيري آيين نامه ماده ۲۷ قانون 
معلولان كه توسط بهزيستي به هيات دولت ارسال شده 
شدند. معلولان حاضر در تجمع اعتراضي مقابل سازمان 
بهزيستي مي گويند با گذشت پنج سال از تصويب، ابلاغ 
و نقض قانون حمايت از معلولان توسط دولت و مجلس  
همچنان عزمي براي اجراي آن وجود ندارد. خواسته آنها 
اجراي قانون حمايت از معل��ولان و به ويژه ماده ۲۷ آن 

است كه طبق آن دولت بايد به تمامي معلولان شديد و 
خيلي شديدي  كه نيازمند و فاقد شغل هستند دستمزد 
مص��وب وزارت كار را پرداخت كن��د. تجمع كنندگان 
مي گويند سازمان بهزيستي اخيرا آيين نامه اي را با هدف 
محدودسازي مشمولان اين ماده قانوني تدوين و به هيات 
دولت ارسال كرده كه در صورت تصويب، تعداد زيادي از 
مشمولان اين ماده از شمول آن حذف مي شوند. برخي 
از معلولان معترض با بيان اينك��ه علي محمد قادري، 
رييس سازمان بهزيستي تخصص و اراده كافي براي اداره 
بهزيستي و كسب موافقت هيات دولت و مجلس براي 

حمايت  از معلولان  را ندارد، خواستار استعفاي او شدند.

    وضعيت معلولان اسف بار است
مدير كمپين معلولان به خبرآنلاين مي گويد: وضعيت 
معيشت، درمان، مسكن، اشتغال و توانبخشي معلولان 
اسف بار است  و سازمان بهزيستي نمي تواند با پرداخت 
مس��تمري شش��صد هزار توماني وجدان خود را در 
خصوص رسيدگي به معلولان راحت كند. بهروز مروتي 
با بيان اينكه ما نه صدقه مي خواهيم و نه نيازمند منت 
مس��وولان  هس��تيم، درباره اين تجمع مي گويد: ما 
خواس��تار حق و حقوق شهروندي خود هستيم  و اين 
تجمع در اعتراض به بي توجهي دولت و اهمال سازمان 
بهزيستي در اجراي اين قانون است. اين تجمع علاوه 
بر مطالبه اجراي قانون معلولان، اعتراضي است بر اقدام 
اخير بهزيستي  كه آيين نامه اي را به منظور كاهش تعداد 
مشمولان ماده ۲۷ قانون حمايت از معلولان به هيات 
دولت ارسال كرده تا با اين روش به جاي تأمين منابع 
لازم براي اجراي اين ماده قانوني، صورت مساله را حذف 
كند و تعداد مشمولان را كاهش دهد. سوال اصلي اين 
است كه مستمري 6۰۰ هزار توماني با اين تورم چقدر 

مي تواند نيازهاي معلولان را برآورده كند؟

    سازمان بهزيستي كنار معلولان نيست 
مقابل آنهاست

او در نشستي كه در پايان تجمع با برخي از مسوولان 
سازمان بهزيستي برگزار شد، خواستار بازپس گيري 

آيين نامه محدوديت زاي بهزيستي در خصوص ماده 
۲۷ قانون معلولان از هيات دولت ش��د و گفت: به طور 
مستند مي توانم ثابت كنم سازمان بهزيستي نه تنها در 
كنار معلولان نيست  بلكه مقابل آنهاست اما بازپس گيري 
اين آيين نامه مي تواند نشانه و آغازي بر تمايل بهزيستي 
براي قرارگيري در كنار معلولان باشد. مدير كمپين 
معلولان همچنين با اشاره به اعتبار 1۰ ساله قوانين، 
اذعان داش��ت: نصف كامل عمر اعتبار قانون معلولان 
گذشت و در نصف باقيمانده آن نيز معلوم نيست چه 
ميزان از قانون اجرايي ش��ود. مگ��ر معلولان چقدر و 
چندبار قرار است زندگي كنند كه سال هاست  در پاسخ  

به مطالبات آنها پاسخ هاي واهي داده مي شود.

    بودجه بهزيستي عادلانه نيست
مروتي به انفعال اداره كل حقوقي سازمان بهزيستي كشور 
در عدم اعمال  واكنش هاي حقوقي  نسبت به دستگاه هاي 
متخلف در اجراي قانون معلولان انتقاد كرد و گفت: معوق 
شدن  ۸ ماهه خدمات معلولان كه سال گذشته اتفاق  افتاد 
فاجعه بود اما بهزيستي نسبت به مسبب اين فاجعه يعني 
سازمان برنامه هيچ موضع حقوقي نگرفت . او عادلانه نبودن 
بودجه بهزيستي را از مهم ترين مشكلات موجود خواند و 
با بيان اينكه بودجه مبتني بر كميت است نه مبتني بر نياز 
معلولان ، پرسيد: چرا سازمان بهزيستي گزارش بودجه 
سال گذشته و شش ماه دوم سال 1۴۰۰ را منتشر نمي كند 
تا بدانيم مراكز زيرنظر بهزيستي چه درصدي از بودجه را 
مي بلعند؟ مدير كمپين معلولان با انتقاد از آمارس��ازي  
نادرست برخي مس��وولان، از اعلام افزايش ۸۵ درصدي 
بودجه بهزيستي توسط رييس سازمان برنامه و بودجه 
به مع��اون اول رييس جمهوري  انتقاد ك��رد و گفت: چرا 
بهزيستي در برابر چنين مطلب غيرواقعي سكوت مي كند؟

   تا زمان اجراي قانون
 به تجمع ادامه مي دهيم

اين فعال حوزه معلولان گفت: بهزيستي  در قبال بسياري 
از معلولان كه از عدم اجراي ماده ۲۷ به ديوان عدالت اداري 
شكايت كرده بودند بااينكه به حقانيت  شكايت علم  داشت 

اما به بهانه هاي واهي معلولان را مقصر يا شكايت آنان  را 
فاقد وجاهت نشان مي داد. او با انتقاد از عدم انتشار مصوبات 
مربوط به جلسات كميته هماهنگي و نظارت بر اجراي 
قانون حمايت از معلولان توسط بهزيستي، بيان كرد: ما 
بيش از هر نهادي سازمان بهزيستي كشور را مقصر عدم 
اجراي قانون معلولان مي بينيم، اين سازمان در دفاع از حق 
معلولان و در مدل حمايت از آنها به گونه اي عمل نكرده 
كه دولت و مجلس متوجه كم وكاستي هاي آنها شده و در 
قبال آنها احساس تكليف كنند. مروتي تاكيد كرد: تجمعات  
خود را تا زمان اجراي قانون ادامه مي دهيم چرا كه معتقديم 
اجراي آن كمترين حق افراد داراي معلوليت است. معلولان 
شهروندان اين جامعه هستند و دولت موظف است آنان را از 

يك زندگي عادي و مستقل بهره مند سازد.

   تغيير دولت
 علت عدم اجراي قانون معلولان

معاون توانبخشي بهزيستي نيز در نشست تشكيل شده با 
معلولان تجمع كننده  بيان كرد: قانون حمايت از معلولان 
در انتهاي س��ال 139۷ تصويب و در اوايل س��ال 139۸ 
اجراي آن ابلاغ شد كه به علت همزماني تغيير دولت ها 
بصورت جدي دنبال نش��د. فاطمه عباسي با بيان اينكه 
منابع لازم ب��راي اجراي ماده ۲۷ قان��ون معلولان ديده 
نش��ده، افزود: درحال حاضر ۵۷۰ هزار معلول ش��ديد و 
خيلي شديد بالاي 1۸ سال و فاقد شغل مشمول ماده ۲۷ 

مي شوند كه 36 همت براي اجراي اين قانون و پرداخت 
حداقل حقوق به آنها نياز است، اين در حالي است كه كل 
اعتبار بهزيستي شامل دستمزد پرسنل و خدمات مربوط 
به مددجويان 39همت است . او با بيان اينكه عدد لازم براي 
اجراي ماده ۲۷ در نظام بودجه اي كشور ديده نشده، از افراد 
داراي معلوليت خواست تا با گفتمان، دولت را در يافتن 
منابع مورد نياز براي اجراي اين ماده قانوني كمك كنند.

    سفره هاي خالي..
بهرامي كه پدر يك پس��ر داراي معلوليت اس��ت نيز 
گفت: پس��رم كم توان ذهني اس��ت، قادر به نگهداري 
ادرار و مدفوع خود نيس��ت، جز او سه فرزند ديگر هم 
دارم  و ديگر قادر به تأمين هزينه هاي او نيستم. او بيان 
كرد: سفره ام خالي است . دو شيفت كار مي كنم با اين 
حال هزينه دارو و ايزي لايف پس��رم به زحمت تأمين 
مي شود و مستمري بهزيستي براي تهيه ايزي لايف دو 
روز او هم كافي نيست . دولت يا به معلوليت هاي شديد 
حمايت هاي مالي متناسب  با هزينه هاي زندگي آنها 
بدهد يا هزينه  دارو و درمان را براي اين افراد رايگان كند. 
ما چه گناهي كرده ايم كه فرزند معلول داريم يا عضوي 
از خانواده مان معلول هستند، اين افراد هم حق زندگي 
دارند و دولت بايد طبق قانون به نيازهاي آنها پاسخ بدهد، 
اينكه مسوولان فقط وعده بدهند و در نهايت هم هيچ 
كاري انجام ندهند، فقط مشكلات ما را چند برابر مي كند.

    استعفاء مطالبه معلولان
ف .الف از م��ادران داراي فرزند معل��ول نيز گفت: 
رييس س��ازمان بهزيس��تي تخصص و دانش لازم  
براي مديريت در بهزيس��تي را ندارد و انتصاب ها و 
انتخاب هاي او مويد همين مطلب اس��ت  بنابراين  
از او مي خواه��م ب��ا اس��تعفاي خود فض��ا را براي 
مديران متخصص باز كند. او بيان كرد: كس��ي كه 
بدون داشتن تخصص جايگاهي را احراز كند فاقد 
تقواس��ت  و قادري با قرارگي��ري در اين جايگاه نه 
فقط ب��ه معلولان بلكه حتي به خودش هم خيانت 
مي كند، چرا كه قادر به دفاع از حق معلولان نيست .

   ۲۷۰ هزار تومان چه مشكلي را حل مي كند
ابوالفضل.م  نيز گفت: قادري نتوانست به دولت بگويد 
۲۷۰ هزار تومان نه رفع كننده فقر مطلق است و نه 
در شأن معلولان. ما او را مقصر همه كم و كاستي ها 
مي دانيم. او نمي تواند حمايت هاي شايسته معلولان 
را به آنها بدهد و براي خوشامد مافوقان  خود در قبال 
حذف رديف بودجه معلولان و ساير ظلم ها سكوت 
مي كند. او با بيان اينكه بهزيس��تي سكوي پرتاب 
نيس��ت بلكه محل خدمتگزاري است، افزود: ما نه 
خواستار صدقه هستيم  و نه اجازه مي دهيم دولت 
م��ا را به تكدي گري بيندازد بلك��ه فقط حقمان را 

مي خواهيم.

گزارش

رويداد

بي توجهي به ايمني در كار هر س��اله باعث مي شود 
تا تعداد قابل توجهي از كارگران قرباني حوادث كار 
شوند، اين آمار هميشه در بين كارگران ساختماني 
بيشتر بوده چرا كه پيمانكاران در بسياري از موارد به 
امنيت جاني كارگران اهميت نداده و از فراهم آوردن 
وسايلي كه ايمني جان اين افراد را تامين مي كند سر 
باز مي زنند. تامين وسايل ايمني كار براي خيلي از 
پيمانكاران به عنوان يك خرج اضافه است كه ترجيح 
مي دهند آن را براي مصارف بهتري كه قطعا از نظر 
آنها ارزش بيشتر از جان يك انسان دارد، صرف كنند. 
اما از س��وي ديگر استفاده از وس��ايل ايمني هم در 
بين كارگران حتي اگر اين وسايل تامين شده باشد 
چندان مرسوم نيست، بسياري از آنها استفاده از اين 
وسايل را دست و پا گير مي دانند به همين دليل به 
بروز اتفاقاتي كه منجر به قطع عضو، مرگ يا معلوليت 
آنها مي شود، مي انجامد. مس��اله مهم اين است كه 
استفاده از وسايل ايمني در كار نه تنها فرهنگ سازي 
نشده است كه حتي بسياري از پيمانكاران و كارگران 
س��عي مي كنند، بازرس��ان حفاظت فني ايمني و 
بهداش��ت كار را دور بزنن��د و هر طور ش��ده از ارايه 
گزارش هاي درست به آنها طفره مي روند. در اين بين 
اما وظايف يك بازرس ايمني و بهداشت كار بايد در 
اين زمينه نه تنها به گفته هاي اين افراد اكتفا نكند كه 
نظارت دقيقي بر كارگاه ها داشته باشد. اين نظارت 
اگر درست و اصولي انجام شود قطعا مي تواند مانع از 
بروز حوادث و البته آمارهايي تا اين حد نگران كننده 
در مورد مرگ و مير كارگران بر اثر حوادث كار شود. 
مرگ يك كارگر تنها از دي��دگاه همان محيط كار 
نبايد مورد ارزيابي قرار بگي��رد. هر كارگر مي تواند 
نان آور خانواده اي باش��د و مرگ او مشكلات زيادي 

را براي يك زندگي به همراه خواهد داشت. از سوي 
ديگر اگر كارگران دچار معلوليت ش��وند مي توانند 
هزينه اي به مراتب بيشتر از تامين وسايل ايمني براي 
كشور داشته باشند. به هر حال افراد معلول نيازهاي 
ويژه اي دارند، هم نياز به مراقبت هاي پزشكي دارند 
و هم نيازمند تامين هزينه هاي درمان و دارو هستند. 
از سوي ديگر وقتي سرپرست خانوار دچار معلوليت 
مي شود مشكلات اقتصادي و معيشتي بيشتر از پيش 

به خانواده فشار مي آورد.

   آمار فوتي ها كاهش داشته اما...
معاون پزش��كي و آزمايشگاهي س��ازمان پزشكي 
قانوني كشور آمار تلفات ناشي از حوادث كار در سال 
1۴۰1 را اعلام كرد. مس��عود قادي پاشا درباره آمار 
متوفيان ناشي از حوادث كار در سال 1۴۰1 گفت: 
در مجموع 19۰۰ نفر در س��ال 1۴۰1 در حوادث 
ناش��ي از كار، جان خ��ود را از دس��ت دادند كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال قبل كه آمار تلفات يك 
هزار و 9۲6 نفر بود، 1.3 درصد كاهش داشته است. 
او ادامه داد: از كل تلفات حوادث كار در سال گذشته 
يك هزار و ۸۷۰ نفر مرد و 3۰ نفر زن بودند، اين در 
حالي اس��ت كه تعداد مردان فوت شده در حوادث 
كار در س��ال 1۴۰۰ يكهزار و 91۰ و تعداد زنان 16 
نفر بوده است. معاون پزشكي و آزمايشگاهي سازمان 
پزشكي قانوني كشور خاطرنشان كرد: در اين مدت 
استان هاي تهران با 399 نفر، اصفهان با 1۷6 نفر و 
استان هاي خراسان رضوي و مازندران با 116 فوتي 
بيشترين آمار و استان هاي كهگيلويه و بويراحمد با 
سه نفر، زنجان با پنج نفر و ايلام با 9 فوتي كمترين 

آمار تلفات حوادث كار را داشته اند.

    سقوط از بلندي بيشتر سهم را دارد
قادي پاشا تصريح كرد: س��قوط از بلندي همواره 
بيش��ترين س��هم را در آمار تلفات حوادث كار به 
خود اختصاص مي دهد و نزديك به نيمي از تلفات 
را شامل مي شود. در س��ال گذشته نيز ۸61 نفر از 
قربانيان حوادث كار به دليل سقوط از بلندي جان 
خود را از دست داده اند كه ۴۵.3 درصد كل تلفات 
را دربر مي گيرد و 1.3 رشد داشته است. او با اشاره 
به دومين مورد تلفات در ح��وادث كار گفت: پس 
از س��قوط از بلندي، اصابت جس��م سخت با ۴1۴ 
فوتي، ۲1.۸ درصد از كل تلفات حوادث كار به خود 
اختصاص داده و در رتبه دوم دلايل مرگ در حوادث 
كار قرار گرفته است، دلايلي همچون برق گرفتگي، 
سوختگي و كمبود اكس��يژن در رتبه هاي بعدي 
مرگ در ح��وادث كار قرار دارند. معاون پزش��كي 
و آزمايش��گاهي سازمان پزش��كي قانوني كشور با 
اشاره به آمار مصدومان حوادث كار در سال 1۴۰1 
گفت: در سال گذشته آمار مصدومان حوادث كار 
كه به مراكز پزشكي قانوني مراجعه كرده اند، ۷.3 
درصد كاهش يافته اس��ت، در اين مدت ۲6 هزار و 
۷۴ مصدوم حوادث كار به مراكز پزش��كي قانوني 
مراجعه كرده اند كه 1۲93 نفر آنان زن و ۲۴ هزار و 

۷۸1 نفر آنان مرد بوده اند.
ق��ادي پاش��ا تصريح ك��رد: همچنين بيش��ترين 
مصدومان حوادث كار مربوط به استان هاي تهران 
با ۲9۴3 نفر، اصفهان با ۲۷9۷ نفر و خراسان رضوي 
با ۲۲۸1 نفر بوده است. كمترين مصدومان حوادث 
كار نيز در استان هاي سيستان و بلوچستان با 1۷6 
نفر، خراسان جنوبي 19۸ نفر و هرمزگان با ۲66 نفر 

بوده است.

فوت۱۹۰۰كارگردرحوادثكارسال۱۴۰۱
رويخطخبر

كروناروبهكاهش
رييس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت 
درباره آخرين وضعيت كرونا در كشور توضيح داد. دكتر 
شهنام عرشي درباره شرايط كرونا در كشور، گفت: روند 
كرونا در هفته هاي اخير در كشور رو به كاهش گذاشته 
است. بايد توجه كرد كه هر موجي كه ايجاد مي شود يا 

هر افزايش مواردي كه هست يا گونه و زيرسويه جديدي 
مي آيد، معمولا دو تا س��ه ماه زمان مي برد كه ش��رايط 
بيماري به حالت عادي بازگ��ردد. افزايش مواردي كه از 
اواسط دي ماه سال گذشته داشتيم، در هفته هاي اخير 
رو به كاهش اس��ت. او درباره چرايي زمان بر بودن پيك 

اخير بيماري، گفت: يكي از علل طولاني شدن روند پيك 
اخير، تعطيلات سال نو بود كه به افزايش مسافرت ها و 
رفت وآمدها و در نتيجه افزايش موارد ابتلا به كوويد 19 
منجر ش��د، اما در حال حاضر روند كرونا در كشور رو به 

كاهش است و اميدواريم همين روند ادامه يابد. 

فراخوان تجديد مناقصه عمومی
 بصورت فشرده
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»اطلاعاتمناقصهوزمانبندی«

1-موضوعمناقصهومحلاجرایپروژه: عمليات تکميلی احداث ۲ واحد پست فوق توزيع ۲۰/13۲ کيلو ولت ايستگاه های پمپاژ کرم آباد پلدشت و توسعه پست شيبلو
2-محلاجرایکار: شهرستان پلدشت

3-مبلغبرآورداولیه:حدود ۴۷9.۰۵9.3۸۲.3۵3 ريال
4-محلتامیناعتبار:از محل طرح های عمرانی به شماره 13۰۷۰۰3۲۰۲ 

5-مبلغتضمینشرکتدرارجاعکار:  1۵.۵۸1.۰۰۰.۰۰۰ريال
6-قیمتفروشاسنادارزيابیومناقصه:3.۰۰۰.۰۰۰ ريال

7-مدتاجرا: 9 ماه
8-مدتاعتبارپیشنهاداتقیمت: شش ماه

9-دستگاهمناقصهگزار)کارفرما(:شرکت آب منطقه ای آذربايجان غربی به نشاني اروميه، بلوار شهيد باهنر تلفن:۰۴۴-33۴۴۰۰9۲
10-دستگاهنظارت: شرکت آذرنماد انرژی

11-مهلتزمانیدريافتاسنادارزيابیومناقصهازسايت:ساعت  19 روز چهارشنبه تاريخ 1۴۰۲/۰۲/13
12-مهلتزمانیومحلارائهپاکت)الف(تضمینشرکتدرفرآيندارجاعکار: ساعت 9صبح روز پنجشنبه تاريخ 1۴۰۲/۰۲/۲۸ تحويل به دبيرخانه حراست و 

امورمحرمانه شرکت به نشانی: آذربايجان غربی، اروميه، بلوار شهيد باهنر، دبيرخانه حراست  و امور محرمانه شرکت آب منطقه ای آذربايجان غربی
13-مهلتزمانیارائهپیشنهاد)ارزيابیومناقصه(: ساعت 9 صبح روزپنجشنبه تاريخ 1۴۰۲/۰۲/۲۸

14-زمانبازگشايیپاکاتارزيابیکیفی: ساعت 1۰ صبح روز پنجشنبه تاريخ 1۴۰۲/۰۲/۲۸ )حداکثر دوهفته بعد از اين تاريخ قيمت های پيشنهادی شرکت های 
حائز حداقل امتياز ارزيابی گشوده خواهد شد.(

15-محلبازگشاييپیشنهادات: سالن اجتماعات شركت آب منطقه اي آذربايجان غربي
16-اطلاعاتتماسدستگاهمناقصهگزارجهتدريافتاطلاعاتبیشتردرخصوصاسنادمناقصهوارائهپاکت)الف(:شماره تلفن تماس: ۰۴۴-319۸۷۲6۰

1۷- توضيح اينکه اصل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار بايستی در مهلت مقرر به دبيرخانه حراست و امور محرمانه شرکت در قالب پاکت )الف( ارائه شود و تصوير آن 
نيز در سايت تدارکات الکترونيکی دولت در محل مورد نظر بارگذاری گردد. کليه محتويات پاکت )ب(، اسناد ارزيابی و مدارک و اسناد مربوط به مناقصه گزار و همچنين 
پاکت )ج( بايستی پس از مهر و امضای ديجيتال در سايت تدارکات الکترونيکی دولت بارگذاری شود. توجه شود که عودت اسناد درقالب سی دی مورد قبول نمی باشد 
وهمچنين چنانچه مناقصه گران، اسناد ارزيابی و مناقصه را به طريقی غير از سايت مذکور تهيه نمايند و نام آنها به عنوان خريدار در سايت مذکور ثبت نشده باشد، به قيمت 
پيشنهادی ترتيب اثر داده نخواهد شد.شرکت در مناقصه به صورت گروه مشارکت، مورد قبول نبوده و در صورت ارائه پيشنهاد به صورت مذکور، ترتيب اثر داده نخواهد 
شد. لازم به ذکر است که ابتدا اسناد ارزيابی کيفی مناقصه گران گشوده شده و پس از ارزيابی و امتيازدهی به مناقصه گران، پيشنهادات قيمت )پاکات الف، ب، ج( حائزين 
شرايطی که حداقل امتياز ارزيابی کيفی را کسب نموده اند، در جلسه مناقصه باز و خوانده خواهد شد. پاکت )الف( مناقصه گرانی که امتياز لازم را کسب نکرده اند عودت 

داده شده و پاکات )ب( و )ج( آنان نيز مردود شناخته خواهد شد و هيچ اعتراضی مسموع نخواهد بود.
18-باعنايتبهتجديدمناقصه،اينمناقصهحداقلبادومناقصهگربرگزارخواهدشد.

19-آدرسوتلفناطلاعاتتماسسامانهستادجهتانجاممراحلعضويتدرسامانه: مرکز تماس-۰۲1۴193۴دفتر ثبت نام   ۸۸969۷3۷و  ۸۵193۷6۸ 
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